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قیمت مسکن 
دوبرابر شد!

بررسی کارنامه دولت در مورد یکی از مهمترین شعارهای خود

8

مناظره میــان مدیر مســئول روزنامه 
آفتاب یزد و یکی از اساتید دانشگاه که 
به عنوان حامی صدا و سیما در مناظره 
مذکور حضور داشت برگزار شد.درباره 
این مناظره حدود 75 دقیقه ای که داغ 
هم بود چند نکتــه می خواهم تیتروار 

اینجا ذکر کنم:
-معمــولا در مناظره هایی که در صدا 
وسیما برگزار می شود مجری بی طرف 
نیســت. در این مناظــره هم مجری 
بی طرف نبود و ســعی داشــت منتقد 
صدا وسیما را با برخی لفاظی ها تحت 
فشار بگذارد. باید به مدیران این رسانه 
گوشــزد کرد از بدیهیات هر مناظره ای 
بی طرفی برگزار کنندگان آن اســت که 
در بیشــتر مواقع این موضوع رعایت 
نمی شــود. فقط می توان مجری برنامه 
»شیوه« شــبکه 4 را منها کرد که الحق 

اصل بی طرفی را رعایت می کند.
-سوالی که مدیر مسئول روزنامه آفتاب 
یزد از ابتدا تــا انتهای مناظره آن را به 
صورت مکرر می پرســید در نهایت با 
پاسخی همراه نشــد که جای تعجب 
داشت.یعنی نه طرف مقابل و نه مجری 
پاسخ روشنی برای این سوال نداشتند.

ســوال هم این بــود: »تلویزیون چه 
تحولی ایجاد کرده و یا می خواهد ایجاد 
کند که انتظار چند برابر شــدن بودجه 

خود را دارد؟«
اصل  آنکه  ضمــن  برنامه  -مجــری 
بی طرفی را رعایت نمی کرد بلکه سعی 
ایجاد کند.مدیر  داشــت جنجالی هم 
مسئول آفتاب یزد در بخشی از مناظره 
در گلایه ای عنوان کرد چرا باید چنین 
رفتاری با عادل فردوســی پور شود و 
رئیس صدا وسیما در یک بازه زمانی دو 
ساله حرف خود را در مورد این مجری 
نشد  تغییر دهد.مشخص  اینگونه  سابق 
این سوال چرا باعث عصبانیت مجری 
این برنامه شد که با لحنی قابل تامل و 
خارج از نزاکت عنوان کند که چرا از 
غیبت عادل فردوسی پور سخنی گفته 

شده چرا که سیاسی کاری است!
-طرف مقابل مناظره مدام اصرار داشت 
که ســخنان خود را علمی جا بزند و 
ســخنان مدیر مســئول آفتاب یزد را 
سیاسی.اتفاقا این ادعا غلط بود.سخنان 
مدیر مسئول آفتاب یزد در این مناظره 
مردمی بود نه سیاســی.یعنی حرف دل 
مردم برای دقایقی در تلویزیون مطرح 
ادعای  مقابل  به واقع طرف  شــد.اگر 
علمی بودن داشــت می توانســت در 
یک نظرســنجی بی طرفانــه و علمی 
مشــخص کند چند درصد همین مردم 
موافق افزایش عجیب و غریب بودجه 
صدا وسیما هســتند.آقایان باید بدانند 
همانطور که مدیر مسئول آفتاب یزد در 
این مناظره گفت مردم در مورد بودجه 
صدا وسیما عصبانی هستند و سوالات 
متعددی در این خصوص دارند که باید 

بدان پاسخ داده شود.
-طرف مقابل در مناظره قصد داشت از 
رونق افتادن صدا وسیما را امری عادی 
القــا کند و بگوید در تمام دنیا اینگونه 
این سخن یک مغلطه آشکار  است.اما 
است.آری ممکن است به دلیل حضور 
میزان  اجتماعی  شــبکه های  پرقدرت 
بازدید از تلویزیون های مختلف در دنیا 
کاهش داشــته باشد ولی آیا مرجعیت 
این رسانه ها نیز از بین رفته است؟بحث 
برســر این اســت که صدا وسیما با 
رفتارهای پرتکرار غلط خود باعث شده 
 تا حدودی مرجعیــت خبری خود را 
از دست بدهد. آیا این افزایش بودجه 
در نهایت منجر به بازگشت مرجعیت به 

رسانه ملی در حد مطلوب می شود؟!

سوالی که 
پاسخ داده نشد

سید علیرضا کریمی

سرمقاله

آقایانی که با بیت المال 
به قطر رفتید؛ 
آیا مردم راضی هستند؟

2ماجرای انتشار لیست حقوق نمایندگان واقعی بود؟

آفتاب یزد: قرار بود دولت سالی یک میلیون واحد مسکن بسازد 
تا بازار این حوزه کنترل شــود.اما این شعار و وعده هم مثل سایر 
وعده های اقتصادی تا حدودی محقق نشد و آمارهای جدید نشان 
می دهد قیمت مسکن نسبت به سال گذشته حدودا 46 درصد رشد 
قیمت را تجربه کرده است. البته دولت به جای تلاش جهت اجرای 
وعده خود کماکان دولت قبل را مقصر این شــرایط اعلام می کند.

یعنی با وجود اینکه سه سال از عمر این دولت گذشته هنوز دلیل 
عدم تحقق شعارهای اقتصادی از جمله مسکن دولت قبلی است! 
گزارش جدید مرکز آمار از بازار مســکن تهران که به وقایع دی ماه 
اشاره دارد، مشخص می کند قیمت خانه در هفت نقطه از مناطق 
۲۲ گانه تهران نسبت به میانگین شهر پیشی گرفته است. منطقه 
یک با متوسط قیمت متری ۱66 میلیون و ۳۹۲ هزار تومان کماکان 
جایگاه گرانقیمت ترین نقطه بازار مسکن تهران را دراختیار دارد و 
آنطرف کف قیمت مسکن در تهران در منطقه ۱۸ که جنوب شهر 
قرار گرفته، متری 4۲ میلیون و ۳4۹ هزار تومان اعلام شده است. 
متوسط قیمت مسکن در تهران براساس جدید ترین بررسی های 
صورت گرفته از سوی مرکز آمار ایران که برمبنای معاملات رسمی 
در بستر سامانه املاک و مستغلات به دست آمده، متری ۸۰ میلیون 
و 6۱۰ هزار تومان اعلام شده است. متوسط قیمت مسکن در تهران 
به  این ترتیب درحالی ۸۰ میلیون و 6۱۰ هزار تومان اعلام شده که 
این عدد برآیندی از تمام خریدوفروش های انجام شــده در دی ماه 
امسال است و نشان می دهد خرید آپارتمان ۱۰۰ متری در تهران 
در ماه گذشته به طور میانگین هشت میلیارد و 6۱ میلیون تومان 
بودجه احتیاج داشــته و آن هایی که سراغ خرید خانه ۵۰ متری و 
نقلی رفتند، به شکل متوسط چهار میلیارد و ۳۰ میلیون پول وسط 
گذاشــتند. متوسط قیمت مســکن در تهران براساس محاسبات 
مرکز آمار، شاخصی اســت که اصطلاحا با کمک گرفتن از روش 
هدانیک به دســت می آید و عدد نهایی نسبت به روش های دیگر 
از ارزش و اعتبار بیشــتری برخوردار است. متوسط قیمت مسکن 
در تهران دی ماه امسال اختلاف زیادی با فعل وانفعالات آذرماه پیدا 
نکرد و اساسا مختصات بازار مسکن پایتخت از تیرماه امسال تغییر 
محسوسی نداشــته است. متوسط قیمت مسکن در تهران که در 
گــزارش جدید مرکز آمار متری ۸۰ میلیــون و 6۱۰ هزار تومان 
محاسبه شده، درقیاس با یک ماه قبل یعنی آذر امسال فقط متری 
۳۱۲ هزار تومان بالا رفته است. خرید آپارتمان در تهران آذر امسال 
به شکل متوسط متری ۸۰ میلیون و ۲۹۸ هزار تومان هزینه داشته و 
کارنامه بازار مسکن نشان می دهد این عدد از تیرماه امسال افت وخیز 
زیادی نداشــته است. متوسط قیمت مسکن تیرماه امسال به مرز 
متری ۸۰ میلیون تومان نزدیک شــد و مرداد ماه موفق به عبور از 
آن شــد. از آبان امسال، اما روند صعودی و رشد میلیمتری قیمت 
مسکن در تهران متوقف شد و حالا بعد از شش ماه همچنان متوسط 
قیمت مسکن در تهران در محدوده متری ۸۰ میلیون قرار دارد. با 
این حال وقتی به یک سال قبل نگاه می کنیم، متوجه رشد 46.۵ 
درصدی قیمت مسکن در پایتخت می شویم. عددی که ثابت می کند 
خرید آپارتمان در تهران به همین اندازه نسبت به دی ماه سال قبل 
خرج و هزینه بیشتری دارد. متوسط قیمت مسکن در هفت نقطه 
از مناطق ۲۲ گانه شــهرداری تهران، نسبت به میانگین کل شهر 
پیشی گرفته اســت. منطقه یک تهران که محله های گرانقیمتی 
مثل نیاوران، فرمانیه، زعفرانیه و... در خود جای داده، به رسم ماه ها و 
سال های گذشته جایگاه خودش به عنوان گرانقیمت ترین منطقه بازار 
مسکن پایتخت را حفظ کرده و به جز آن، مناطق دو تا شش هم در 

فهرست گران ترین مناطق بازار مسکن پایتخت به چشم می خوردند. 
متوسط قیمت مسکن در تهران درحالی به مرز متری ۸۰ میلیون 
تومان رسیده که طبق محاســبات مرکز آمار این عدد در منطقه 
۲۲ واقع در غرب پایتخت نیز بیشــتر است و متری ۸۳ میلیون و 
۳4۱ تخمین زده می شود. آنطرف متوسط قیمت مسکن در مناطق 
هفت تا ۲۱، عددی کمتر از متری ۸۰ میلیون تومان برآورد شــده 
است. اقدام جسورانه خریداران در بازار مسکن تهران قیمت مسکن 
در گران ترین و ارزان ترین منطقه تهران تقریبا متری ۱۲4 میلیون 
تفاوت دارد متوســط قیمت مسکن در منطقه یک دی ماه امسال 
متری ۱66 میلیون و ۳۹۲ هزار تومان اعلام شده است. این بالاترین 
قیمت مسکن در مناطق ۲۲ گانه پایتخت است و نسبت به دومین 
منطقه گرانقیمت تهران، تقریبا متری ۳۲ میلیون بیشتر تخمین زده 
می شود. قیمت مسکن در منطقه یک با این اوصاف به شکلی است 
که یک خانه ۱۰۰ متری در بالای شهر به طور متوسط ۱6 میلیارد 
و 6۳۹ میلیون تومان ارزش دارد و طبیعاتا این عدد برای خانه های 
نوساز و اصطلاحا فول امکانات بالاتر هم می رود. قیمت مسکن در 
منطقه سه که پشت سر منطقه یک، گران ترین محدوده بازار مسکن 
تهران معرفی شــده، متری ۱۳4 میلیون و 46۰ هزار تومان و در 
منطقه دو متری ۱۱4 میلیون و ۵۱۳ هزار تومان است. ماه گذشته 
در مناطق چهار، پنج و شــش با عددی بین متری ۹4 تا مرز ۱۰۰ 
میلیون روبرو بودیم و در منطقه ۲۲ هم که بالاتر از متوسط شهر قرار 
گرفته، با عدد متری ۸۳ میلیون و ۳4۱ هزار تومان سروکار داشتیم. 
کف قیمت مســکن در تهران براساس داده های جدید و رسمی به 
متری 4۲ میلیون و ۳4۹ هزار تومان رسیده است. این عددی است 
که به عنوان شاخص قیمت مسکن در منطقه ۱۸ واقع در جنوب 
شهر اعلام شده و به زبان ساده نشان می دهد قیمت مسکن در این 
بخش از تهران تقریبا به نصف کل شهر رسیده. متوسط قیمت 4۲ 
میلیون و ۳4۹ هزار تومانی که شــاخص منطقه ۱۸ تهران تعیین 
شده، معادل رقم چهار میلیارد و ۲۳4 میلیون بابت خانه های ۱۰۰ 
متری در منطقه ۱۸ اســت و بعد از منطقه ۱۸، باید مناطق ۱۵ و 
۱۹ را ارزان ترین محدوده های بازار مســکن تهران بدانیم. متوسط 
قیمت مسکن در منطقه ۱۵ که محله هایی مثل خاوران و میدان 
خراســان را در دل خودش جــای داده، متری 4۳ میلیون و ۷۳۸ 
هزار تومان اســت و این عدد در منطقه ۱۹ یعنی محله هایی مثل 
خانی آباد و یاخچی آباد، 4۵ میلیون و ۲۱۵ هزار تومان محاســبه 
می شــود. متوسط قیمت مسکن در تهران تقریبا از شش ماه قبل 
در محــدوده ۸۰ میلیون قرار گرفته و آخرین ماهی که مرکز آمار 
سراغ تحولات بازار مسکن پایتخت رفته، شاهد رشد ۱۰ درصدی 
میــزان خریدوفروش ها بودیم. مرکز آمار ایــران در گزارش جدید 
خودش تعداد دقیق معاملات رســمی بازار مسکن تهران را چهار 
هزار و 46۵ مورد دانسته است. برای شهری مثل تهران با جمعیت 
بالای ۱۰ میلیون، عدد بزرگی نیست، اما رشد ۱۰ درصدی حجم 
خریدوفروش ها درمقایسه با آذر امسال را می توانیم اقدام جسورانه 
خریداران بدانیم. خرید مسکن و افزایش تعداد معاملات در ماه های 
پایانی ســال، البته اتفاقی است که به شکل ســنتی در بازار تکرار 
می شود. معمولا در این فصل از سال بخش قابل توجهی از خریدارانی 
که وارد بازار می شوند، جزو متقاضیان واقعی به حساب می آیند و از 
ترس تورم احتمالی در ماه های آتی، قبل از عید به فکر خرید خانه 
می افتند. مشابه این وضعیت برای صاحبخانه ها و فروشنده ها وجود 
دارد و آن ها هم به خاطر تق ولق بودن بازار در ماه های ابتدایی سال 

بعد، قبل از شب عید دنبال مشتری می گردند. 

عبدالرضا فرجی راد در گفت و گو با آفتاب یزد 
دلیل رد پیشنهاد پاریس از سوی حزب الله را تشریح کرد

احتمال ادامه جنگ 
در خاورمیانه تا آبان سال آینده فرمول عادلانه 

افزایش دستمزد 
چیست؟
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قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

ولادت حضرت ابوالفضل العباس)ع(
و روز جانباز مبارک باد

عضو کمیسیون صنایع:

عضو کمیسیون امنیت ملی:

مردم با حضور 

در انتخابات برای دشمن 

خط و نشان خواهند کشید

عیدی بازنشستگان 

به موقع 

پرداخت شود

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد

مزایا و معایب 
فیبرواسکن کبد
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بررسی کارنامه دولت در مورد یکی از مهمترین شعارهای خود

قیمت مسکن دوبرابر شد!

رئیس شورای ائتلاف: حضور در انتخابات یک وظیفه ملی است

آقای حدادعادل؛
عمل به »وظیفه ملی« در »بستر ملی« ممکن است

»مشارکت« با »مشارکت، مشارکت« گفتن افزایش پیدا نمی کند!
ای کاش شــرایطی فراهم می شــد تا فقط یکبار، 
شورای نگهبان با رد صلاحیت ها، آستانه ی تحمل 

»اصولگرایان« را اندازه می گرفت
صفحه 4

حضور رئیس قوه قضائیه در یادمان محل شهادت شهیدان 
حاج قاسم سلیمانی و ابومهدی المهندس

این یادمان، نشانه ای از جنایت های آمریکا 
و مستکبران امروز عالم است

صفحه 3
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آفتاب یزد: حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، رئیس قوه قضائیه 
جمهوری اســلامی ایران پیش از عزیمت به عراق، طی مصاحبه ای در 
فرودگاه مهرآباد تهران، با اشــاره به اهداف این سفر، اظهار کرد: تعمیق 
و توسعه همه جانبه مراودات و ارتباطات با همه کشور های دوست بویژه 
همسایگان، از جمله سیاست های اصولی جمهوری اسلامی ایران است؛ 
این مراودات و ارتباطات شامل طیف متنوعی از مسائل اعم از سیاسی، 

امنیتی، اقتصادی، فرهنگی و قضائی می شود.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به گستره وسیع مراودات و ارتباطات حقوقی 
و قضائی فی مابین ایران و عراق، گفت: ایران و عراق مراودات و ارتباطات 
ســطح بالا و پرحجمی در حوزه مســائل حقوقی و قضائــی دارند و 
رفت وآمد های هیئت های طرفین در این خصوص، گواهی بر این موضوع 
است؛ در سال ۱۴۰۲، تعداد قابل توجهی از هیئت ها میان دو کشور در 
تردد بودند و توافقنامه ها و یادداشت های تفاهمی در حوزه مسائل حقوقی 
قضائی میان ایران و عراق در خلال این رفت وآمد ها منعقد شده است. 
رئیس دستگاه قضا ضمن اشاره به سفر اردیبهشت ماه سال جاریِ رئیس 
شورای عالی قضائی عراق به ایران، بیان داشت: در جریان سفر اردیبهشت 
ماه رئیس شورای عالی قضائی عراق به ایران، یادداشت های تفاهمی میان 
دو طرف به امضا رسید و کمیته های مشترکی فی مابین ایران و عراق در 

خصوص موضوعات مختلف و مسائل مبتلابه تشکیل شد.
رئیــس عدلیه افزود: در جریان ســفر فوق الذکر، رئیس شــورای عالی 
قضائی عراق از من برای ســفر به این کشــور دعــوت به عمل آورد تا 
رایزنی هــا و ارتباطات دو کشــور پیرامون مســائل دوجانبه حقوقی و 
 قضائی و همچنین مسائل منطقه ای و جهانی در این حوزه، استمرار و 

گسترش یابد. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای تصریح کرد: به طور واضح، یکی 
از مسائل مورد پیگیری در جریان سفر به عراق، مقوله مربوط به تروریسم 
و ترویست هاست که در این خصوص کمیته مشترکی میان ایران و عراق 

تشکیل شده است.
رئیس قوه قضائیه بیان داشت: همچنین روند رسیدگی به پرونده جنایت 
آمریکا در فرودگاه بغداد که به ترور ناجوانمردانه شهید سپهبد حاج قاسم 
سلیمانی و ابومهدی المهندس و همرزمان این سرداران محور مقاومت 

انجامید، مورد پیگیری خواهد بود.
رئیس دســتگاه قضا گفت: یکی از مسائلی که مطمح نظر ما قرار دارد، 
انجام اقدام مؤثر علیه رژیم منحوس و غاصب صهیونیستی است که بر 
حجم و گستره جنایات خود علیه مردم مظلوم و مقاوم غزه افزوده است 
و امیدواریم که بتوانیم به همراه سایر کشور های اسلامی، در این زمینه 

اقدام مؤثری را داشته باشیم.
شــایان ذکر است، حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای، رئیس 
قوه قضائیه جمهوری اســلامی ایران، دیروز در پاسخ به دعوت رسمی 
»فائق زیدان« رئیس شــورای عالی قضائی عــراق، در صدر یک هیئت 

عالی رتبه قضائی به عراق سفر  کرد.

در جریان این سفر، برنامه های کاری ویژه ای به منظور تقویت هر چه بیشتر 
مناسبات حقوقی و قضائی ایران و عراق، صورت خواهد پذیرفت. دیدار با 
ایرانیان مقیم عراق، مذاکره و رایزنی با مقامات قضائی عراق، پیگیری ویژه 
اقدامات دستگاه قضائی عراق پیرامون روند رسیدگی به پرونده ترور سرداران 
محور مقاومت شهیدان »حاج قاسم سلیمانی« و »ابومهدی المهندس« و 
همرزمانشان به دست اشرار آمریکایی در فرودگاه بغداد، تقویت و توسعه 
همکاری های مشترک قضائی برای مقابله با تروریسم و ملاقات با مقامات 
سیاسی دولت عراق از جمله »عبداللطیف رشید« رئیس جمهور و »محمد 
شیاع السودانی« نخست وزیر، از جمله برنامه های کاری سفر رئیس قوه 
قضائیه جمهوری اسلامی ایران به عراق است. حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای پس از استقبال رسمی مقامات شورای عالی قضائی عراق 
در فرودگاه بغداد، در یادمان محل شهادت شهید حاج قاسم سلیمانی، 
ابومهدی المهندس و همرزمان شــهید آن ها در مسیر فرودگاه بغداد 

حضور یافت و به مقام شامخ این شهیدان والامقام ادای احترام کرد. 
رئیس قوه قضائیه جمهوری اسلامی ایران سپس طی سخنانی در جمع 
خبرنگاران عراقی و ایرانیِ حاضر در یادمان محل شــهادت حاج قاسم 
سلیمانی، ابومهدی المهندس و همرزمان شهید آن ها گفت: این یادمان، 

نشانه ای از جنایت های آمریکا و مستکبران امروز عالم است. 
رئیس دستگاه قضا گفت: چه کســانی در جنایتِ به شهادت رساندن 
شهید سلیمانی و شهید المهندس، دو سردار بزرگ و دو مجاهد اسلام 
و یاران و همرزمان آنها، نقش داشــتند؟ جرم این شهیدان چه بود که 

اینگونه به شهادت رسیدند و قطعه قطعه شدند؟ 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای افزود: سرداران عزیز سلیمانی و 
المهندس و همراهان و همرزمان آن ها برای مبارزه با تروریسم و دفاع از 
اسلام، کشور و ملت های مظلوم به شهادت رسیدند؛ آن ها عمر خود را در 
راه مبارزه با مستکبرین و خدمت به مردم و کشور صرف کردند و امروز 

نزد خداوند متعال زنده هستند و روزی می خورند. 
رئیس قوه قضائیه خاطرنشان کرد: از خداوند بزرگ مسألت داریم به همه 
ما توفیق دهد که در راه دفاع از اسلام و خدمت به مسلمین و مقابله با 

مستکبرین خدمت کنیم.

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای تصریح کرد: یکی از مسائل 
مورد پیگیری در جریان ســفر به عراق، مقوله مربوط به تروریســم و 
ترویست هاســت و در همین راســتا، روند رسیدگی به پرونده جنایت 
آمریکا در فرودگاه بغداد که به ترور ناجوانمردانه شهید سپهبد حاج قاسم 
سلیمانی و ابومهدی المهندس و همرزمان این سرداران محور مقاومت 

انجامید، مورد بررسی و پیگیری قرار خواهد گرفت.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای رئیس قوه قضائیه جمهوری 
اسلامی ایران به همراه هیئت بلندپایه مقامات قضائی کشورمان در پاسخ 
به دعوت رسمی فائق زیدان رئیس شورای عالی قضائی عراق، بعد از ظهر 
دیروز )سه شنبه ۲۴ بهمن( وارد بغداد پایتخت کشور عراق شد و مورد 
استقبال رسمی »قاضی زیون« معاون اول شورای عالی قضائی عراق و 
سایر مقامات عالی قضائی این کشور قرار گرفت. رئیس دستگاه قضای 
جمهوری اسلامی ایران و هیئت همراه، سپس در یادمان محل شهادت 
سردار سپهبد »حاج قاسم سلیمانی« فرمانده پیشین نیروی قدس سپاه، 
»حاج ابومهدی المهندس« و همرزمانشــان در نزدیکی فرودگاه بغداد 

حضور یافتند و یاد و خاطره این شهیدان عزیز را گرامی داشتند.
شهید سردار سپهبد »حاج قاسم سلیمانی« فرمانده سابق نیروی قدس 
سپاه و »ابومهدی المهندس« به همراه ۸ نفر دیگر از همرزمان شان بامداد 
۱۳ دی ۱۳۹۸ در مسیر فرودگاه بغداد، در اقدام تروریستی کاخ سفید 
و به دستور مستقیم »دونالد ترامپ« رئیس جمهور پیشین آمریکا و با 

شلیک راکت از پهپاد های ارتش این کشور به شهادت رسیدند.
در جریان سفر رئیس قوه قضائیه و مقامات قضائی عالیرتبه کشورمان به 
عراق، برنامه های کاری ویژه ای به منظور تقویت هر چه بیشتر مناسبات 
حقوقی و قضائی ایران و عراق، صورت خواهد پذیرفت. دیدار با ایرانیان 
مقیم عراق، مذاکره و رایزنی با مقامات قضائی عراق، پیگیری ویژه اقدامات 
دســتگاه قضائی عراق پیرامون روند رسیدگی به پرونده ترور سرداران 
محور مقاومت شهیدان »حاج قاسم سلیمانی« و »ابومهدی المهندس« 
و همرزمانشــان به دست اشــرار آمریکایی در فرودگاه بغداد، تقویت و 
توسعه همکاری های مشترک قضائی برای مقابله با تروریسم و ملاقات با 
مقامات سیاسی دولت عراق از جمله »عبداللطیف رشید« رئیس جمهور 
و »محمد شیاع السودانی« نخست وزیر، از جمله برنامه های کاری سفر 

رئیس قوه قضائیه جمهوری اسلامی ایران به عراق است. 
گفتنی اســت در جریان این سفر، »صارمی« رئیس حوزه ریاست قوه 
قضائیه، »رحیمی« وزیر دادگستری، »غریب آبادی« معاون امور بین الملل 
قوه قضائیه، حجت الاسلام والمسلمین »داودی مازندرانی« رئیس دادگاه 
عالی انتظامی قضات، حجت الاسلام والمسلمین »عبداللهی« رئیس مرکز 
حفاظت و اطلاعات قوه قضائیه، »سراج« معاون سیاسی دستگاه قضا، 
»شاهرخیان« معاون مالی، پشتیبانی و عمرانی قوه قضائیه، »علی بک« 
مدیرکل خلیج فارس وزارت امور خارجه و »رشیدی« دادیار دادسرای 
دیوان عالی کشور و مدیرکل همکاری های بین المللی، حقوقی و قضائی، 

رئیس قوه قضائیه را همراهی می کنند.

آیت اســدی گفت: مگر همان افزایش ۵۷ درصدی مزد ۱۴۰۱ که 
مدام روی آن مانور می دهند، چقدر آورده ی ریالی داشت؟ فقط یک 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان! در همین مدت اجاره خانه، چهار یا پنج 
برابر این رقم اضافه شده است. به گزارش ایلنا، مدیران وزارت کار، 
از افزایش ناچیز دستمزد در سال های اخیر دفاع می کنند؛ آن ها این 
دفاع را با اتکا به درصدهای افزایش مزد و بدون توجه به پیشتازی 
تورم و نرخ خط فقر انجام می دهند و مدعی هستند، افزایش حقوقِ 
این ســال ها »عادلانه و مکفی« بوده است. برای نمونه، در روزهای 
اخیر، صولت مرتضوی، وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، در یک 
ســخنرانی گفت: »از بدو امر تلاش دولت سیزدهم بر این است که 
بخشی از مشــکلات را در حوزه اداری و کارگری برطرف کند، به 
طوری که در دو ســال گذشــته بالغ بر ۸۴ درصد حقوق و مزایا 
افزایش یافت«. اما آیا این اعداد و درصدهای اعلام شــده می تواند 
بحران معیشتی طبقه ی کارگر را بپوشاند؛ آیت اسدی )عضو اصلی 
کارگری شورایعالی کار( در پاسخ به ضرورت های افزایش دستمزد 
کارگران براســاس قانون اشــاره کرد و گفت: هنوز جلسات عملی 
و رســمی دســتمزد ۱۴۰۳ در صحن شــورایعالی کار آغاز نشده 
اســت؛ فقط در یک جلســه بحث مزد منطقه ای مطرح شد که به 
 نتیجه نرسیدیم و موضوع به کمیته دستمزد احاله شد که در آنجا 
هم مســئله مردود دانسته شــد. او تاکید کرد: ما همچنان منتظر 
تشکیل جلسه شورایعالی کار هستیم؛ ماه قبل نشست شورایعالی 
کار تشــکیل نشد درحالیکه قرار بود این نشست ها ماهانه تشکیل 
شود. اسدی در ارتباط با نحوه افزایش دستمزد و اینکه کدام فرمول 
برای افزایش مزد ۱۴۰۳ عادلانه و رضایت بخش اســت؛ گفت: الان 
همه می دانیم که سفره ی جامعه ی مزدبگیر کشور به شدت کوچک 
شــده است و لاجرم هر فرمولی که پیشنهاد کنند و در دستور کار 
قرار دهند، در عمل باید بتواند موثر باشــد؛ عددها و درصدها روی 
کاغذ هیچ کاری نمی کنند؛ فرمولی مهم اســت که بتواند در عمل 
ســفره ها را از آب رفتن نجات دهنــد و رضایت جامعه حقوق بگیر 
کشــور را جلب کند. به گفته این نماینده کارگری، مسئله فقط به 
سفره ها و آب رفتن سبد خرید کارگران محدود نیست؛ ناکافی بودن 
دستمزد موجب تنزل شدید انگیزه کارگران و بهره روی تولید شده 
است و بنابراین فقط یک فرمول موثر و رضایت بخش برای افزایش 
دســتمزد می تواند بهره وری را به تولید کشور برگرداند. اسدی در 
ادامه با بیان اینکه »سیاست های مزدی دولت ها در دهه های اخیر 
نتوانســته رضایت نیروی کار را جلب کند و بهره وری تولید را بالا 
ببرد« ادامه داد: از قضا کاملًا برعکس عمل کرده اند؛ حالا ما از دولت 

یا وزیر کار یا هر مقام مســئولی که ادعا می کند »نه ما دستمزد را 
به میزان کافی و رضایت بخــش افزایش داده ایم« دعوت می کنیم 
نه در گفتگو با رســانه ها بلکه در نشســت های شورایعالی کار این 
نظرات را ارائه کنند؛ ما هم از کارشناســان خبره دعوت می کنیم 
تا این نظرات را بشــنوند و قضــاوت کنند؛ آقایان باید بدانند آنچه 
اهمیت دارد داده های آماری واقعی ســت نه شعار و گفتاردرمانی. 
او افــزود: یک وقتی هســت ما فقط می خواهیم بــا گفتاردرمانی 
فضــای جامعه را بــه زعم خودمان آرام کنیــم، اما یک وقتی هم 
هســت که می خواهیم رضایت واقعی جامعه هدف را جلب کنیم؛ 
برای جلب رضایت کارگران، اســتناد به این درصدها بدون توجه 
به واقعیت های عینی زندگی، اصلًا کارســاز نیست. عضو کارگری 
شــورایعالی کار با بیان اینکه »چندین ســال است که شعار سال، 
رونق تولید و بهره وری ســت«؛ تصریح کرد: برای رسیدن به رونق 
تولید، تامین معاش کارگران بیشــترین اهمیــت را دارد؛ دولت ها 
می آینــد و می روند و هر دولتی، همــه تقصیرات را برگردن دولت 
قبــل می اندازد و تصمیمات مدیران قبلی را زیر ســوال می برد اما 
ما به این اظهارات اهمیت نمی دهیم؛ برای ما آنچه ارزشمند است، 
واقعی دیدن سفره های کارگران است؛ اینکه ببینیم در این دو سال 
یا چند ســال، گوشت چقدر گران شــده، مرغ چقدر گران شده، 
هزینه های مســکن چقدر رفته بالا، هزینه هــای آموزش فرزندان 
کارگــران چقدر رفته بالا و... او ادامه داد: اگر ســفره های کارگران 
و هزینه های زندگــی را »واقعی« ببینیم، به بیراهه نمی رویم و در 
رسیدن به رونق تولید موفق می شویم؛ اما اگر نه، بازهم دنبال شعار 
درمانی و درصدسازی باشیم، نارضایتی کارگران ادامه خواهد داشت 
و وضعیت بغرنج اقتصاد کشــور تغییر نخواهد کرد. این خطر هم 

هســت که روز به روز اوضاع بدتر شود. »با این سیاست های مزدی 
نیروی کار ارزشی کشور از دست می رود«؛ اسدی با بیان این مطلب 
افزود: دلسردی نیروی کار ماهر و متخصص و موج سنگین مهاجرت 
متخصصان، نتیجه ی همین سیاست هاست؛ کارگرانی نیز که راهی 
برای فرار از این شــرایط ندارند با رغبــت و انگیزه کار نمی کنند؛ 
مجبورند به یک حقوقِ غیرواقعی که هزینه های نصف ماه هم نیست 
تن دردهند. این فعال کارگری، یکی دیگر از مشــکلات و عواقب 
دســتمزدِ ناعادلانه و غیرواقعی را »احتمال ورشکستگی سازمان 
تامین اجتماعی« دانســت و در این رابطه گفت: حقوق غیرواقعی 
و ناعادلانه، ورودی های ماهانه ســازمان تامین اجتماعی را کاهش 
می دهد و همانطور که امروز می بینیم این سازمان دیگر توان انجام 
تعهدات قانونی خود را نخواهد داشت؛ با استمرار سیاست های فریز 
مزدی، بحران ورشکستگی سازمان تامین اجتماعی تشدید خواهد 
شد. اسدی در ادامه در ارتباط با ادعای وزیر کار مبنی بر افزایش ۸۴ 
درصدی حقوق و مزایای کارگران در دو ســال گذشته گفت: امروز 
فاصله ی حقوق ها با خط فقر خیلی زیاد است؛ دو برابر این حقوق هم 
به خطر فقر نمی رسد؛ افزایش حقوق ها و تناسب آن با هزینه های 
زندگی اظهرمن الشمس است؛ مصوبه های مزدی شورایعالی کار هم 
مشخص اســت و می توان افزایش دستمزد دو سال اخیر را جمع 
زد؛ اما یک جمع ساده، همه واقعیت ها را نمی رساند؛ البته در مورد 
کارگران سایر ســطوح، افزایش تجمیعی دستمزد خیلی کمتر از 
این حرف ها بوده است و باید بدانیم نیروی ارزشی و بهره ور کشور، 
در همین طیف ســایر ســطوح قرار دارد. او تاکید کرد: کارگران 
سایر ســطوح، کارگران متخصص و ورزیده هستند که تولید را به 
پیش می برند اما سیاست های مزدی سال های اخیر فاصله ی سایر 
سطوح و حداقل بگیری را تقریباً از بین برده و با این تخریب، انگیزه 
کارگران متخصص کشور نیز از میان رفته است. نماینده کارگران در 
شورایعالی کار با بیان اینکه »آنچه برای کارگران مهم است، آورده ی 
ریالی افزایش دستمزد است و با این درصدها سفره ها پر نمی شود« 
گفت: مگر همان افزایش ۵۷ درصدی مزد ۱۴۰۱ که مدام روی آن 
مانور می دهند، چقدر آورده ی ریالی داشــت؟ فقط یک میلیون و 
۵۰۰ هزار تومان! در همین مدت اجاره خانه، چهار یا پنج برابر این 
رقم اضافه شده است؛ یعنی الان کارگری که خانه ندارد و مستاجر 
است، باید کل یک حقوق کامل را برای اجاره خانه بدهد، آن وقت 
هزینه های روزمره ی زندگی را مجبور است با اضافه کار یا کارکردن 
در اسنپ و مسافرکشی تامین کند! در این اوضاع، آن یک میلیون و 

۵۰۰ هزار تومان افزایش مزد، واقعاً چقدر موثر بوده است؟!

آفتاب یزد: روز گذشــته یک گروه وابســته به گروهک منافقین 
مدعی شد که سایت خانه ملت و برخی سامانه های داخلی مجلس 
شــورای اسلامی را هک کرده است. این گروه تصاویری را هم تحت 
عنوان لیســت حقوق نمایندگان مجلس منتشر کرده است. اما در 
اطلاعیه صادر شده از سوی روابط عمومی مجلس درباره از دسترس 
خارج شــدن سایت خانه ملت و حمله هکری به سامانه های داخلی 
آمده است: »سایت مجلس شورای اسلامی و خبرگزاری خانه ملت 
به دلیل حملات ســایبری، هک و از دسترس خارج شده است. ابعاد 
این موضوع توسط تیم های فنی کارشناسی در حال بررسی بوده و 
به زودی اطلاع رسانی های لازم صورت خواهد گرفت. بررسی اولیه این 
تصاویر نشان می دهد که برخی از این اسناد دستکاری شده و غیرقابل 
استناد اســت. به این صورت که هکرها احتمالا از طریق دسترسی 
محدود به برخی اسناد، اسناد واقعی را دستکاری کرده اند. به عنوان 
نمونه در فایلی که باعنوان حقوق نمایندگان در خرداد ۱۴۰۲ منتشر 

شده یک ستون باعنوان جمع نهایی حاوی اعداد غیرواقعی درج شده 
است که در اسناد پرداختی مجلس وجود ندارد.«

همچنین سیدنظام الدین موسوی، سخنگوی هیئت رئیسه مجلس، 
گفت: در پی حمله سایبری که به سایت مجلس انجام شد، برخی 
تصاویر منتســب به اســناد مجلس در فضای مجازی منتشر شده 
که کذب اســت. بنابر گزارش ایسنا، وی درباره برخی تصاویر که با 
عنوان مجموع دریافتی نمایندگان در فضای مجازی منتشر می شود، 
گفت: این اعداد و ارقــام حقیقت ندارد و میزان حقوق نمایندگان 
در حد متعارف و منطبق بر قانون اســت. سخنگوی هیئت رئیسه 
مجلس افزود: من با پیگیری که از معاونت اجرایی و اداره کل بودجه 
مجلس انجام دادم، فهرست پرداختی نمایندگان حدود ۲۵ میلیون 
تومان اســت و اعدادی که بیش از این در فضای مجازی منتشــر 
می شــود دروغ پردازی علیه نمایندگان و مجلس اســت. موسوی 
توضیــح داد: همچنین نمایندگان بابت وظایف نمایندگی و هزینه 

دفاتر در شهرســتان ها نیز رقمی را که فقط مجاز به اســتفاده در 
حوزه مشــخص دارند، دریافت می کنند. میــزان هزینه های دفاتر 
قبلا توســط خود نمایندگان در تریبون مجلس، رسانه ملی و سایر 
رسانه ها شفاف شــده و اعداد ادعا شده در تصاویر منتشر شده به 
هیچ وجه با هزینه های دریافتی نمایندگان برای دفاتر خود انطباق 
نــدارد. وی اضافه کرد: مجلس یازدهم در مصوبات خود، ســاختار 
اداری مجلس را موظف کرده برخلاف ادوار گذشته، مجموع حقوق 
و مزایای مجلس را در سامانه ثبت حقوق و مزایا ثبت کند که گام 

مهمی در شفافیت محسوب می شود.
از ســوی دیگر عباس عبدی، پژوهشگر اجتماعی و فعال سیاسی، با 
انتشار توییتی نســبت به هک شدن سایت مجلس شورای اسلامی 
واکنش نشــان داد. عباس عبدی در توییتی نوشــت: »در ماجرای 
هک سامانه ها یا سایت های مجلس بیش از نفوذ، باید به رقابت درون 

جناحی و راهبرد خالص سازی توجه داشت.«

حضور رئیس قوه قضائیه در یادمان محل شهادت شهیدان حاج قاسم سلیمانی و ابومهدی المهندس

این یادمان، نشانه ای از جنایت های آمریکا 
و مستکبران امروز عالم است

خبر
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? توقع بازنشستگان از آتیه سازان حافظ؛ 
بازنشستگانی که زیرمجموعه بیمه تکمیلی 
آتیه سازان حافظ هستند، نسبت به تاخیر در 
پرداخت هزینه های درمانی توسط آتیه سازان 
حافظ انتقاد دارند و می گویند با این که تعهد 
این سازمان نسبت به بازپرداخت هزینه ها، 
دو ماهه اســت، اما دیده یا شنیده شده پس 
از چهار ماه وجه هزینه ها، به حســاب بیمه 
شدگان واریز می شود و این مسئله نارضایتی 
بازنشستگان را به همراه دارد. به نظر می رسد 
این موضوع به مدیران بالادستی این شرکت 
بســتگی دارد. در کنار انتقاداتی که می شود 
نباید تــلاش و زحمات کارکنانی که با دقت 
و حساسیت و رعایت تکریم مراجعان انجام 
می دهند، نادیده گرفته شود. به عنوان نمونه 
برای تحویل مدارک پزشــکی و هزینه های 
درمانی همسرم یکشنبه مورخ ۱۵ بهمن به 
آتیه ســازان حافظ واقع در میدان خراسان، 
کوچه افشار، به ویژه امور مالی مراجعه و شاهد 
بودم در این مکان برای بازنشســتگان ارزش 
قائل شــده و با رعایت ادب و احترام؛ برخورد 
خوب و متواضعانه )تکریم مراجعه کنندگان(، 
موجب رضایتمندی بازنشستگان می شدند. 
این گونــه برخوردها باعث می شــود بیمه 
شدگان با دلگرمی بیشتری نسبت به کارکنان 
متعهد ســخن بگویند. ان شاءالله این حس 
انســان دوستی و تکریم مراجعان در تمامی 

مراکز رعایت شود. /علی اکبر، ف از تهران
? پیشــنهاد می کنــم صفحــه طنز که 
پنجشنبه ها چاپ می شود، از پیام ها و مطالب 
طنز نویسندگان خوش ذوق خارج از روزنامه 

هم استفاده کنید. مهران پورحسینی
? یادمان میدان شهدا؛ میدان ژاله سابق و 
شهدای فعلی از تصاویر شهدا مزین شد. مردم 
با عبور از این محل در دهه فجر، بیشــتر به 
یاد رشــادت ها و از خودگذشــتگی شهدای 
گرانقدر قرار خواهند گرفت. گرچه این محل 
هیچ میدانی وجود ندارد و مســئولان برای 
گرامیداشت یاد و خاطرات شهدای عزیز باید 
با ســاخت میدانی که نشان از سنبل ایثار و 
شهادت و یادواره پیروزی انقلاب اسلامی است 

اقدام نمایند. علی از تهران
۱۸۵۱- به خاطر گرانی ها و تورم بسیاری از 
مردم دستشان از غذاهای سنتی ایران مثل 
آبگوشت و چلوکباب کوتاه شده. چیزی که 

واقعا در شأن مردم ما نیست. 
۱۹۵۰- سخنگوی ســازمان مالیاتی عنوان 
کرده اگر حساب شخصی بالاتر از رقم تعیین 
شــده واریزی داشته باشد به عنوان حساب 
مشکوک به فعالیت تجاری شناخته می شود. 
خدایی چه حرف عجیبی زدند. مشکوک به 

فعالیت تجاری یعنی چه؟ 
۲۱۲۰- کاش صدا و ســیما بــا این افزایش 
بودجه هایی که به آن تعلق گرفته برنامه های 
مخاطب پسند می ســاخت از نگاه جناحی 
و جانبداری از یک تفکر خاصی هم دســت 

برمی داشت. 
۱۰۱۵- یک اســتاد علوم سیاسی می گوید 
معتقدم آنچــه امروز حاکم اســت نظارت 
اســتصوابی نبوده و خیلی فراتــر از نظارت 
استصوابی است! با این نظارت استصوابی به 

کشور لطمه زدند. 
۱۱۴۵- در جامعه ای که از سوی رسانه ها هم 
هیچ خبر مثبت و امیدوارکننده ای به مردم 
داده نمی شود چگونه می توان از مردم توقع 

داشت که امیدوار باشند؟ 
۱۲۲۵- امیدواریم تیم ملی فوتبال مان در جام 
ملت ها موفق باشد تا دل مردم شاد شود. اما 
مسئولان هم باید سعی کنند شرایطی ایجاد 
کنند که مردم از زندگی خود راضی باشند و 

دل مردم شاد شود.
۱۴۲۵- نیروهای ویژه اسرائیل به بیمارستانی 
در غزه با لباس زنانه و پرستاری حمله کردند. 
چقدر باید شاهد جنایات اینها بود. دنیا چرا 

ساکت است؟
۲۲۵۱- همــه می داننــد کــه دود افزایش 
مالیات هایی مثل مالیــات بر تراکنش ها به 
چشم مردم می رود. افزایش مالیات ها بر کسبه 
و اصناف هم باعث گرانی های بیشتر می شود. 
۲۳۰۵- چرا برخی رســانه ها خبر می دهند 
امکان بازگشت ترامپ به افزایش قیمت دلار 
در بازار دامن زده یعنی چه؟ این چه توجیهات 

من درآوردی است؟ 
۰۹۵۱- کسی شــاید فکر نمی کرد حداقل 
تا ســال آینده شاهد جهش ارزی باشیم. اما 
متاســفانه بنا به دلایلی که برخی از آن هم 
نامشخص اســت. قیمت دلار سیرصعودی 

گرفت و باعث نگرانی مردم شده است. 
۲۰۱۰- بایــدن رئیس جمهور آمریکا مدعی 
شــده تصمیم خود را برای پاســخ به حمله 
علیه نیروهای آمریکایــی را گرفته ایم. مثلا 
می خواهند چه غلطــی بکنند؟ می خواهند 

تنش ها را بیشتر کنند؟ 
۲۰۴۱- ایران بارها اعلام کرده مسئولیتی در 
قبال اقدامات هیچ گروه یا فردی در منطقه 
نداریم، اما آمریکا دائم دنبال تهمت افکنی و 

بهانه جویی های خود است. 

خارجــی  رســانه های  برخــی   -۲۱۰۲
شایعه افکنی و هراس آفرینی می کنند و دم 
از احتمال افزایش تنش و درگیری میان ایران 
و آمریکا می زنند، اینها دنبال ماجراجویی و 

هیاهوسازی هستند. 
۲۱۱۵- دادگاه لاهــه هم اعلام کرده امکان 
وقوع نسل کشــی از سوی اسرائیل در غزه را 
رد نمی کنیم. اما نسل کشی در غزه اتفاق افتاد 
باید باصراحت بیشتر این جنایات را محکوم 

کنند. 
۱۸۴۵- در حــال حاضر بــه خاطر افزایش 
نجومی قیمت مســکن و اجاره بها حداکثر 
درآمد خانوارها صرف هزینه مسکن می شود. 
آن وقــت برای تأمین دیگر مایحتاج زندگی 
دچار مشکل می شوند و قدرت خرید نیازهای 

روزمره را ندارند. 
۱۹۰۵- اشکالی ندارد بودجه صدا و سیما را 
۵۸ درصد افزایش دادند اما آیا این رســانه با 
این بودجه های کلان دنبال ســاخت و تهیه 
برنامه هایی است که باب میل همه مخاطبان 

باشد؟! 
۱۹۲۰- بــا توجه به افزایش نــرخ دلار که 
ناگهانی صورت گرفت و ناترازی های بودجه 
و کســر بودجه برای سال آینده نگرانی های 
بیشــتری را برای مردم به وجود آورده. حال 

دولت با این موضوع چه کند ما نمی دانیم. 
۱۹۴۵- امــکان دارد تنش هــای منطقه ای 
تأثیرات منفی بیشتری بر بازار دلار و اقتصاد 
کشور بگذارد؟ با افزایش ناگهانی قیمت دلار 

نگرانی نزد مردم بیش از قبل شده است. 
۱۷۴۱- در جامعه ای که شاهد کاهش روحیه 
جمعی و افزایش افسردگی و نومیدی در بین 
برخی افراد آن هستیم طبیعی است بخش 
زیادی از جامعه را بدون نشــاط و شادمانی 
باشند. متأســفانه روحیه جمعی جامعه ما 

خوب نیست. 
۱۸۱۰- ای کاش برخی رســانه های دولتی 
و حامی دولت به جای توجیه مشــکلات و 
تمجید از دستاوردهای دولت وقایع جامعه و 
مشکلات اساسی آن را بیان می کردند. رسانه 

واقعی باید صدای مردم باشد. 
۱6۰۵- گرچه مســئولان گفتند زندگی و 
معیشت مردم را به دلار گره نمی زنیم اما در 
واقعیت این است که اقتصاد و سفره ما به دلار 
گره خورده. متأسفانه نتوانستند این گره را هم 

باز کنند. 
۱6۱۵- افزایش قیمت ها و همین طور افزایش 
مجدد قیمت دلار یعنی افزایش فشــارها به 
مردم. ولی مگر این مردم چقدر می توانند زیر 

بار این همه فشار تاب بیاورند؟ 
۱6۲۵- چرا وقتی قیمــت دلار بالا می رود 
قیمت های دیگر هم بــالا می رود اما هنگام 
کاهش قیمت دلار قیمت هــا دچار ریزش 

نمی شوند؟ این چه رمز و رازی دارد؟ 
۱6۳۱- همیشه دولت های مختلفی آمدند و 
وعده بهبود و معیشت به مردم دادند اما نتیجه 
چه شد؟ امروز درصد زیادی از جامعه زیر خط 

فقر رفته!
۱۷۰۵- آیا در حال حاضر با توجه به کمبود 
منابع و ســرمایه  امکان برقی سازی ناوگان 
اتوبوسرانی شهری وجود دارد؟ چرا پیشاپیش 

وعده آن را می دهند؟ 
۱۵۰۵- مسلم است وقتی قیمت ارز افزایش 
می یابد باعث نگرانی بیشــتر مردم می شود. 
مردم از گرانی های بیشتر حاصل از افزایش 

نرخ ارز نگران تر از قبل می شوند. 
۱۵۲۱- مردم در شرایط بد اقتصادی هستند 
زندگی و روزگار ســختی را می گذرانند. این 
مســئولان هستند که باید آنها را با عملکرد 
خود امیدوارکنند. وعده و وعید هم نه فقط با 
تصمیمات خود که باعث بهبود زندگی مردم 

شود می توانند امید را به مردم بازگردانند. 
۱۵۳۱- ایــن میزان کاهــش ۵۰ درصدی 
اتوبوس های کشــور در یک دهــه واقعا آمار 
عجیب و نگران کننده ای اســت. نوســازی 

ناوگان ها و وعده و وعیدها چه شد؟ 
۱۵۴۱- آقای عباس عبدی تحلیلگر می گوید 
بودجه فرهنگ آب دریاست می خورند تشنه تر 
می شوند! شاید منظورش به بودجه ای است 

که به صداوسیما دادند. 
۱۴۰۵- میزان تجرد فقط به افراد دهه شصتی 
برنمی گردد از دهه هفتادی و هشــتادی هم 
میزان تجرد در بین آنها افزایشــی شده آمار 

ازدواج بسیار کاهشی شده. 
۱۴۲۰- آیا واقعا ادعای آقای خزاعی در مورد 
دعوت از هنرمندانی که سالهاست در سینما 
فعالیت نمی کنند صحــت دارد؟ واقعا اینها 

می توانند به سینما برگردند؟! 
۱۴۴۱- برخی سناتورهای تندرو آمریکایی 
می خواهند به بهانه کشته شدن سه نظامی 
آمریکایی با ایران دشمنی ها را بیشتر کنند و 

تنش های بیشتری در منطقه ایجاد کنند. 
۱۰۲۰- مدیرعامل شــرکت کنترل کیفیت 
هوای تهران می گوید تهران در فهرست ۲۰ 
پایتخت آلوده جهان قرار ندارد. درحالی که 
مهم این است تهران بیشتر اوقات یک شهر 
آلوده اســت. حالا جزو ۲۰ شهر آلوده جهان 

هم نباشد! 
پیام های مردمی در صفحات 4-2

روی خط آفتاب
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

ماجرای انتشار لیست حقوق نمایندگان واقعی بود؟
عباس عبدی در توییتی مدعی شد: »در ماجرای هک سامانه ها یا سایت های مجلس بیش از نفوذ، باید به رقابت درون جناحی و راهبرد خالص سازی توجه داشت.«

فرمول عادلانه افزایش دستمزد چیست؟



آفتاب یزد ـ رضا بردستانی: یک 
استاد ژئوپلیتیک دانشگاه با اشاره به 
این که، فرانســه خود را مدعی صلح 
و آرامش در لبنان می داند و دولت ها 
همواره از سوی مسیحیان و جامعه 
ی اهل ســنت فرانسوی تحت فشار 
هستند تا خطری جامعه ی مسیحی 
مقیم لبنان را تهدید نکند به آفتاب 
یــزد گفــت: آن چــه در قطعنامه 
1701 عنوان شــده، عقیب نشینی 
40 کیلومتــری از مزرهای شــمال 
اســرائیل از سوی حزب الله است اما 
مکرون با تردســتی و شاید مکارانه، 
روی ده کیلومتر دســت گذاشته اما 
چه 10 و چه 40 کیلومتر، در مقطع 

کنونی که رفح زیر آتش اســت و تکلیف 
غزه و حماس روشن نیست عملًا بستری 
برای شروع مذاکره در هر زمینه ای فراهم 
نیســت. عبدالرضا فرجــی راد می افزاید: 
حزب الله به این دلیل با اســرائیل درگیر 
شــد تا به کمک غزه و حماس بیاید حال 
چگونه ممکن است وســط غائله ی غزه، 
حزب الله با اســرائیل یا هر طرف دیگری 

وارد مذاکره شود؟!

حزب الله لبنان پیشنهاد فرانسه را �
رد کرد

یک مقام ارشــد حزب الله لبنان از پاسخ 
منفی این حزب به پیشنهادات فرانسه در 
ارتباط با جنوب کشور خبر داد. به گزارش 

ایلنا به نقل از روزنامه القدس العربی، یک مقام ارشد حزب الله لبنان از پاسخ 
منفی این حزب به پیشنهادات فرانسه در ارتباط با جنوب کشور خبر داد. 

یک مقام ارشــد حزب الله اعلام کرد تا زمانی که اســرائیل حمله به غزه را 
 متوقــف نکند، درباره هیــچ موضوعی در ارتباط با جنــوب لبنان گفت و گو 
نخواهد کرد. »حســن فضــل الله«، یکی از رهبران حزب الله در پاســخ به 
پیشــنهادات فرانسه درباره جنوب لبنان تاکید کرد که اسرائیل در موقعیتی 
نیست که بتواند شروطی را تحمیل کند. فرانسه پیشنهادی مکتوب با هدف 
پایان دادن به تنش میان اسرائیل و لبنان و دستیابی به توافق درباره مرزهای 
مورد اختلاف بین دو طرف به بیروت ارائه کرد که طی آن از یگان نخبه حزب 

الله خواسته شده است به فاصله ده کیلومتری از مرزها عقب نشینی کنند.

احتمــالًا نتانیاهــو می خواهد جنگ در خاورمیانه تا »آبان ســال �
آینده« ادامه پیدا کند

فرجی راد در بخش دیگری از این مصاحبه خاطر نشان کرد: حزب الله لبنان 
به خوبی می داند »نتانیاهو« در مسیری قرار گرفته تا همزمان با پایان جنگ 
در غزه خواهان اجرایی شــدن قطعنامه 1701 شورای امنیت سازمان ملل 
متحد شــود و عملًا درگیری با لبنان را آغاز کند و این بازی را تا انتخابات 
ریاست جمهوری در آمریکا ادامه داده، بحران غزه و خاورمیانه را به انتخابات 

ریاست جمهوری آمریکا گره بزند و 
مقدمات پیروزی »ترامپ« را فراهم 

کند.
این کارشــناس مســائل بین الملل 
ادامه می دهد: در این مسیر، روسیه 
نیز بــا نتانیاهو همراهی خواهد کرد 
زیرا مواضع ترامپ بســیار با پوتین 
هماهنگ اســت و به نفع کرملین و 

روسیه.
سفیر پیشین ایران در نروژ می افزاید: 
امتیــاز دیگری کــه در این تلاش 
نصیب نتانیاهو خواهد شــد این که 
دولت در اســرائیل باقی خواهد ماند 
زیرا در هنگامه ی جنگ و درگیری، 
حداقل مردم اسرائیل به تغییر دولت 
نخواهند اندیشــید و نکته ی مهم تر این 
که، امنیت شــهرک نشــینان در شمال 

اسرائیل تأمین خواهد شد.

آیا لبنــان در نهایت تن به مذاکره �
بــرای عقــب نشــینی از مرز خــود با 

اسرائیل خواهد داد؟
 عبدالرضــا فرجــی راد در بخــش پایانی 
گفت و گوی خود با آفتاب یزد و در پاسخ 
به این پرسش:» آیا لبنان در نهایت تن به 
مذاکره برای عقب نشــینی از مرز خود با 
اســرائیل خواهد داد؟« خاطر نشان کرد: 
این ســؤال، سؤالی حســاس و مهم است 
و باید به ابعــاد مختلف آن پرداخت. وی 
می گوید: اولاً همه ی تصمیمات به آینده 
و شــرایط به وجود آمده منوط خواهد بود، ثانیاً لبنان قطعاً به آرامش خود 
و بقای مقاومت، همزمان خواهد اندیشــید و ثالثاً هر تصمیمی به شــرایط 

حماس در غزه و بحث دو کشور فلسطینی ـ اسرائیلی مربوط خواهد بود.
فرجی راد اظهار می دارد: اگر اســرائیل در نظر داشــته باشد تا باقیمانده ی 
حمــاس را از بین ببرد و در نهایت کنترل غزه را به کرانه باختری رود اردن 
یا یکی از کشورهای عربی بسپارد عملًا مقاومت در موضع ضعف قرار خواهد 

گرفت و تصمیم گرفتن برای حزب الله سخت خواهد بود.
این استاد دانشگاه با تأکید بر این نکته که حزب الله نمی تواند و نمی خواهد 
تصمیمی اتخاذ کند تا آرامش و منافع لبنان در خطر بیافتد اظهار می دارد: 
آن چه در حال حاضر می توان صریح گفت این که؛ در شــرایطی که تکلیف 
جنگ در غزه روشــن نیســت هیچ مذاکــره ای نه انجام خواهد شــد و نه 
موضوعیــت دارد اما با اتمام جنگ در غزه و تعیین تکلیف حماس، همچنان 

شرایط موجود تعیین خواهد کرد که لبنان پای میز مذاکره بنشیند یا نه!
فرجــی راد به عنوان اظهــار نظر پایانی به آفتاب یــزد گفت: اصل موضوع 
نهایی شــدن طرح دو دولت در یک کشور اســت که قطعاً با وجود نتانیاهو 
و تندروهای اســرائیلی ممکن نیست و این یعنی یکی از راه های رسیدن به 
آرامش در منطقه، پایان دولت نتانیاهو است زیرا این دولت حاضر به پذیرش 

طرح دو دولت درون یک کشور نیست

چهار شنبه 25 بهمن 1402    شماره  6794  بینالملل aftab.yz@gmail.com3 aftabeyazd.ir :نشانی سایت

عبدالرضا فرجی راد، استاد ژئوپلیتیک دانشگاه  در گفت و گو با آفتاب یزد 
دلیل رد پیشنهاد پاریس از سوی حزب الله  را تشریح کرد

احتمالًا نتانیاهو می خواهد جنگ در خاورمیانه

 تا آبان سال آینده  ادامه پیدا کند

  »حسن فضل الله«، یکی از مقامات ارشد حزب الله
 اعلام کرد تا زمانی که اسرائیل حمله به غزه را 
متوقف نکند، درباره هیچ موضوعی در ارتباط با 

جنوب لبنان گفت و گو نخواهد کرد.

فرجی راد: نتانیاهو در تلاش اســت تا با پایان 
جنگ در غزه، فشار برای اجرایی شدن قطعنامه 
1701 شورای امنیت سازمان ملل متحد را آغاز 
کند و همزمــان بحران در غرب آســیا را به 
انتخابات ریاست جمهوری در آمریکا گره بزند تا 

در نهایت ترامپ به کاخ سفید بازگردد!

شرکت آب منطقه ای البرز در نظر دارد فراخوان جهت برگزاری تجدیدمناقصه عمومی یک مرحله ای " خدمات پشتیبانی ، تعمیر و 
 نگهداری شــبکه رایانه ، و تجهیزات جانبی شرکت آب منطقه ای البرز "را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.
کلیه مراحل برگزاری فراخوان شامل دریافت و تحویل اســناد مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس 
www.setadiran.ir انجام خواهد شــد.لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی،مراحل ثبت نام در سایت مذکور 
و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.تاریخ انتشار فراخوان در سامانه ستاد همزمان با درج 
آگهی مناقصه در روزنامه می باشد. اطلاعات و اسناد مناقصه و برنامه زمانبندی فرایند ارجاع کار از طریق سامانه قابل دریافت می باشد.
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گذار: کرج- مهرشهر-بلوار امام خمینی)ره(-روبروی مصلی-خیابان بوستان- شرکت سهامی آب 

منطقه ای البرز- کد پستی 3186717598-تلفن310-320- 02633332300
اطلاعات تماس سامانه جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:  مرکز تماس 27313131- 021 
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فراخوان جهت برگزاری تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای 
" خدمات پشتیبانی ، تعمیر و نگهداری شبکه رایانه  و تجهیزات جانبی 

شرکت آب منطقه ای البرز "

 نوبت اول

 مردم با حضور در انتخابات برای دشمن خط و نشان �
     خواهند کشید

عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی گفت: بنده فکر 
می کنم که حضور مردم در راهپیمایی ۲۲ بهمن حاکی از این است که مردم 
در انتخابات یازدهم اســفند نیز با حضور باشکوه خود خط و نشانی برای 
دشمن خواهند کشید و دشمن را به عقب خواهند راند. لطف الله سیاهکلی 
با تاکید بر ضرورت مشارکت مردم در انتخابات، بیان کرد: الحمدلله مردم 
در ۲۲ بهمن ماه که یادآور رشادت ها و جوانمردی های مردم غیور ایران در 
پیروزی انقلاب اسلامی بود، همانند گذشته به صحنه آمدند و شاهد خیل 
جمعیت مردمی بودیم و حضور باشکوه مردم در راهپیمایی ۲۲ بهمن ماه 
نشــان داد که مردم ایران دشمن شناس هستند. مردم ایران در ۲۲ بهمن 
پاســخی به دشمن دادند که تصورش را هم نمی کرد. از این جهت ما باید 

قدردان این مردم باشیم.
وی در ادامه اظهار کرد: ما مســئولان باید دســت بوس این مردم باشیم و 
به مردم خدمت کنیم. هر مســئولی این معنــا را درک نکند که صاحبان 
این کشــور مردم هســتند و اساسا حق با مردم اســت، راه را اشتباه رفته 
است. مسئولان باید خادم مردم باشند. مردم ما خودشان وظیفه خود را به 
درستی انجام می دهند. مردم در تمام ایام الله ها و در تمام انتخابات سنگ 

تمام گذاشته اند.
این عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس افزود: بنده فکر می کنم که 
حضور مردم در راهپیمایی روز ۲۲ بهمن حاکی از این اســت که مردم در 

انتخابات یازدهم اسفند ماه نیز خط و نشانی را برای دشمن خواهد کشید 
و دشمن را به عقب خواهند راند.

نماینده مردم قزوین در مجلس شــورای اسلامی، با بیان اینکه مردم کار 
خود را به خوبی انجام خواهند داد و مردم ایران در تاریخ بی بدیل هستند، 
تصریح کرد: وظیفه مسئولان چیست؟ مسئولان حقوق دریافت می کنند و 
امکانات بیت المال را در اختیار دارند. وظیفه مسئولان تنها خدمت کردن 
به مردم اســت. مسئولان باید منابع کشــور را به درستی سامان داده و به 

مردم خدمت کنند و مردم باید بدانند که مسئولان خادمان آنان هستند.
وی گفت: این دولت و مجلس کارهای خوبی کردند اما همچنان در حوزه 
معیشتی نتوانستیم مشکلات مردم را مرتفع کنیم. هرچند که مردم تحمل 
کرده و می دانند که آینده روشن است و ما بر دشمنان خود فائق خواهیم 
آمــد. ما باید مردم را دریابیم، مردم از ما خواســته زیــادی ندارند، مردم 
دلباخته نظام و ایران هستند و این آن چیزی است که دشمن نمی فهمد.

سیاهکلی در پایان خاطرنشان کرد: زمانی که ارباب رجوع به دفتر مسئولی 
می رود، مسئول باید با احترام با آن فرد برخورد کند و اگر کاری از دستش 
بر نمی آید با خوشــرویی و احترام فرد را بدرقه کند. این شیوه را ما از ائمه 

اطهار )ع( و مقام معظم رهبری آموختیم. /ایسنا

 عیدی بازنشستگان به موقع پرداخت شود�
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلــس در نامه ای به 
معاون اول رئیس جمهور خواســتار پرداخت به موقع عیدی بازنشستگان 
شد. متن نامه عباس مقتدایی نماینده اصفهان به این شرح است: »جناب 
آقــای دکتر مخبر. معــاون اول محترم رئیس جمهور، باســلام و احترام. 
بازنشستگان عزیز در تماس با دفاتر نمایندگی بر لزوم واریز به موقع عیدی 
بازنشســتگان تاکید دارند. لذا مستدعی اســت دستور فرمایید تدبیر لازم 
 در خصوص واریز به موقع عیدی این قشــر عزیز و خدوم در دســتور کار 

قرار گیرد.« /ایسنا

مجلس نامه؛ آنچه وکلای مردم گفتند

در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان 
مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

 مصدق پور کارشناس مسائل خاورمیانه: اقدام اسرائیل �
     در رفح، مصداق نسل کشی است

کارشناس مســائل منطقه گفت: دلیل اعتراض جامعه جهانی در خصوص 
جنایات اســرائیل در رفح به این دلیل اســت که تراکــم جمعیت در این 
منطقه بســیار بالا بوده و هر اقدام نظامی می تواند یک فاجعه به بار بیاورد. 
مصدق مصدق پور، کارشناس مســائل منطقه با اشاره به حملات اسرائیل 
به رفح در میانه هشــدارهای بین المللی نســبت به بــروز هرگونه فاجعه 
انســانی در گفت وگو با ایلنا اظهار کرد: نتانیاهو و رژیم صهیونیستی برای 
نفوذ در جنوب غــزه و رفح همچنان اصرار دارند کــه عملیات نظامی در 
این مناطق جریان داشــته باشــد و این عملیات ها هیــچ دلیلی ندارد جز 
هدف قرار دادن حماس و تضعیف این جریان در نگاه مردمان فلســطین. 
اســرائیل همانند گذشــته تاکید می کند که به هر ترتیب حماس در رفح 
حضــور دارد و با همیــن ادله به دنبال حمله به این منطقه اســت. توجه 
 داشــته باشید که مساحت رفح چیزی حدود ۶۳ کیلومتر است و جمعیتی

 بالغ بر یک میلیون و 400 هزار نفر از شهروندان فلسطین که بخش عمده 
آنها آوارگان غزه هســتند را در خود جــای می دهد که در نهایت وضعیت 
بسیار دردناکی را به تصویر می کشد. وی ادامه داد: اسرائیل اعلام کرده بود 
که قرار نیســت در رفح دســت به انجام عملیات نظامی بزند ولی دقیقاً بر 
خلاف این وعده را اجرایی کرد. توجه داشــته باشید که شهروندان غزه با 
ایــن وعده به رفح رفتند و فکر می کردند که قرار نیســت اتفاق خاصی در 
این منطقه رخ دهد اما در نهایت شاهد آن بودیم که ارتش اسرائیل سه بار 
رفــح را طی روزهای اخیر بمباران کرد و بیش از 100 نفر در این حملات 
جــان خود را از دســت دادند. دلیل اعتراض جامعــه جهانی در خصوص 
جنایات اســرائیل در رفح به این دلیل اســت که تراکــم جمعیت در این 
منطقه بســیار بالا بوده وهر اقدام نظامی می تواند یک فاجعه به بار بیاورد. 
این در حالیســت که ایالات متحده هم عملًا دست روی دست گذاشته و 
فقط در حال تماشــای وضعیت کنونی در رفح است. این تحلیلگر مسائل 
سیاسی تصریح کرد: پرسش اصلی این است که نتانیاهو با حملات خود به 
رفح به دنبال چیســت؟ آیا او می خواهد یک منطقه حائل به وجود بیاورد 
یا اینکه صرفاً به دنبال کشتار دسته جمعی ساکنان رفح است؟ در اسرائیل 
یک هدف تاریخی پشت سر این حملات بوده و آن هم مساله نابودی ملت 
فلســطین است. اینکه گفته می شــود حماس در رفح حضور دارد یا اینکه 
بهانه های مختلف در این خصوص از ســوی تل آویو مطرح می شوند اساساً 
یک تاکتیک به حساب می آید؛ چراکه تمام جنایات و نسل کشی های فعلی 
برای آن اســت که اسرائیل بتواند رفح و غزه را از فلسطینی ها خالی کند و 
آنها را اخراج کند تا در نهایت این جماعت مجبور شوند به سمت صحرای 
ســینای مصر کوچ کنند. در اسرائیل همگی معتقدند که باید فلسطینی ها 
را از ســرزمین های اشغالی بیرون کرد و این حملات هم برای فراری دادن 
 مردم فلســطین به ســمت خاک مصر طراحی شده اســت. وی ادامه داد: 
به یاد داریم که در گذشــته و حتی در ســال ۲00۵ اســرائیل از مرز رفح 
و مصر عقب نشــینی کرد و میان قاهره و تل آویو یک مرز مشــخص وجود 
داشــت و در این راستا یک توافق میان مصر و اسرائیل به امضا رسیده بود 
که حالا اگر فلسطینی های ساکن رفح به صحرای سینا بگریزند، بدون شک 
این توافق از بین خواهد رفت. اگرچه ارتش مصر همین حالا در آماده باش 
کامل قرار دارد اما قاهره قصد دارد تا آمریکا را در این راســتا تحت فشــار 
قرار دهد تا در نهایت واشنگتن جلوی اسرائیل را برای حمله به رفح بگیرد. 
مصر می خواهد به هر ترتیب که شده جو بایدن جلوی بنیامین نتانیاهو را 
در خصوص حمله به رفح بگیرد و همین فشــار مصر باعث شده که بایدن 
و دموکرات ها مواضع انتقادی خود علیه اســرائیل را تشــدید کنند. بر این 
اساس واشــنگتن همین حالا در وضعیت امتحان قرار دارد و باید دید که 
بایدن چگونه در این راستا عمل خواهد کرد. مصدق پور در پایان خاطرنشان 
کرد: عملکرد نتانیاهو نشان می دهد که اسرائیل اساساً به هشدارهای جامعه 
جهانی توجه ندارد و حتی هر پیشــنهادی که به تل آویو داده می شود هم 
از ســوی وی رد شده اســت. به همین دلیل معتقدم که پاسخ مقاومت از 
هر سو علیه اســرائیل افزایش خواهد داشت و این در حالیست که آمریکا 
و اروپا در بحث پرونده دریای ســرخ با اختلافاتی روبه رو هســتند که در 
نهایت موجب شــده انگلیس به عنوان تنها کشور مشارکت کننده در تجاوز 
علیه یمن در کنار ایالات متحده بایســتد. لذا معتقدم اوضاع به این آرامی 
جلو نخواهد رفت و این روند تا جایی ادامه پیدا می کند که احتمالاً شــاهد 
تشــدید حملات علیه منافع آمریکا در منطقه باشیم. جریان های مقاومت 
در سراسر منطقه حملات خود علیه منافع آمریکا را تشدید خواهند کرد تا 
در نهایت بتوانند از این طریق اســرائیل را مهار کنند. این در حالیست که 
در داخل ایالات متحده هم مشــکلات زیادی وجود دارد که البته سکوت 
کشــورهای عربی مانند امارات و عربستان سعودی هم در این راستا مجوز 

سرکشی های نتانیاهو را صادر کرده است.

 عملیات نظامی حزب الله علیه ۳ موضع ارتش اسرائیل �
در مرزهای جنوبی

حزب الله لبنان از حملات موشکی به سه موضع ارتش اسرائیل در مرزهای 
جنوبی خبر داد.به گزارش ایلنا به نقل از روسیاالیوم، حزب الله لبنان دیروز 
-سه شنبه- از انجام ســه عملیات علیه مواضع ارتش اسرائیل در مجاورت 
مرز جنوبی لبنان خبــر داد. حزب الله در بیانیه های جداگانه ای اعلام کرد: 
 »ســاعت هفت و 4۵ دقیقه صبح امروز تجمع سربازان دشمن اسرائیلی در 

قلعه هونین را با سلاح های موشکی هدف قرار دادیم. ساعت ۹ و ۳0 دقیقه 
نیز تجهیزات جاسوســی در سایت حدب یارین با سلاح های مناسب هدف 
قرار گرفت و ســاعت11 و 4۵ دقیقه نیز یک ساختمان پلیس اسرائیل در 
کریات شمونه با ســلاح های مناسب هدف قرار گرفت که همه سلاح ها به 

طور مستقیم به اهداف مورد نظر اصابت کردند«. 
 رسانه های اسرائیلی اعلام کردند که در پی اصابت گلوله های موشکی حزب الله

 از جنوب لبنان به شــهرک کریات شمونه در شمال سرزمین های اشغالی 
دو اســرائیلی زخمی شدند که وضعیت جســمی یکی از آنها وخیم است. 
این رســانه های افزودند: » در پی بمباران اخیر حزب الله، دو بالگرد نظامی 

زخمی ها را از مرزهای شمالی منتقل کردند«.

 لاوروف: ایالات متحده کل خاورمیانه را به سمت فاجعه�
 سوق می دهد

وزیر  خارجه روســیه گفت که غــرب به دنبال حذف این کشــور از همه 
ســازوکارهای حل و فصل در خاورمیانه اســت.به گــزارش ایلنا به نقل از 
روســیا الیوم، »سرگئی لاوروف«، وزیر  خارجه روســیه گفت که غرب به 
دنبال حذف این کشور از همه سازوکارهای حل و فصل در خاورمیانه است.

لاوروف گفــت: »ایالات متحده کل خاورمیانه را به ســمت فاجعه ســوق 
می دهد. وخامت اوضاع در خاورمیانه هنوز به اوج خود نرسیده است.«

وی افزود: »روسیه با توجه به موضع اسرائیل امکان دستیابی به یک راه حل 
ســریع برای وضعیت نوار غزه را نمی بیند.« لاوروف افزود: »درگیری اخیر 
فلســطین و اسرائیل باید در مراحل اولیه متوقف می شد، اما ایالات متحده 
مانع از صدور قطعنامه ای شــد که خواســتار آتش بس در شــورای امنیت 
ســازمان ملل شــد.« لاوروف گفت: »ایالات متحده تمــام تلاش خود را 
می کند تا از رای گیری درباره پیش نویس قطعنامه ارائه شده توسط الجزایر 

در شورای امنیت سازمان ملل در مورد وضعیت غزه جلوگیری کند.«

جزئیات جدید دیدار میان محمود عباس و امیر قطر�
منابع فلســطینی جزئیات جدیدی از رایزنی رئیس تشکیلات خودگردان 
فلسطین با امیر قطر درخصوص فرصت های دوحه برای میانجیگری میان 
جنبش هــای فتح و حماس خبر دادند.به گزارش ایلنا به نقل از نووســتی، 
منابع فلســطینی جزئیات جدیدی از رایزنی رئیس تشکیلات خودگردان 
فلسطین با امیر قطر درخصوص فرصت های دوحه برای میانجیگری میان 

جنبش های فتح و حماس خبر دادند.
فلســطین خودگــردان  تشــکیلات  رئیــس  عبــاس«،   »محمــود 

دوشــنبه  با »تمیم بن حمد آل ثانی«، امیر قطــر دیدار کرد و در جریان 
این دیدار ۲ طرف به بررســی راه های توقف جنگ رژیم صهیونیستی علیه 
نوار غزه و درخواست ها برای بازسازی این باریکه پس از جنگ و همچنین 
پایان یافتن اختلافات میان گروه های فلسطینی پرداختند.براساس گزارش 
الشــرق، منابع آگاه فلســطینی اعلام کردند که محمود عباس در جریان 
دیدار از امیر قطر به خاطر نقش کشورش در میانجیگری میان دو جنبش 
حماس و فتح برای ورود جنبش حماس به ســازمان آزادی بخش فلسطین 
و قبول تشکیل دولت کارشناسان فلسطینی برای برعهده گرفتن مأموریت 
بازســازی نوار غزه در مرحله پســاجنگ و انجام اصلاحات گســترده در 

موسسات و قوانین تشکیلات خودگردان قدردانی کرد.

 درخواســت فوری آفریقای جنوبی از دادگاه لاهه برای بررسی �
حمله اسرائیل به رفح

در پــی اعلام قصد رژیم صهیونیســتی برای حمله زمینــی به رفح، دفتر 
رئیس جمهور آفریقای جنوبی اعلام کرد دولت این کشور یک »درخواست 
فوری« برای بررســی این مســئله در دیوان بین المللی دادگســتری ثبت 
کرده است.به گزارش ایســنا، ارتش رژیم صهیونیستی دوشنبه از بمباران 
بخش هایی از شــهر رفح در جنوب خبر داد که به شهادت دست کم 100 

فلسطینی و مجروح شدن بیش از ۲۳0 تن منجر شد.
دفتر رئیس جمهور آفریقای جنوبی در شــبکه اجتماعــی ایکس )توییتر 
ســابق( نوشــت: »دولت آفریقای جنوبی یک درخواســت فوری به دیوان 
بین المللی دادگســتری ارســال کرد تا این دادگاه بررســی کند آیا با این 
تصمیم اسرائیل، دیوان دادگســتری باید از قدرت خود برای جلوگیری از 

نقض مضاعف حقوق فلسطینیان در غزه استفاده کند یا نه«.
دیــوان بین المللی دادگســتری پیش تــر از رژیم صهیونیســتی به دلیل 
جنایاتش در غزه در دیوان بین المللی دادگســتری شکایت کرده بود. این 
دادگاه در حکمی موقت، دســتور داد رژیم صهیونیســتی از نسل کشی در 
غزه جلوگیری کند.»بنیامین نتانیاهو« نخســت وزیر رژیم صهیونیستی به 
ارتش خود دستور داده یک طرح دوگانه طراحی کنند که به کمک آن هم 
غیرنظامیان ساکن در رفح تخلیه شــوند و هم سربازان باقی مانده حماس 
شکســت بخورند. این در حالی اســت که گروه های حقوق بشری و حتی 
ایالات متحده به عنوان حامی تسلیحاتی رژیم صهیونیستی هشدار داده اند 
که حمله به این شــهر پرجمعیت، یک فاجعه به بار می آورد.رفح شــهری 
جنوبــی در مرز غزه و مصر اســت که بیش از نیمــی از جمعیت نوار غزه 
با آغاز حملات رژیم صهیونیســتی، بــه آن گریخته اند. نتانیاهو پیش تر از 
قصــد خود برای حمله زمینی به رفح خبر داده بود.نظامیان صهیونیســت 
در تــدارک این حمله، حملات هوایی و توپخانه ای خود را علیه این شــهر 

بزرگ تشدید کرده اند.

 اخبار مرتبط 



آفتاب یزد: به مناسبت روز جهانی سرطان، چهار موسسه خیریه 
حمایت از کودکان مبتلا به ســرطان از چهار خطه ایران در استان 
فارس گرد هم جمع شدند. مدیر عاملان مؤسسه های خیریه محک، 
تسکین، کسا و خراسان در یک نشست مشترک در شیراز گرد هم 
آمدند و به مناســبت روز جهانی سرطان به بیان گزارش اقدامات 

خود به جامعه پرداختند.
آراسب احمدیان، مدیرعامل موسســه خیریه حمایت از کودکان 
مبتلا به سرطان »محک« ضمن ارائه گزارش درخصوص اقدامات 
انجام شــده در ۳۳ ســال فعالیت محک گفت: »این مؤسسه در 
چارچوب سومین برنامه استراتژیک و با شعار »محک فقط تهران 
نیست« سه مؤسسه تسکین در تبریز، کسا در اصفهان و خراسان 
در مشــهد را که با انگیزه درونی شکل گرفته و به صورت مستقل 
فعالیت می کنند، توانمند کرده است. باعث افتخار ماست که اعلام 
کنیم در حال حاضر شــبکه همکاری و ارتباطی از ســازمان های 
مردم نهاد مستقل با استاندارد یکسان در حمایت از کودکان مبتلا 

به سرطان در سراسر ایران شکل گرفته است. «
مدیرعامل محک ادامه داد: »توانمندسازی این سه موسسه در یک 
شــبکه یکپارچه با توجه به تعداد مراجعان بالا بــه آنان و انتقال 
تجربیات مؤسسه محک در ارائه خدمات درمانی، رفاهی، اقتصادی 
و روان شــناختی به کودکان مبتلا به سرطان و خانواده آنان انجام 

گرفته است.«
در ادامه این نشست خبری، جواد میلانی، مدیرعامل خیریه تسکین 
در تبریــز گفت: »باید این رویداد خبری را به فال نیک بگیریم. ما 
چهار موسسه خیریه در ۴ استان با یک هدف مشترک اما به شکل 
مستقل فعالیت می کنیم و یک شبکه را تشکیل داده ایم. ما چهار 
موسســه خیریه گرد هم آمده ایم تــا هیچ کودکی در هیچ کجای 

ایران تبعیض درمانی را احساس نکند.«
وی در معرفی موسسه خیریه تسکین گفت: »به واسطه آغاز همکاری 
موسسه تسکین با موسسه خیریه محک، از سال ۱۳۹۸، فعالیت این 
سازمان براساس استاندارد محک آغاز شد. از آن زمان تاکنون بالغ 
بر ۱۹۰۰ پرونده کودک مبتلا به سرطان در خیریه تسکین تشکیل 

شده که از این تعداد ۶۸۰ کودک تحت درمان هستند.«
مدیرعامل خیریه تسکین با بیان آنکه با کسب تجربه از موسسات 
خیریه مخصوصا محک تاکنون ۶۴۰ کودک مبتلا به سرطان قطع 
درمان شده اند گفت: »این افتخاری است که نشان می دهد سرطان 
پایان زندگی نیســت و با حمایت به موقع، نتایج زندگی بخشــی 

حاصل می شود.«
محمدرضا احمدی مدیر عامل موسسه خیریه کسا اصفهان، از دیگر 
اعضای این نشست بود. احمدی ضمن بیان نحوه شکل گیری کسا 
گفت: »با توجه به استراتژی محک در سال ۱۳۹۳، موسسه مستقل 
کسا به شکل رسمی تاسیس شد و طی تفاهم نامه پنج ساله با محک 

توانمند شد. از آن زمان حدودا ۲۲۰۰ پرونده کودک تشکیل شده. 
در حال حاضر ۱۰۰ کودک تحت درمان هستند و خوشبختانه ۶۰۰ 
کودک قطع درمان شده اند. موسسه کسا علاوه بر اصفهان، کودکان 
مبتلا به سرطان کاشان را نیز تحت پوشش دارد و افق ما حمایت از 

کودکان مبتلا به سرطان در کل استان اصفهان است.«
شیما شــریفی، مدیرعامل موسســه حمایت از کودکان مبتلا به 
سرطان خراسان نیز در این نشست خبری گفت: »موسسه حمایت 
از کودکان مبتلا به ســرطان خراسان از ســال ۱۳۹۵ در راستای 
استراتژی توانمندسازی موسســات خیریه توسط محک به شکل 
مســتقل تاسیس شــد. در روزهای نخست، مســیر خود را آسان 
می دیدیم اما در مدت کوتاهی متوجه شدیم اگر محک در کنار ما 
نبود، امکان نداشت ما به نقطه امروز برسیم. بهره مندی از کوله بار 
تجربه ۳۳ســاله محک، موسسه خیریه خراسان را در سال ۱۴۰۲ 
به موسسه ای تبدیل کرد که در حال حاضر ۱۰۶۰ کودک مبتلا به 
سرطان را تحت حمایت دارد. ما به شکل روزانه ۲۰ کودک جدید 

را ثبت و وارد چرخه حمایتی درمان می کنیم.«
وی گفت: »با توجه به زیرساخت، برنامه و استراتژی که از موسسه 
محک دریافت کردیم، این افتخار را داریم که پذیرای تمام کودکانی 
باشــیم که برای درمان از سیســتان و بلوچستان تا خراسان به ما 

مراجعه می کنند.«
نشست مشترک خیریه های فعال حوزه سرطان کودک با پرسش و 
پاسخ خبرنگاران به پایان رسید. محک امیدوار است با توانمندسازی 
خیریه های فعال در حوزه سرطان کودک براساس استانداردهایی 
که حاصل ۳۳ ســال فعالیت این سازمان است، خدمات یکپارچه 
 درمانی و حمایتی به کودکان مبتلا به ســرطان سراســر کشــور 

ارائه شود.

آفتاب یزد - رضا بردســتانی: رئیس شــورای ائتلاف نیروهای 
انقلاب اسلامی، حضور در انتخابات را یک وظیفه ملی خواند و گفت: 
حضور مردم در انتخابات این پیام را به کشــورهای دنیا می دهد که 
در ایران آزادی اســت و انتخابات واقعی است. غلامعلی حدادعادل 
در گفت وگو با ایســنا با تاکید بر این کــه »حضور در انتخابات یک 
وظیفه ملی است«، گفت: اطمینان دارم مردم با همان شور و شوقی 
که در راهپیمایی ۲۲ بهمن شرکت کردند، در انتخابات نیز حضور 

پرشور خواهند داشت.
وی با بیان این که »حضور پرشــور در انتخابات با انقلاب اســلامی 
ارتباط دارد«، افزود: همان طور که مردم حضور در جشــن پیروزی 
انقلاب اسلامی را وظیفه خود دانستند، در انتخابات ۱۱ اسفند نیز 
پرشور و پرشکوه شرکت کرده و نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
و نمایندگان خبرگان را تعیین می کنند. حدادعادل، انتخابات را یک 
جشــن ملی خواند و افزود: حضور مردم در انتخابات این پیام را به 
کشــورهای دنیا می دهد که در ایران آزادی است و انتخابات واقعی 

است. همچنین اراده مردم در اداره کشور موثر است.

<ایکاشفقطیکبار،شوراینگهبانباردصلاحیتها
آستانهیتحمل»اصولگرایان«رااندازهمیگرفت

اواخر مرداد سال جاری، محمدرضا شهبازی، مجری برنامه »پاتوق« 
شــبکه افق، در یک ویدئوی اعتراضی نســبت به خبر بازگشــت 
احتمالــی محمدرضا گلزار و رضا رشــیدپور بــه تلویزیون که در 
شبکه های اجتماعی به اصطلاح وایرال شده بود، در جایی می گوید: 
»مگر ما اسُکل نظام مقدســیم که من ۹ماه مسخره کنم، بخندم، 
هجــو کنم، حمله کنم به مثلا یه نوع ســبک زندگی، بعد کســی 
کــه عقد آریایی خونده رو شــبی ۵۰۰ - ۴۰۰میلیون بهش بدین، 
بیاد برنامه اجرا کنه؟ ما رو گذاشــتین حزب اللهی ها راضی بشن؟! 

نمی شود که هم من باشم، هم آن ها!«
این تنهــا یک بخــش از واکنــش نیروهایی با تفکــر نزدیک به 
اصولگرایی است که تا متوجه می شوند رقیبی قدرتمندتر قرار است 
پا درون صحنه بگــذارد اینچنین ادب و اخلاق را زیر پا می گذارند 
و اما در ســطحی بالاتر، نــوع مواجهه با انتخابــات را می تواند در 
موضعگیری هــای »محمدرضــا باهنر« و »غلامعلــی حدادعادل« 

جست و جو کرد.
محمدرضا باهنر که طی ماه های اخیر بارها مصاحبه کرد و بارها از 
قول اصلاح طلبان ادعاهایی مطرح و باعث برانگیختن واکنش بخش 
مهمی از اصلاحاتی ها شد در جایی می گوید: »ببینید! اصلاح طلبان 
در ســطح بالا به دو بخش تقسیم شــده اند؛ بخشی از آن ها عملا 
دنبال تحریم انتخابات هســتند؛ اسم این ها را می شود هنجارشکن 
یا هر چیز دیگری گذاشــت. اما من اطلاع دارم که تعدادی دیگر از 
اصلاح طلبان مشــهور کشور، باورشان این است که اگر بخواهند به 

قدرت برگردند، باید در انتخابات شرکت کنند. باید به »اصلاح طلبان 
خوش خیم« و سایر کسانی که حاضرند در چارچوب نظام کار کنند، 
میــدان داد و از آن ها دعوت کــرد. البته اگر برخی بخواهند قدرت 
را در خیابان ها و از طریق راهپیمایی و آتش زدن به دســت بیاورند، 
مشــخص است که با هسته ســخت نظام روبه رو خواهند شد؛ این 
دیگر رقابت حزبی نیست بلکه رقابت با نظام است اما برای کسانی 
کــه حاضرند پای صندوق رای بیاینــد، باید تا حد امکان میدان را 

برایشان باز کرد.«
حدادعادل که در آســتانه ی برگزاری انتخابات مجلس دوازدهم از 
»وظیفه ی ملی« سخن به میان آورده، پیش تر گفته بود: »مجلس 
یازدهم انقلابی است و ما می خواهیم مجلس دوازدهم »انقلابی تر« 
باشــد؛ برای تحقق این امــر باید افراد باانگیــزه، باایمان، باتجربه، 

خردمند و اهل تفکر برای شــرکت در مجلس شــورای اســلامی 
انتخاب شوند.«

حال با کنار هم قرار دادن گفته های »محمدرضا باهنر« و »غلامعلی 
حدادعادل« می توان به یک نتیجه ی ساده و صریح رسید و آن این 

که؛ »عمل به »وظیفه ملی« در »بستر ملی« ممکن است«.

<مشارکتبا»مشارکت،مشارکت«گفتنافزایشپیدانمیکند!
همین چند روز قبل، جام ملت های آسیا در کشور قطر با قهرمانی 
میزبان به انتها رسید. کشــورهایی چون ایران، کره جنوبی، ژاپن، 
عربســتان و عراق یک پای فینال نبودند بلکه کشــوری گمنام در 
عرصه ی فوتبال آســیا به نام »اردن« برگزارکننده ی بازی فینال در 

مقابل قطر بود.
تا اینجای ماجرا، بحث فقط فوتبالی اســت اما روندی که تیم ملی 
فوتبال ایران طی کرد را می توان با موضوع مشــارکت و این که در 

نهایت مشارکت به چه میزان خواهد بود مقایسه کرد.
بسیاری از تحلیلگران پیش از بازی نیمه نهایی مابین ایران و قطر، 
به برتری همیشــگی ایران در مواجهه با قطر اشاره کردند، به بازی 
زیبای ایران در مقابل ژاپن اشاره کردند، مهره به مهره بازیکنان تیم 
ملی فوتبال ایران و قطر را تحلیل کردند و در نهایت به این نتیجه 
رسیدند که ایران می توان یک پای فینال و در نهایت قهرمان آسیا 
شود اما داور مسابقه که در سوت پایان بازی دمید؛ تیم برنده، قطر 

بود نه ایران!
بحث انتخابــات مجلس و طرح اینگونه اظهــار نظرات )حضور در 
انتخابات یک وظیفه ملی اســت( و طرح این ادعا که مشارکت در 
حال افزایشی شدن است هم دقیقاً شبیه حرف های تا پیش از بازی 
نیمه نهایی میان ایران و قطر اســت امــا همه ی بازیگران عرصه ی 
سیاســت داخلی به خوبی می دانند؛ »مشــارکت با »مشــارکت، 

مشارکت« گفتن افزایش پیدا نمی کند! «
اصلًا وقتی حدادعادل از »مجلســی انقلابــی تر« می گوید و امثال 
محمدرضا باهنر از »اصلاح طلبان خوش خیم و بدخیم!« به خوبی 
مشخص اســت بســتر برای فعالیت تمامی احزاب سیاسی فراهم 

نیست.
کوتاه سخن این که، ما نیز امیدواریم انتخاباتی پرشور، با مشارکت 
بالا، قوی، در صحت و سلامت و امنیت کامل برگزار شود اما هرچه 
به متن و حاشــیه ی جامعه و افکار عمومی می نگریم، باید اقداماتی 
و یا برنامه ای قابل اعتماد برای رفع گرانی و تورم اندیشــیده شود و 

پاسخگویی جای ناپاسخگویی را نیز بگیرد و...
حال این که برخی چگونه به این نتیجه رسیده اند که حتماً مشارکت 
در انتخابات یازدهم اسفند با مشارکتی قابل قبول برگزار خواهد شد 
حتما دلایلی وجود دارد و یا این که تا یازدهم اسفند صبوری پیشه 

کنیم و برای مشارکت بالاتر از قبل تلاش خواهیم کرد.

< ای کاش شــرایطی فراهم می شد تا فقط 
یکبار، شورای نگهبان با رد صلاحیت ها، آستانه 

تحمل »اصولگرایان« را اندازه می گرفت

< حدادعادل، رئیس شورای ائتلاف در حالی 
از وظیفه ی ملی ســخن می گوید که خواهان 
تشکیل مجلسی »انقلابی تر« از مجلس یازدهم 
شده بود حال پرســش اینجا است؛ آیا کسی 
ترکیب مجلــس دوازدهم  که می خواهــد 
دقیقاً مطابق با خواســت او باشــد می تواند 
از »وظیفه ی ملی« ســخن بگوید؟ حدادعادل 
نمی داند عمل به وظیفه ی ملی تنها در بستری 

ملی ممکن است؟

رئیس شورای ائتلاف: حضور در انتخابات یک وظیفه ملی است

آقای حدادعادل؛
عمل به »وظیفه ملی« در »بستر ملی« ممکن است

»مشارکت« با »مشارکت، مشارکت« گفتن افزایش پیدا نمی کند!
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۱۸۳۰- طرح مالیات بر حساب های بانکی 
اشــکال دارد و پر از ابهامات اســت. باعث 
دلخــوری مردم می شــود. از چه راههایی 
می خواهند از مردم مالیات بیشتر بگیرند؟ 
۱۶۳۰- اگر در هر مــوردی از تصمیمات 
مدیران نظر و رضایت مــردم مدنظر قرار 
نگیرد قطعا باعث دلسردی و بی اعتمادی 
مردم می شوند. مسئولان باید اعتماد مردم 

را جلب کنند. 
۱۶۲۰- اگر زمانی هم دولت بخواهد بنزین 
را گران کند مطمئن باشــد نتیجه ای جز 
افزایــش تورم و افزایش فشــارها بر مردم 
نخواهد داشت. نمی شود که هم مالیات ها 
را افزایــش دهند هم بنزین را گران کنند. 

این کارها برای مردم دوسر باخت است. 
۱۵۱۰- آقــای ظریــف وزیر ســابق امور 
خارجه کشورمان گفتند سیاست مقاومت 
عاقلانه است هر جا جمهوری اسلامی ایران 
وارد صحنه بین المللی شده در حمایت از 

مردم بوده است. 
۱۵۲۱- آقای منتجب نیــا می گویند تنها 
راه مشارکت بالا جلب اعتماد مردم است. 
حرف درستی است اما برخی افراد علاقه ای 
به مشارکت بالا در انتخابات ندارند. شاید 

نظر مردم هم برای آنها اهمیت ندارد.
۱۳۴۵- آقای فغانی داور بازی عراق - اردن 
خیلی نسبت به مهاجم عراقی سخت گیری 
کرد. خطای او یا شــادی پس از گل وی 
قابل گذشت بود. سرنوشت این تیم عوض 

شد! 
۱۴۲۰- آقای نوبخت از مســئولان دولت 
امیدوارم  روحانــی در کنایــه ای گفتــه 
شورای نگهبان احزاب حاضر در انتخابات 
را شــرمنده نکند. ظاهــرا به خاطر برخی 
ردصلاحیت ها گلایه های زیادی به شورای 

نگهبان وجود دارد. 
۱۲۲۵- وزیر ارشاد می گویند در دانشگاه 
هنرهای ایران اسلامی به جای نظام ترقی 
و نیم ســالی موجود دوره استاد شاگردی 
شروع شــود. این موضوع مربوط به وزارت 

علوم است یا وزارت ارشاد؟ 
۱۳۲۰- ایــران به شــورای امنیت گفته 
مســئولیتی در قبال اقدامات هیچ فرد یا 
گروهی در منطقه نــدارد. اما آمریکایی ها 
دائم اقدامات در منطقه را به ایران نسبت 
می دهند. دنبــال تنش زایی هســتند نه 

تنش زدایی. 
۱۱۴۰- آمریکا اعلام کرده ما دنبال جنگ 
نیستیم ایران هم نیست، اما خبر از انجام 
برخــی حمــلات می دهند. چقــدر اینها 

متناقض حرف می زنند. 
 ۱۰۲۰- رئیــس اتــاق بازرگانی می گوید 
در پی تنش های اخیر در اقلیم کردستان 
عراق از ممانعت ورود کالای ایرانی به این 
اقلیم ســخن گفته. این اقــدام آنان باعث 
می شود که ایران بیش از قبل بازار منطقه 

را به ترکیه ببازد. 
۱۰۲۵- گاهی عده ای اوباش در خیابان ها 
باعث رعب و وحشــت مردم می شوند به 
اموال عمومی و خودروهای مردم خسارت 
وارد می کنند. این موضوع به نظر بیشتر از 

قبل شده. باعث نگرانی مردم شده. 
کــه  کاندیداهایــی  بــه  چــرا   -۰۹۵۰
ردصلاحیت شــدند پاسخگو نیستند چرا 
ادله کافی برایشــان نمی آورند چرا دلایل 
ردصلاحیت هــای صریح و شــفاف اعلام 
ردصلاحیت شدگان  از  برخی  نمی شــود؟ 
خواهان اعــلام دلایل ردصلاحیت شــان 

هستند. 
۱۰۱۱- بی توجهی ها به مردم و عدم حل 
مشــکلات جامعه باعث دلسردی مردم و 
بی توجهی آنان به احزاب و شــخصیت ها 

می شود.
۲۲۴۱- دلســردی، ناامیــدی و... همــه 
آثار و تبعات شــرایط بد زندگی و کاهش 
روحیه جمعی اســت. متأسفانه در کشور 
ما سیاســت ها برای رفاه و ایجاد نشاط در 

جامعه چندان تنظیم نشده است. 
۲۲۵۰- کاش افزایش حقوق نبود اما دولت 
به وعده خود برای تک رقمی کردن تورم 
عمل می کرد. مردم اینگونه بیشــتر راضی 
بودند. چون در آن صورت پولشــان قدرت 

خرید بیشتری پیدامی کرد. 
۲۲۵۶- شــاید تــا ۸ ســال پیــش بــا 
۳۰هزارتومان گوشــت و مرغ و خرده ریز 
هم می خریدیم. الان ۳۰ هزار تومان پول 

۱۰۰ گرم گوشت هم نمی شود! 
۲۳۰۲- آنقــدر اقتصاد بی ثبات شــده و 
قیمت هــا نوســان دارند که بســیاری از 
رســتوران داران چپ و راست قیمت های 
خود را در صفحات دیجیتالی مثل قیمت 
ارز تغییــر می دهند. قیمت انگار لحظه ای 

شده. چه به روزمان آمد؟!
۲۱۵۰- طرح هایــی مثــل مالیــات بــر 
حساب های مشخص جز ایجاد نارضایتی و 
دلخوری برای مردم چیزی ندارد. درســت 
نیست دولت فقط چشــم به جیب مردم 

بدوزد. 

۲۱۵۵- بــا آرزوی موفقیــت بــرای تیم 
ملــی فوتبالمــان باید عرض کنــم زیاد 
نباید از تیم مان توقع داشــته باشیم مگر 
ما چقدر برای فوتبالمان ســرمایه گذاری 
و کار زیربنایــی کردیم. آیــا درصدی از 
ســرمایه گذاری های کشورهای عربی را ما 

هم انجام دادیم که توقع مان بالا برود؟ 
۲۲۰۱- دلالان مسکن به خانه های قدیمی 
هم رحم نکردنــد و در حال هجوم به این 
خانه ها هســتند. همین کار باعث افزایش 
عجیب قیمت  خانه های قدیمی یا کلنگی 

می شود. بازار دست دلالان است. 
۲۲۱۰- یکــی بگویــد قیمت های عجیب 
حبوبــات چه ربطی به تحریم یا مســائل 
دیگــر دارد؟ یعنی دولت قــدرت کنترل 

قیمت یک نخود و لوبیا هم نداشت؟ 
۲۱۰۲- کســانی که به اسم خالص سازی 
دنبال یکدست کردن پست و مقام ها برای 
خودشان هســتند می دانند که مردم هم 
دیگر اقبالی به هیچ کدام از احزاب ندارند. 
دیگر دل به هیچ حزب و آدمی نمی بندند. 
برای همین حتی به امثال روحانی هم دل 

نبستند. 
۲۱۱۰- تلاش آتش نشانی منطقه ۶ تهران 
برای مهــار و اطفای حریق بیمارســتان 
گاندی و تلاش ســازمان مدیریت بحران 
ستودنی بود. واقعا جلوی فاجعه بزرگتر را 

گرفتند جای قدردانی و تشکر دارد. 
۲۱۲۰- خیلی حیرت انگیز اســت آدم از 
برخی افراد حرف هایی می شــنود که اصلا 
باورنکردنی اســت. مثلا آقایــی گفته اند 
ردصلاحیت هــا باعث افزایش مشــارکت 
می شــود. واقعا تفکر مــردم را چه فرض 

کردند؟ 
۲۱۴۰- آنچه از نحوه مدیریت ها و روش ها 
و تصمیم گیری هــای مســئولان شــاهد 
هســتیم به نظــر اهمیتی بــرای رضایت 
مردم قائل نیســتند. شاید واقعا نظر مردم 
و دغدغه های مردم برای آنها اهمیت ندارد. 
۲۰۱۱- شــما رســانه ها باید تیترهایتان 
بیشــتر از تنگناهای معیشتی مردم باشد 
از گرفتاری های مردم خبررســانی کنید. 
به مســئولان برای حل مشــکلات مردم 

پیشنهاد و راهکار بدهید. 
۲۰۱۵- بــه خاطر گرانی و تورم ارتباطات 
و رفت و آمدهای فامیلی هم کمتر شــده. 
کمتر کسی توان پذیرایی از میهمان دارد. 
یک میهمانی چند نفره هزینه بسیار زیادی 
روی دست میزبان می گذارد. به چه روزی 

افتادیم؟! 
۲۰۲۵- چرا باید مــردم برای تهیه بلیت 
اتوبوس بین شــهری دچار مشکل بشوند 
بیشــتر فقط از طریق ســایت و اینترنتی 
بلیت قابل دسترســی است بیشتر وقت ها 
هم از طریــق اینترنتی هم مــردم دچار 
مشکل می شوند. آیا کمبود اتوبوس داریم؟

۲۰۴۵- تــو را به خدا حداقــل اگر تورم 
کاهشی نمی شود مسئولان نگویند کاهش 
تورم داریم. وعده ندهند. این حرف ها فقط 
باعــث اعتمادزدایی مردم می شــود. مگر 
مجبورند چیزی بگویند که واقعیت ندارد؟! 
۱۹۲۱- با نصف پول قیمت پراید می توان 
در کشــوری مثل امارات یــک خودروی 
خارجی باکیفیــت بالا خریــد. واقعا چه 
اجحافی در حق مردم ما می شــود؟ برای 
خــودروی داخلی چــه قیمت های گزافی 

تعیین می شود. 
۱۹۴۵- با افزایــش مجدد قیمت دلار در 
بازار آزاد برخی رسانه ها به طنز تیتر زدند 
دلار کلکســیونی تر شــد! حالا نمی دانیم 
قیمــت دلار تا بــه کجا افزایــش خواهد 
داشت؟ اوضاع این بازار که نامشخص است. 
۱۹۵۰- مشــکلات اقتصادی و تنگناهای 
معیشــتی می تواند کانون خانواده ها را به 
هم بریزد. باعث اختلافات شدید خانوادگی 
و دلســردی آنها بشــود. فقــر اقتصادی 

حاشیه های بسیار خطرناکی دارد. 
از  بســیاری  اســت  مشــخص   -۲۲۱۵
اتوبوس های شرکت واحد کهنه، قدیمی و 
مستهلک شــده اند نیاز به نوسازی ناوگان 
اتوبوسرانی است. با کمبود اتوبوس هم که 
دچار شــده ایم. وعده هایی کــه دادند چه 

شد؟ 
۲۳۱۱- جالب اســت ســخنگوی دولت 
بــا انتقاد از مجلس گفتــه اگر این بودجه 
تصویب شــود اثرش در سال بعد می شود 
کســری بودجه و تورم. فعلا که ســر این 
بودجه بین مجلس و دولت حرف و حدیث 

است. 
۱۰۱۱- سخنگوی محترم دولت می گویند 
وضعیت ارزی کشــور مثبت و قابل قبول 
اســت. واقعا وضعیت ارزی کشــور مثبت 
است؟ شــرایط بازار ارز و التهاب قیمت ها 

چطور؟ آن هم مثبت است؟ 
۱۶۲۱- کویت و عربستان مجددا ادعاهای 
خود را تکرار کردند و اعلام کردند میدان 
آرش ثروتی مشترک است که تنها متعلق 
به ماســت. مگر ایران از این میدان گازی 

سهمی ندارد؟
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در نشست مشترک خیریه های حوزه سرطان کودک در شیراز عنوان شد

معرفی شبکه همکاری و ارتباطی محک در روز جهانی سرطان

آفتاب یزد: شــهردار منطقــه۶، از اجرای طرح سامانبخشــی و 
ساماندهی دستفروشان و بساط گستران خیابان حضرت ولیعصر )عج( 
و میدان شهدای هفت تیر درمحدوده پهنه مرکزی پایتخت خبرداد.

به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه۶ تهران؛ طرح ساماندهی 
دستفروشان و بساط گســتران خیابان حضرت ولیعصر)عج( در دو 
جبهه شمالی و جنوبی در مرز مناطق ۶ و ۱۱ تهران از سوی شرکت 
ساماندهی صنایع و مشاغل شهرداری تهران و با همکاری نیروهای 
شرکت شهربان، معبربان و نیروی انتظامی و عوامل اجرایی مستقر 
در مناطق مذکور عملیاتی شــده و برهمین اساس اداره ساماندهی 
معاونت خدمات شهری و محیط زیست شــهرداری این منطقه نیز 
طبق قانون و با بکارگیری همه امکانات خویش از این پس با هرگونه 
دستفروشی و بساط گستری در خیابان ولیعصر)عج( و اطراف میدان 

هفتم تیر مقابله خواهد کرد.
سید مرتضی روحانی شــهردار منطقه۶، دراین باره گفت: مدیریت 
شــهری با اجرای این طرح قصد دارد، نظم و انضباط شــهری را در 
فضای این بخش از شــهر تهران حکمفرما و رضایت شــهروندان را 
فراهم کند. باید قبول کردکه اینگونه بساط گستری ها از یکسو برچهره 
شــهر و فضای بصری آن تاثیرات منفی می گذارد و از سوی دیگر با 
بستن و مسدودکردن راه و مسیر تردد عابران پیاده، به نوعی حقوق 

شهروندان را پایمال می کند.

روحانی، اضافه کرد: اگر به موقعیت جغرافیایی قطعه ششم پایتخت 
دقت کنید متوجه می شوید که برخی از خیابان ها و معابر آن، موقعیت 
و کارکرد فرامنطقه ای دارند و در طول شــبانه روز مسیر رفت و آمد 
بســیاری از شهروندان و حتی گردشگران ایرانی و خارجی است، به 
همین دلیل مدیریت شهری درتلاش است تا فضا و چهره ای مناسب، 
منظم و مطلوب را در نقاطی مثل خیابان ولیعصر)عج( و میدان هفتم 

تیر ایجاد و در معرض دید همگان به نمایش بگذارد.
شــهردار منطقه۶، با بیان اینکه عوامل اجرایی اداره ساماندهی این 
منطقه با پشــتیبانی شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهرداری 

تهران و با همکاری نیروهای شــرکت شــهربان، معبربان و نیروی 
انتظامــی این طرح را در این محورها اجرایــی خواهند کرد، افزود: 
جلوگیری از دستفروشــی، بساط گستری در اینگونه معابر از برخی 

سوءاستفاده ها نیز ممانعت خواهد کرد.
روحانی، این نکته را هم اضافه کرد: شــهرداری ازکسب وکارهای 
قانونی و مشــاغلی که برای شــهروندان مزاحمتی ایجاد نمی کند 
همه جانبه حمایت می کند، اما ماجرای بســاطی ها و دستفروشان 
درمیادین و خیابان های شــهر فرق می کند، اینگونه کارها چهره و 
انضباط شهر را بر هم می ریزد و هرج و مرج فراوانی به بار می آورد. 
مدیریت شــهری به فکر همه اقشار کسبه نیز هست برای همین 
اســت که به فکر راه اندازی بازارچه هایی در نقاط مناسب است تا 
افرادی که به دنبال کســب رزق و روزی حلال هستند درفضایی 
مناســب و امن کسب و کار داشته باشند و بتوانند چرخ زندگی را 

بچرخانند و از آن لذت ببرند.
شایان ذکر است؛ اجرای طرح سامانبخشی و ساماندهی دستفروشان 
و بساط گســتران خیابان حضرت ولیعصر )عج( و میدان شــهدای 
هفت تیر در منطقه۶ تهران، طبق تمهیدات در نظر گرفته شــده و 
هماهنگی های صورت گرفته با شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل 
شــهرداری تهران و شرکت شهربان و معبربان به زودی و با نزدیک 

شدن به ایام پایانی سال اجرایی خواهد شد.

شهردار منطقه6 خبرداد

اجرای طرح ساماندهی دستفروشان خیابان ولیعصر )عج( و میدان شهدای هفت تیر
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 افقی 

 عمودی 
 1 - فیلــم محمد حســین فرح بخش 
به بازیگری فرهــاد اصلانی - فیلمی از 
 سیف الله داد 2 - داد و ستد - ردیف هم
 3 - تکرار حرف - سرزمین - مداوا 4 - 
 در بــزرگ - متنفر - قلب - بدنیا آوردن
5 - داروی خوشــبو - انتشار نور یا گرما 
- همراه رفت 6 - فلز نقره ای - لحافدوز 
- ورزشی با راکت 7 - پدر - عجیب ترین 
مایع - نوعی ســرگرمی خانوادگی 8 - 
قدرت تشخیص - کاشف آبله - پهلوان 
9 - مرحبا - نفریــن - واجب 10 - مرغ 
سلیمان - خونریز و بی رحم - نام قدیم 
کربلا 11 - قبیله - سن و سالی گذشتن - 
امر به شنیدن 12 - نام ترکی - زدنی بهانه 
جو - دیدار از اماکن مقدسه - که.... آسان 
نمود اول ولی افتاد مشــکل ها 13 - قوم 
- زمان مرگ - گشاده 14 - جغرافیدان 
مراکشی مولف » نزهه المشتاق « - اطلاعیه 
سازمانی یا حزبی 15 - مخزن آب خودرو - 

نمایشنامه ای از  » شکسپیر «

  1 - از شاهان خودکامه قاجار، ولیعهد 
مظفرالدین شــاه 2 - پرورش دهنده 
- دارای محدودیت - بله روســی 3 - 
زمینه موسیقی - بی مانند - بخشی از 
هزینه مشترک - دور کردن 4 - حبس 
بســیار طولانی - توپ گیری از روی 
سبد - نهایی 5 - جانشین - دوستی 
- نــام دخترانه 6 - راهنمایی - ضمیر 
خارجی - نت آخر - خطای گرفتن توپ 
با پا در بسکتبال 7 - در حال لرزیدن 
- از گیاهان دارویی 8 - میوه مربایی - 
متصدی قهوه خانه - آغوش 9 - بالاتر 
از دریاسالار - کلمه پرسشی 10 - سوره 
39 قرآن مجید - ساز ضربی دایره ای 
- پوشاک ســتور - طبیعی 11 - شهر 
نشین - شادان خرامنده - درنگ 12 - 
دریاچه ای در قزاقستان - وسیله ای در 
دست درویش- ماه تابستانی 13 - برکت 
سفره - هر چیز بد و زشت - بلند مرتبه 
- مخفف هوش 14 - وحشی - از قوای 
ارتش - از ورزش های رزمی 15 - کتابی 

از محمد غفاری، برگزیده شعر نو فارسی

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

مفقودی  

مفقودی  
شناســنامه مالکیــت موتــور ســیکلت تــاش مــدل ۱۳۹۳ رنگ مشــکی به 
 0124NE 1140448 شــماره شــهربانی ۳۲۵ ایران ۴۱۷۵۴ به شــماره موتــور
به شــماره شاســی NE1***125A 9327565 بنام یوسف شرف زاده به شماره 

ملی ۴۰۶۰۲۳۹۵۷۷ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ســاقط می باشد.

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶

 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

آفتاب یــزد - احمدرضا حجارزاده: نمایشــگاه گروهی 
آثار نقاشــی »پرواز« با کیوریتوری اســتاد آذر شاه آبادی از 
روز20 بهمن ماه در گالری »زرنا« افتتاح شــده است. در این 
نمایشــگاه 36 اثر نقاشــی از 23 هنرمند جوان اما حرفه ای 
هنرهای تجســمی با موضوع آزاد به نمایش درآمده اســت. 
آذر شــاه آبادی، کیوریتور این نمایشگاه، متولد سال 1365، 
دارای مدرک کارشناســی نقاشی بوده و از سن هفت سالگی 
در عرصه نقاشــی فعالیتش را آغاز کرده اســت. خودش در 
این باره می گوید »اوایل نقاشــی خیلــی برایم جدی نبود تا 
وقتی که وارد دبیرستان شدم و رشته مورد علاقه ام یعنی هنر 
را انتخاب کردم. در راستای همین مسیر، رشته روابط عمومی 
نقاشی را در دانشگاه خواندم«. این هنرمند که سال هاست به 
عنوان مدرس نقاشی نیز فعال است، در استیتمنت نمایشگاه 

پرواز آورده است: »سال هاست وجودم پرواز می خواهد. به قدری 
اسیر ذهن های خســته و پوسیده ام که راهی جز پرواز نمی بینم. 
این گونه شد که نام نمایشگاه را »پرواز« نهادم. طی سال ها تجربه 
کاری و هنری این بار ســعی بر این داشــتم همراه با هنرجوهای 
عزیزم و دیگر هنرمندان آثــاری را به نمایش بگذاریم تا بتوانیم 
رنگ ها و احســاس را به جهان بیرون خود نشان داده و هنر خود 
را گسترش بدهیم. هرچند مسیر فرهنگ و هنر بسی دشوار است، 
ولی قدم های مان را پیوسته برداشته و مسیر را تا بی نهایت پیموده 
و بــه روح و جان خود آرامش می بخشــیم. شــاید همراه با من، 
عزیزانی باشند که درون شــان پر از حرف ها و سخن های ناگفته 
است و حبسی می کشند که قابل وصف نیست و تنها قلم گویای 
اوست. من آمدم در کنار هنرجوهایم نمایشگاهی را برگزار بکنم 
از جنس عشــق و احســاس، من به آنان هنر آموختم و آنها به 
من درس زندگی، چراکه هر نگاه و رنگ شــان ســخنی است از 
ناگفته های پنهان«. به بهانه برگزاری نمایشــگاه گروهی نقاشی 
پرواز و اســتقبال غیرمنتظره مخاطبان از آن، گپ وگفتی با آذر 

شاه آبادی داشته ایم.

 در آغاز بفرمایید غیر از نقاشــی، به چه هنرهای دیگری 
مشغولید و چرا از میان هنرهای هفت گانه، نقاشی را انتخاب 

کردید؟ آیا این حرفه، برای شما کسب درآمد دارد؟
من در رشته های هنری عکاسی و طراحی لباس هم فعالیت دارم، 
اما نقاشــی را با جدیت بیش تر و حرفه ای تر دنبال می کنم، چون 
علاقه ای که به نقاشی دارم، بیش از هنرهای دیگر است. گاهی که 
در آموزشگاه مشغول آموزش هستم، دلتنگ این موضوع می شوم 
که ســریع قلم مو را در دست بگیرم و اثری خلق بکنم یا احساس 
درونی ام را بیان بکنم. از ســال 85 یعنی بیســت  سالگی تدریس 

نقاشی را آغاز کردم و در این راستا کسب درآمد دارم.

 نمایشگاه گروهی »پرواز«، چندمین نمایشگاه شماست؟ 
پیــش از این چه نمایشــگاه های دیگری در مقــام نقاش یا 

کیوریتور برگزار کرده بودید؟
نمایشگاه »پرواز« در واقع سیزدهمین نمایشگاهی است که برگزار 
کرده ام و چهارمین نمایشــگاهم در گالری »زرنا« که ســه مورد 
گروهی و یک مورد انفرادی بوده. نخستین نمایشگاهم انفرادی بود 

و پس از آن به صورت گروهی در نمایشــگاه های مختلف شرکت 
داشــتم. همچنین نمایشــگاه »پرواز«، اولین تجربه من در زمینه 
کیوریتوری بود که همراه با هنرجویانم و هنرمندان دیگری، به ویژه 

از هامبورگ در آن شرکت کردیم.

* خانم شاه آبادی، این نمایشــگاه با چه هدف و انگیزه ای 
شکل گرفت؟ تابلوهای حاضر در نمایشگاه، از طریق فراخوان 
گزینش شده اند یا انتخاب خودتان از میان آثار هنرمندان بود؟

در ذهن من همیشه یک پرواز بود؛ پروازی که بتوانم با آن به سمت 
بالا بروم، یعنی تلاش بیش تری بکنم برای موفقیت بهتر. من واقعاً 
خسته ام؛ از خیلی چیزها، از تمام ذهن های پوسیده و افکار آشفته، 
از افکار افرادی که باعث می شوند شما پیشرفت نکنید و تلاش های 
شما را ســرکوب می کنند. از این رو تصمیم گرفتم نمایشگاه با نام 
»پرواز« برگزار بشود تا بتوانیم احساس خودم و هنرمندان دیگران 
را به تصویر بکشیم. هرچند که موضوع نمایشگاه، خودِ پرواز نبود، 
ولی احســاس هنرمندان در تمام تابلوها وجود داشــت. تابلوهای 
نقاشی بیشتر توسط هنرجویانم شکل گرفته اند و یکسری از تابلوها 
از طریق فراخوان انتخاب شدند که هنرمندانی تشریف آوردند و در 

نمایشگاه شرکت کردند و باعث افتخار این نمایشگاه بودند.

 چه ویژگی هایی در تکنیک و اجرای نقاشی های هنرمندان 
این نمایشــگاه وجود دارد که موجب شــد آثارشان را برای 

نمایش در گالری انتخاب کنید؟
بــه نظرم در هنر نقاشــی، کیفیت و ســبک کار خیلی مهم تر از 
تجربه های کاری اســت. در این نمایشــگاه تکنیک و سبک  های 
مختلفی را داشــتیم که باعث جذابیت بیش تر نمایشــگاه شــد، 
چون هنرمندان با تکنیک ها و ســبک های زیادی آشنا می شوند و 

آموخته های بیش تری را کسب می کنند.

 هنرمندان صاحب اثر سابقه کار هنری و نقاشی داشتند یا 
تازه کار بودند؟

برخی از هنرجویانم، اولین کار و حضورشــان در نمایشــگاه بود و 
این باعث شــد انگیزه بیش تری بگیرند و قدم های محکم تری در 
این زمینه بردارند. همچنین افتخار حضور اســتاد کیوان یادگاری 
را از هامبورگ داشــتیم. در این نمایشــگاه هنرجویان در رده های 

سنی مختلفی شرکت کردند که هنرمندان یازده سال به بالا 
داشتیم.

 چرا برای نمایشــگاه موضوع مشــخصی انتخاب 
نشده؟ تنوع موضوع و نگاه نقاشان برای شما مهم بود یا 
می خواستید هنرمندان، تخیل و خلاقیت شان را به نمایش 

بگذارند؟
در این نمایشــگاه، بیش تر احساسِ هنرمندان و سبک و نوع 
کارشان و رنگ هایی که استفاده می کردند، برایم مهم تر بود تا 
خــود موضوع هنر. من فکر می کنم گاهی هنرمند، با یک اثر 
بهترین کار را ارائه می دهد، چون تمام توان و وجودش را برای 

خلق آن اثر می گذارد.

 شما به عنوان نقاش، وضعیت هنرهای تجسمی ـ بخصوص 
نقاشــی ـ را در روزگار معاصــر کشــورمان چگونه ارزیابی 
می کنید؟ بازخورد تماشــاگران از نمایشگاه »پرواز« چطور 

بود؟
وضعیت هنرهای تجسمی بخصوص در ایران آن چنان که باید باشد، 
خوب نیســت، ولی تلاش داریم فرهنگ هنر را گســترش بدهیم. 
بازخورد تماشــاگران از نمایشگاه، فوق العاده بود و تصور نمی کردم 

این قدر زیبا و باشکوه برگزار بشود.

 در مقام یک مدرس هنرهای تجسمی، چه ایده و راهکاری 
دارید تا عمــوم مردم توجه بیش تری به هنرهای تجســمی 
نشــان بدهند، به نمایشگاه ها بیایند یا حتی آثار هنرمندان را 

خریداری بکنند؟
یکی از دغدغه های من و سایر هنرمندان، فروش و دیده شدن آثار 
آنهاست. به همین دلیل سعی می کنم در این راستا قدم های بهتر 
و بیش تری بردارم. همچنین ایده هایی دارم که امیدوارم ان شــاالله 

بتوانم در آینده، قدم های تازه ای در این راستا بردارم.

 از میان گالری  های موجود در تهران، چرا گالری »زرنا« 
را برای برگزاری نمایشگاه انتخاب کردید؟

گالری »زرنا« از نظر موقعیت و رســانه ای بی نظیر اســت و شرایط 
جامعه و هنرمندان را کامل درک می کند. در این گالری، تکنیک و 
قوی بودن اثر و برخی معیارهای دیگر را که برای من ارزشمند بودند، 
مد نظر قرار می دهند. بنابراین ترجیح دادم نمایشگاه را در گالری ای 
برگزار بکنم که چارچوب های قوی و محکم و همچنین دارای سواد 
رسانه ای بالایی باشد. از همه مهم تر، نحوه برخورد و حمایت مدیر 
گالری ـ خانم زهرا رسول زاده ـ تاثیر زیادی در زمینه رشد هنرمندان 
دارد. باید از ایشان تشکر ویژه ای داشته باشم که نه تنها حامی من، 
بلکه حامی تمام کیوریتورها و هنرمندان دیگر بودند. خانم رسول زاده 

درس های زیادی را در راستای هنر به من آموختند.

* در پایان نکته ی ناگفته ای اگر مانده، بفرمایید.
شکر خدای بی همتا که در مسیر و هدف زندگی مرا یاری می کند. 
همچنین قدردانی ویژه ای دارم از مادر و خواهران عزیزم که همیشه 

همراه و تکیه گاهم بوده و هستند.

گفت وگو با آذر شاه آبادی، نقاش و کیوریتور نمایشگاه گروهی »پرواز«

گام نهادن در مسیر فرهنگ و هنر دشوار است 

محمد خزاعی رئیس ســازمان ســینمایی روز گذشــته 2۴ بهمن در 
جدیدترین اظهاراتش درباره حواشــی خواندن دعای تحویل ســال در 
اختتامیه جشنواره فیلم فجر گفت: این اتفاق جدید نبود و برای من قبلا 
هم در ســخنرانی ها پیش آمده بود اما خب این اتفاق افتاد که عده ای 
یا از ســر دلسوزی، یا عقده گشایی یا به عنوان فسیل های سیاسی مرا 
تخریب کردند و بحث به جایی رسید که آیا من بلدم نماز بخوانم، روزه 
بگیرم، پدر و مادرم به من این ها را یاد داده اند یا خیر. وی ادامه داد: من 
واقعا به همه کسانی که مغرضانه یا سیاسی نقد کردند یا آن فسیل های 
سیاسی که 20 سال قبل در کنار کاندیداهای ریاست جمهوری بودند 
و الان توییت می زنند، شــروع سال جدید را پیشاپیش تبریک میگویم 
و امیدوارم سر سال تحویل موقع خواندن دعا یاد من باشند و امیدوارم 
آرامش خاطر و وجدان داشــته باشــند. خزاعی در عین حال گفت: اما 
خوشــحالم که بخاطر  وایرال شدن این موضوع، دوستی را از 25 سال 
قبل پیدا کردم که می گفت فهمیده من رییس سازمان سینمایی شدم. 
او گفت: تپق زدن ادامه خواهد داشت، هر چند خودم اول اصلا متوجه 
نشــدم که اشتباه کردم. همه کســانی که در ایران هستند این دعا را 
بلدند، قرآن خواندن را می دانند ولی این نگاه تخریب آمیز درست نبود 
که البته دلایل آن را می دانم. به گزارش ایسنا، رئیس سازمان سینمایی 
در اختتامیه جشنواره فیلم فجر، دعای تحویل سال را که به بهانه آغاز 

سال جدید سینمای ایران خواند، با اشکالاتی قرائت کرد.

آفتاب یزد: کنسرت گروه »کاریز« به سرپرستی و آهنگسازی حمزه طاهری 
که به اجرای آلبوم موســیقی »جولان« اختصاص دارد، پنجشنبه 26 بهمن 
1۴02 در سالن استاد جلیل شهناز روی صحنه می رود. حمزه طاهری درباره 
این اجرا گفت: آلبوم موسیقی »جولان« هشت قطعه دارد و چینش و ترتیب 
آن ها، راوی سیری ست از تجربه زیست شخصی انسانی که در بخشی از زندگی 
خود، با رویاپردازی، ســفری درونی و در عین حال آمیخته با اتفاقات واقعی را 
آغاز می کند. همچنین دو تک آهنگ نیز در این کنســرت اجرا می شــود. وی 
افزود: »جولان« اولین آلبوم گروه کاریز اســت که بر مبنای دونوازی دو ســاز 
تنبور شکل گرفته است. همنشینی تنبور با ویولنسل، گیتار بیس و پرکاشن در 
وهله نخست و به مرور اضافه شدن دودوک و ساکسفون، سازبندی این آلبوم 

را کامل کرده است.

 

آفتاب یزد: برنامه »شــنبه ها با اجراخوانی« با دراماتورژی و کارگردانی احمد 
داودی و تهیه کنندگی امیرحســین بصیر، از شنبه 28 بهمن ماه با اجراخوانی 
نمایشــنامه »ســمفونی درون بطری«، در ســالن شماره ســه پردیس تئاتر 
»شهرزاد« آغاز می شود. امیرحسین بصیر که کارگردانی نمایش »موتورخونه« 
را در کارنامه خود دارد و این بار در مقام تهیه کننده وارد صحنه شــده، درباره 
 نمایش جدیدش می گوید: »پس از سال ها دوستی و همکاری با احمد داودی

 به این نتیجه رســیدیم دوبــاره گروه را دور هم جمع کنیــم تا با تجربه ای 
که تک تک اعضا دارند، نمایشــی در خور شأن به مخاطبان ارائه بدهیم.« در 
خلاصه داستان این اجراخوانی آمده:»در گذرگاه مرزی، تعداد زیادی اتومبیل 
برای ورود به ایالات متحده صف کشــیده اند کــه ناگهان رادیو اعلام می کند 

پاسگاه مرزی به دلایلی مسدود شده است.«

مهران غفوریان- بازیگر - با انتشار ویدئویی از بازگشت خود به تلویزیون 
و اجرای برنامه »شب خوش« در شبکه سه سیما خبر داد. »شب خوش« 
به تهیه کنندگی ســلیم ثنایی و کارگردانی مهران غفوریان تولید شده 
است و در قالب تاک شــو از شبکه سه سیما روی آنتن می رود. مهران 
غفوریان بعد از جواد رضویان و محمدرضا گلزار سومین هنرمندی است 
که روزها در شــبکه سه سیما اجرای یک برنامه تلویزیونی را عهده دار 

شده است./ایسنا 

 تپق زدن رئیس سازمان سینمایی
 ادامه خواهد داشت

 »کاریز« در خانه هنرمندان  

 »سمفونی درون بطری« در »شهرزاد« 

 مهران غفوریان در »شب خوش«

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

نظر به اینکه برابر رای 1401۶0۳01041000۹۸0 مورخ 1401/۷/2۷ 
 1402/۸/1 مورخ   1402۶0۳01041001۳0۳ شماره  به  اصلاحی  و 
شماره  شناسنامه  به  گلی  وحید  آقای  معارض  بلا  و  مالکانه  تصرفات 
1۷۸4 دارای کد ملی 00۳۷۳1۷210 صادره از تهران فرزند آقا ناصر در 
ششدانگ یک قطعه زمین به مساحت ۸۶5/02 متر مربع پلاک شماره 
11۸۳ فرعی از ۳1 اصلی واقع در تهران بخش حوزه ثبت فشم تایید 
و پس از وصول نامه مکاتبات از مراجع ذیصلاح اداره جهاد کشاورزی 
شمیرانات - اداره منابع طبیعی شمیرانات - اداره راه شهر سازی شمیرانات 
همچنین قرار گرفتن پلاک در حریم 150 متری با حدود ذیل صادر می 
نماید شمالا : به طول 2۸/۷۶ متر سیم توری به نهر عموم که در حال 
حاضر تبدیل به راه عموم شده است شرقا. سیم توریست به طول ۳۸/5۳ 
متر به پلاک 1151 فرعی جنوبا . مرزیست به طول 11/۹1 متر به اراضی 
ملی بطول غربا به طول های 0۳ /1 متر و 40/۷2 متر سیم توریست به 
دره محرز گردیده است ، لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود  از  رسید، ظرف مدت یک ماه 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد 

تایخ انتشار نوبت اول: 1402/11/10
تایخ انتشار نوبت دوم: 1402/11/25

امیر حسین آذرنیان سرپرست واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
فشم-۱6086

ادامه سرزنش کردن 
رستم با پیران

ســپاهی بیامد بدین ســان ز چین      
ز ســقلاب و ختلان و تــوران زمین 

کجــا آشــتی خواهــد افراســیاب      
که چندین سپاه آمد از خشک و آب 

یافتــم       نکوهــش بســی  بپاســخ 
بدین ســان ســوی پهلــوان تافتم 

وزیشــان ســپاهی چو دریــای آب      
گرفتند بر جنگ جســتن شــتاب 

نبــرد تو خواهــد همی شــاه هند      
بتیــر و کمــان و بهنــدی پرنــد

مــرا این درستســت کــز پیل تن      
بفرجــام گریــان شــوند انجمــن 

چو بشنید رســتم بر آشفت سخت      
بپیران چنین گفت کای شور بخت 

تو با این چنین بند و چندین فریب      
نهیــب  بــروز  داری  پــای  کجــا 

جهــان       شــاه  تــو  دروغ  از  مــرا 
بســی یــاد کــرد آشــکار و نهان 

و زان پــس کجا پیر گــودرز گفت      
همــه بنــد و نیرنگت انــدر نهفت 

بدیــدم کنــون دانــش و رای تــو      
دروغســت یک ســر ســراپای تو

بغلتی همــی خیره در خون خویش      
بدســت این وزین بتّــر آیدت پیش 

بهــا       نیــارد  زندگانــی  چنیــن 
کــه باشــد ســر انــدر دم اژدهــا

مگــر گفتم آن خاک بیداد و شــوم      
بــوم  بآبــاد  بیایــی  گــذاری 

ببینــی مگــر شــاه بــا داد و مهر      
جــوان و نوازنــده و خــوب چهــر

بــدارد تــرا چــون پــدر بی گمان      
آســمان  از  برتــر  ســرت  بــرآرد 

ترا پوشــش از خود و چــرم پلنگ      
همی خوشــتر آید ز دیبــای رنگ 

نــدارد کســی با تــو ایــن داوری      
ز تخــم پراکنــدِ خــود بــر خوری 

بدو گفــت پیران کــه ای نیکبخت      
برومنــد و شــاداب و زیبــا درخت 

ســخنها که داند جــز از تو چنین      
کــه از مهتــران بــر تو بــاد آفرین 

مــرا جــان و دل زیر فرمان تســت      
همیشــه روانــم گــروگان تســت 

یک امشــب زنم رای با خویشــتن      
بگویــم ســخن نیــز بــا انجمــن 

بیامــد بقلــب ســپاه       و زان جــا 
زبــان پــر دروغ و روان کینه خــواه 

»آنیتا...« در اسپانیا 
مســتند انیمیشن »آنیتا، گمشــده در اخبار« 
اثــر بهزاد نعلبندی در بخش اصلی جشــنواره 
»انیماک« رقابت می کند. جشنواره »انیماک« 
به دنبال معرفی هنرمندانی است که از انیمیشن 
به عنوان یک ابزار برای بیان نگاه شخصی خود 
استفاده می کنند و فراتر از مرزهای روایت های 
سنتی می روند. بیست و  هشتمین جشنواره فیلم 
انیمیشن کاتالونیا؛ انیماک، از 26 تا 2۹ بهمن در 

اسپانیا برگزار می شود./پانا

»رویای کاغذی« می آید 
فیلم ســینمایی »رویای کاغذی« ساخته علی 
عطشــانی از چهارشــنبه 25 بهمن روی پرده 

سینماهای سراسر کشور می رود./مهر 

»چوب« در مصر 
فیلم مستند کوتاه »چوب« به کارگردانی مرتضی 
پایه شناس به بخش مسابقه بیست و پنجمین 
جشــنواره بین المللــی فیلم مســتند و کوتاه 
اسماعیلیه مصر راه یافت. تمرکز این جشنواره 
که از ۹ تا 15 اســفند در شهر اسماعیلیه مصر 
برگزار می شود، ترویج گفت وگوی بین فرهنگی 
و درک عمیــق از طریق ارائه آثــار خلاقانه به 
مخاطب و تشویق فیلمسازان فیلم های داستانی 

و مستند کوتاه است./میراث آریا 

»سامپو« در سیاتل
فیلم کوتاه »سامپو« به کارگردانی مرضیه ریاحی 
و تهیه کنندگی حســین کاکاوند به دوازدهمین 
 Post Alley جشــنواره جهانی فیلم های زنان
سیاتل آمریکا راه پیدا کرد. این جشنواره که توسط 
انجمن فیلم زنان سیاتل برگزار می شود؛ محلی 
برای نمایش دیدگاه های زنانه در سینما است./مهر 

»شکوفه های بهاری« می آید
نمایش شاد و موزیکال »شکوفه های بهاری« کاری 
از گروه تئاتر صفیر به نویســندگی و کارگردانی 
میثم یوسفی روزهای سه شنبه تا جمعه ساعت 
18:30 در تالار ابوعلی سینا فرهنگسرای ابن سینا 
روی صحنه می رود. در خلاصه داستان این نمایش 
آمده اســت: »دو بازیگر بازی ساز در حین روایت 
قصه های آیینی و سنتی خود به قصه نوروز و دیدار 

عمو نوروز و ننه سرما می رسند و.../ایران تئاتر 

»کافر« در تلویزیون 
سریال »کافر« با گویندگی 2۷ نفر از گویندگان 
گفتار فیلم در واحد دوبلاژ سیما دوبله شد. سریال 
»کافر« در گونه اکشن، درام و وسترن محصول 
آمریکا در سال 201۷ قرار است از شبکه تماشا 
پخش شــود. این سریال داســتان مردی به نام 
»روی گود«، با اســتعداد افسانه ای در تیراندازی 
است. »روی« به شهری به نام »لابل« که توسط 

زنان اداره می شود، می رود..../میزان  

 کوتاه از هنر  شاهنامه خوانی
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آفتاب یزد- شهین نجفی کشایه: کبد یکی از بزرگ ترین 
و مهم ترین ارگان های بدن اســت. این عضو بدن، از پروتئین ها 
و کلســیم ها در هضم دســتگاه گوارش استفاده می کند. کبد 
کمک می کند غذایی که خورده می شود، به انرژی تبدیل شود 
و به کمک طحال، مانند یک فیلتر عمل می کند که زباله های 
مضر را فیلتر و دفع می کند. اگر کبد شــما بیمار شود، ممکن 
اســت عملکردش دچار اختلال شود. اگر علائم اختلال کبدی 
را تجربه می کنید، ممکن است پزشــک برای بررسی بیشتر، 
تست فیبرواسکن کبد را انجام دهد. پزشک می تواند در موارد 
بسیاری فیبرواســکن را جایگزین بیوپسی کند لذا با توجه به 
اهمیت موضوع آفتاب یزد دراینباره با دکتر مسعود صدرالدینی، 
فوق تخصص گوارش و کبد و دکتر محمد امانی، فوق تخصص 
گوارش و کبد و دکتر امیر منصور رضا دوســت، فوق تخصص 

گوارش و کبد گفتگو کرده است.
دکتر صدر الدینی در اینباره می گوید: به طور کلی فیبرواسکن 
کبد، پرکاربردترین دستگاه غیرتهاجمی است که برای اندازه گیری 

سختی یا سفتی کبد به کار برده می شود.
وی بیــان کرد: امروزه آزمایش هــای غیرتهاجمی برای تعیین 
شدت بیماری های کبد، به روش پذیرفته شده ای جهت مدیریت 
بیماری های مزمن کبد تبدیل شــده است. بررسی میزان بافت 
همبند کبد اطلاعات مفیدی را درباره نتیجه درمان های احتمالی 
در اختیار پزشک قرار می دهد و بهترین طرح درمان براساس این 

اطلاعات تهیه می شود.
این فوق تخصص گوارش و کبد اظهار کرد: بسیار مهم است که 
فیبرواسکن توسط یک متخصص با تجربه انجام شود زیرا وی با 
بررسی دقیق نتایج می تواند بهترین درمان را برای مشکلات شما 
ارائه و تجویز کند. وی توضیح داد: فیبرواسکن کبد دستگاهی 
غیرتهاجمی است که سفتی یا سختی کبد را با استفاده از امواج 
اولتراسوند تعیین می کند. سختی کبد با اندازه گیری سرعت تولید 
موج روی پوست اندازه گیری می شود. از آنجایی که بافت همبند 
)فیبروز( سخت تر از بافت سالم کبد است، درجه فیبروز کبدی را 
می توان با توجه به سختی کبد مشخص کرد. برای افزایش قابلیت 
اطمینان آزمایش حداقل ده نمونه قابل اطمینان با میزان موفقیت 
۶۰ درصد از داده میانه گرفته می شــود که نتایج آن برحسب 

کیلوپاسکال بیان می شود.
دکتر صدرالدینی ادامه داد: چنانچه دســتگاه فیبرواسکن کبد 
در شرایط بالینی صحیحی به کار برده شود، روش قابل اتکایی 
برای تعیین سیروز کبدی و رد احتمال فیبروز کبدی محسوب 
می شود، به ویژه اگر داده های آزمایشگاهی و بالینی نتایج تست 

فیبرواسکن را تایید کند.
این فوق تخصص گوارش و کبد گفت: فیبرواسکن کبد بدون درد 
اســت، کمتر از ده دقیقه زمان می برد و نتایج آن آنی است. این 
دستگاه ضرورت نمونه برداری از کبد را به نحو قابل توجهی کاهش 
داده است. دستگاه فیبرواسکن سرعت عبور امواج ارتعاشی از کبد 
را اندازه گیری می کند. هر چه کبد آسیب دیده تر یا سفت تر شود، 

امواج سریع تر از آن عبور می کند.
وی اشاره کرد: فیبرواسکن کبد مشابه انجام معاینه سونوگرافی 
معمولی کبد، ســرپایی، ســریع و بدون درد است و جایگزینی 
غیرجراحی برای بیوپسی سنتی کبد جهت ارزیابی آسیب کبدی 
ارائه می دهد. در این روش بیمار به پشــت می خوابد، پزشــک 
متخصص کبد پروب اولتراســوند را روی پوست بالای کبد قرار 
می دهد. هر بار که پروب موج ارتعاشی تولید می کند، بیمار ضربه 

ملایمی را حس می کند.

<تستفیبرواسکنکبدحدوددهدقیقهطولمیکشد
دکتر صدرالدینی ادامه داد: تست فیبرواسکن کبد حدود ده دقیقه 
طول می کشد و کمترین ناراحتی برای بیمار ایجاد نمی کند. عموماً 
از بیمار خواسته می شود تا از حداقل دو ساعت قبل از آزمایش 
چیزی نخورد. متخصص دستورات دقیق تر را قبل از آزمایش به 
بیمار اعلام می کند. در طول معاینه، ممکن است لرزش خفیفی را 
روی پوست در نوک پروب احساس کنید زیرا امواج اولتراسوند را 

برای اهداف اندازه گیری به آن ناحیه می رساند.
این فوق تخصص گوارش و کبد مطرح کرد: از مهمترین مزایایی 
که می توان برای این روش تشخیصی یعنی فیبرواسکن کبد نام 
برد عبارتند از غیر تهاجمی بودن فیبرو اسکن در روند تشخیص و 

انجام فیبرو اسکن بدون نیاز به بی حسی.
وی تصریح کرد: برای انجام فیبرواســکن نیاز نیســت که انواع 
آمادگی ها و مراقبت های پیش از انجام را داشــته باشــید صرفاً 
رعایت چند نکته از جمله تغذیه و پوشیدن لباس های مناسب 
می تواند شما را جهت انجام فیبرو اسکن آماده کند و بعد از انجام 

آن می توانید به منزل باز گردید و زندگی عادی را از سر بگیرید.
دکتر صدرالدینی یادآور شــد: با روش فیبرو اسکن بخش های 
گســترده و مهمی از کبد را می توان مورد بررسی قرار داد زیرا 
فیبرواســکن روش تشــخیصی دقیق و مهمی است که برای 

تشخیص مشکلاتی عدیده می توان از آن کمک گرفت.
ایــن فوق تخصص گوارش و کبد افزود: در کوتاه ترین زمان این 
روند تشخیصی انجام می شود و زمان زیادی از شما نخواهد گرفت 
و امکان تکرار تست در صورت نیاز وجود دارد و هزینه ای که برای 
انجام این روش تشخیصی دریافت می شود مقرون به صرفه است. 
در نتیجه طیف گســترده ای از افراد می توانند هزینه های آن را 

پرداخت کنند و از نتایج این روش بهره مند شوند.
وی توضیح داد: قبل از انجام فیبرواسکن کبد به مصرف هیچ نوع 
آرامبخشی نیاز ندارید و شما می توانید خودتان بعد از انجام این 

تست رانندگی کنید. به فرد گفته می شود که از انواع 
لباس های گشاد و راحت استفاده کنند تا روند فیبرو 
اســکن بهتر انجام شود. به مدت سه ساعت پیش از 
انجام فیبرواسکن از فرد خواسته می شود که هیچگونه 
ماده غذایی را مصرف نکند و از خوردن و آشــامیدن 
پرهیز کند بنابراین بهتر است که پیش از انجام تست 
تمامی اطلاعات خود را در زمینه بیماری و دارو های 

مصرفی خود در اختیار پزشک تان قرار دهید.
دکتــر صدرالدینی بیان کرد: فیبرواســکن در اصل 
برای ارزیابی شدت زخم کبد، یا به بیان دیگر مرحله 
بیماری، کاربرد دارد. تست فیبرواسکن برای ارزیابی 
وضعیت بیمــاران مبتلا به بیماری مزمن کبد، برای 
مثال هپاتیت سی مزمن، هپاتیت بی مزمن، کبد چرب 

الکلی و کبد چرب نیز به کار برده می شود.
این فوق تخصص گوارش و کبــد اضافه کرد: مفهوم اصلی که 
تفسیر نتایج اسکن بر آن مبتنی است این است که هر چه بافت 

همبند و فاسد شده بیشتر باشد، کبد سفت تر می شود.
وی عنوان کرد: نتایج اســکن در برخی مــوارد کاربرد دارد که 
عبارتند از ارزیابی شــدت آسیب کبدی، نظارت بر پیشرفت یا 
پسرفت بیماری با استفاده از اندازه گیری های دوره ای و اطلاع از 
پیش آگهی و مدیریت آتی بیماری برای مثال تعیین روش درمان 

مناسب است.
دکتر صدر الدینی خاطرنشان کرد: مهمترین مواردی که از جمله 
تفاوت های فیبرواســکن کبد با سونوگرافی محسوب می شوند 
عبارتند از اینکه در سونوگرافی تصاویری که ایجاد می شود بسیار 
تار است اما در فیبرواسکن وضوح و شفافیت تصاویر بسیار بالا 
اســت. در نتیجه اطلاعاتی که از ســونوگرافی حاصل می شود 
بسیار کمتر از روش فیبرو اسکن است. در تصاویری که حاصل 
فیبرواسکن است حتی می توان اسکارهای خفیف را تشخیص داد.

ایــن فوق تخصص گوارش و کبد بیان کرد: به دلیل دقت بالای 
فیبرواســکن تصاویری که حاصل می شــود کمک می کند که 
اسکار های کبدی در همان مراحل ابتدایی تشخیص داده شود 

و روند درمان زودتر آغاز گردد.
وی می گوید: برای تشخیص و ارزیابی کبد چرب بهترین گزینه 
فیبرواسکن است زیرا که حساسیت بالای فیبرواسکن این امکان 
را فراهم می کند که تشخیص با دقت بالایی انجام شود بنابراین 
در مواردی فیبرو اسکن کبد بهترین راه تشخیصی در زمینه انواع 
مشکلاتی است که برای افراد ایجاد شده است و توصیه می شود 

که افراد از این روش تشخیصی استفاده کنند.
دکتر صدر الدینی گفت: نتایج فیبرواســکن کبد در دامنه ۲/۵ 
تا ۷/۵ کیلوپاســکال قرار می گیرد. حدود ۹۰ تــا ۹۵ درصد از 
افراد سالم بدون ناراحتی های کبدی سفتی کبدی کمتر از ۷/۰ 

کیلوپاسکال دارند.
این فوق تخصص گــوارش و کبد افــزود: پژوهش های معتبر 
)برای مثال بررسی های جامع سیستماتیک از مطالعاتی که از 
نمونه برداری از کبد به عنوان »استاندارد طلایی« ارزیابی بافت 
همبند کبد استفاده کرده اند( نشان داده است که حد تشخیص 
سیروز حدود ۱۴ کیلوپاسکال است. بیماران مبتلا به هپاتیت سی 
مزمن و سفتی کبدی بالاتر از ۷کیلوپاسکال به احتمال ۸۵ درصد 
دچار فیبروز هســتند. البته حساسیت و دقت نتایج بزرگتر از۷ 
کیلوپاسکال برای ابتلا بیماران دچار بیماری های مزمن کبد به 

فیبروز به ترتیب فقط ۷/۹ و ۷/۸درصد است.
وی می گوید: فیبرواسکن کبد نمی تواند به طور صددرصد احتمال 
ابتلا به بیماری های کبدی شدید را رد کند، حتی اگر سختی کبد 
کمتر از ۷ کیلوپاسکال باشد. تفسیر نتایج تا حدی به علت بروز 
بیماری کبدی بستگی دارد. بنابراین بهتر است نتایج در کنار دیگر 
پارامترهای بالینی و یا زیست شیمیایی توسط متخصص درمان 

بیماری های مزمن کبدی تفسیر شود.
دکتر صدر الدینی ابراز داشت: به طور کلی با استفاده از فیبرواسکن 
می توان کبد را مورد بررسی قرار داده و بیشتر بیماری های کبدی 
را به وســیله آن تشخیص داد. مواردی که ممکن است موجب 
نشــان دادن سطح بالای سختی کبد باشند شامل التهاب کبد 
)برای مثال هپاتیت فعال(، کلســتاز )برای مثال انسداد مجاری 
صفــراوی(، وجود توده های زخم داخل کبد )برای مثال تومور(، 

گرفتگی کبد )ازکارافتادن قلب( است.
این فوق تخصص گوارش و کبد اذعان داشــت: فیبرواســکن 
دقیق ترین روش تشخیص بیماری های کبدی است، اما در این 
بین عواملی وجود دارند که می تواند تشخیص این بیماری ها را 
مشکل نماید. برخی از این عوامل عبارتند از چاقی، سن بالا، آب 
آوردن شــکم و ابتلا به سندرم ها متابولیک )دیابت نوع ۲، فشار 

خون بالا، پهن شدن دور کمر( است.
وی افزود: موارد گفته شــده به این دلیل صحت فیبرواسکن را 
کاهش می دهند که روش های مبتنی بر اولتراســوند برای ارائه 
نتایجی مطمئن به تصویرســازی مناسبی از کبد نیاز دارند اما 
تمامی اشکالات گفته شده در دستگاه جدید فیبرواسکن حذف 
گردیده و این عوامل روی عملکرد روش های جدید تاثیر منفی 

ندارند. وی اشــاره کرد: دستگاه فیبرواسکن هیچ منع استفاده 
قطعی ندارد، البته آب آوردن شــکم از انتشــار امواج ارتعاشی 
جلوگیری می کند و دقت آزمایش را کاهش می دهد. پزشــک 
متخصص کبد توصیه می کند که این آزمایش در دوران بارداری 
و بر روی بیماران دارای ضربان ساز قلب )پیس میکر( انجام نشود.

وی اظهار کرد: فیبروسکن کبد نوعی سونوگرافی برای اندازه گیری 
التهاب در کبد شما است. در این روش، یک موج ۵۰ مگاهرتزی از 
یک مبدل کوچک در انتهای یک پروب اولتراسوند به کبد منتقل 
می شــود و این امر به متخصص گوارشی که این روش را انجام 
می دهد اجازه می دهد تا بررسی کند که آیا جای زخم یا سفتی 

در کبد شما وجود دارد یا خیر.

<فیبرواسکنروشیسریعوبدوندردبرایارزیابیسلامتکبداست
در ادامه نیز دکتر امانی در اینباره خاطرنشان کرد: فیبرواسکن 
یک روش بدون درد و غیر تهاجمی برای ارزیابی ســلامت کبد 
است. مزایا فیبرواسکن کبد این است که هرگونه آسیب یا بیماری 

احتمالی را شناسایی می کند.
وی اشــاره کرد: مرگ و میر ناشی از بیماری کبد در ایران رو به 
افزایش است. برای تشخیص عملکرد غیر طبیعی کبد ابتدا باید 
آزمایشات معمول خون انجام شود. فیبرواسکن می تواند التهاب را 
که نقطه شروع اسکار کبد )یا فیبروز( است شناسایی کند. فیبروز 

می تواند منجر به سیروز و سرطان کبد شود.
این فوق تخصص گوارش و کبد متذکر شد: کبد یکی از مهمترین 
عضو در بدن می باشد که به صورت غده در بدن ظاهر شده است 
و عملکردش در تولید پروتئین و برخی از هورمون های ضروری 
بدن، تغییر و تنظیم قند خون بدن، دفع سموم بدن و انبار کردن 

مواد ضروری می باشد.
وی مطــرح کرد: باید بگوییم که بیماری های زیادی در بدن به 
خصوص کبد رخ می دهد که مهم ترین آنان عبارتند از هپاتیت 
خود ایمنی، مصرف الکل، بالا بودن قند خون، اضافه وزن، عدم 
تحرک و ورزش، هپاتیت ویروسی بی و سی، عوارض استفاده از 

برخی داروها و... .
دکتر امانی عنوان کرد: کبد چرب یکی از شایع ترین بیماری های 
کبدی است که همچنان این بیماری در حال افزایش می باشد، از 
جمله راههای درمان با این بیماری رعایت رژیم غذایی و کاهش 

وزن می باشد.
این فوق تخصص گوارش و کبد توضیح داد: فیبرواســکن کبد 
دستگاهی اســت که به بررســی فیبروز یا مقدار سختی کبد 
می پردازد. این روش مناسب افرادی است که به جای بیوپسی از 

این روش بی خطر و غیر تهاجمی استفاده می کنند.
وی ادامه داد: روش عملکرد این دستگاه در این است که استفاده 
از امواج اولتراســوند شدت فیبروز و سیروز را مشخص می کند، 
همچنین تشخیص چربی سلول های کبدی با این روش دقیق تر 
صورت می گیرد. یکی از مزایای مهم این روش در این است که 

کبد بیمار ارزیابی می شود درحالی که زمان بر نیز نخواهد بود.
دکتر امانی تشریح کرد: طریقه انجام فیبرواسکن بدین صورت 
است که بیمار در ابتدا بر روی تخت و رو به پشت دراز می کشد. 
سپس پزشک پروب کوچکی را به کبد فرد قرار می دهد و شروع 

به بررسی و ارزیابی کبد می نماید.
این فوق تخصص گوارش و کبد متذکر شد: مزایای فیبرواسکن 
کبد عبارتند از بدون نیاز به بی حسی، دوره نقاهت کوتاه مدت و 
عدم نیاز به بستری شــدن، بررسی محدوده وسیعی از کبد در 
کوتاه ترین زمان و با پاســخ دهی سریع، انجام آن در کوتاه ترین 
زمان، هزینه پایین و مناســب آن نســبت به دیگــر روش ها، 

غیرتهاجمی و بی خطر و عدم نیاز به آمادگی های قبلی است.
وی تاکید کرد که پروسه انجام فیبرواسکن کبد هیچ گونه خطری 
ندارد و بیمار می تواند در کمال خونسردی و آرامش این تست را 
انجام دهد و در صورت نیاز به تکرار عوارضی برای فرد به همراه 

ندارد.
دکتر امانی می گوید: مزیت اصلی این است که فیبرواسکن روشی 
ســریع و بدون درد برای ارزیابی ســلامت کبد است. در بخش 
قابل توجهی از بیماران، این روش جایگزین بیوپســی کبد شده 

اســت. از مزایا فیبرواسکن می توان به این اشاره کرد 
که در بســیاری از مواردی که هیچ نشانه ظاهری از 
بیماری کبدی متوسط یا حتی شدید وجود ندارد، در 
یک بررسی ۱۰ دقیقه ای می تواند اطلاعات مهمی در 

مورد سلامت کبد بدهد.
این فوق تخصص گوارش و کبد اضافه کرد: از مزایای 
دیگر فیبرواسکن کبد این است که بدون محدودیت 
در دفعات استفاده است. فیبرواسکن می تواند پیشرفت، 
رکود یا پسرفت بیماری کبدی فرد را کنترل کند و 
اندازه گیــری دقیقی از موفقیــت درمان ها یا اصلاح 
سبک زندگی دهد. در برخی موارد فیبرو اسکن نیاز به 
بیوپسی کبد را برای ارزیابی پیشرفت بیماری کاهش 

می دهد.
وی مطرح کرد: فیبرواســکن کبد با فناوری بســیار 
پیشرفته خود ســختی )انعطاف پذیری( کبد را در مدت زمان 
کوتاهی با اســتفاده از امواج اولتراسوند، بدون درد و بدون هیچ 

گونه عوارض برای بدن اندازه گیری می کند.
دکتر امانی افزود: از دیگر مزایای فیبرواسکن کبد این است که با 
اندازه گیری درجه سختی )انعطاف پذیری(، آسیب کبدی )به ویژه 
فیبروز پیشرفته( را با دقت بالایی تشخیص می دهد. فیبرواسکن 
ناحیه ای از کبد را بررسی می کند که حداقل صد برابر بزرگتر از 

نمونه بافتی است که توسط بیوپسی کبد گرفته می شود.
این فوق تخصص گوارش و کبد تصریح کرد: به طور کلی کبد 
عضوی سرسخت است که با ترمیم خود و محافظت از بقیه بدن 
می تواند سال ها آسیب را تحمل کند. معمولا تا زمانی که فرد در 
مراحل پایانی نارسایی کبدی قرار نگیرد، علائم مشکلات کبدی 
دیده نمی شود. اگر احســاس می کنید سبک زندگی تان روی 
کبدتان تاثیر گذاشته است، این تست ساده و بدون خطر می تواند 

سلامت کبد را ارزیابی کند.
وی بیان کرد: فناوری فیبرواســکن امکان ارزیابی دقیق فیبروز 
کبدی ناشی از آسیب شناســی های مختلف را فراهم می کند. 
ســندرم متابولیک و بیماری کبد چرب غیــر الکلی، هپاتیت 
ویروســی مزمن و مصرف الکل از مواردی هســتند که به کبد 

آسیب می رسانند.
دکتر امانی اشاره کرد: از مزایا فیبرواسکن کبد این است که تست 
به طور دقیق بیماران مبتلا به بیماری جدی کبد را شناســایی 
می کند و به پزشــک کمک می کند تا درمان متناسب با نیاز را 

انجام دهد.
این فوق تخصص گوارش و کبد عنوان کرد: دستگاه های دارای 
CAP در فیبرو اسکن کبد میزان چربی کبد را با دقت بالاتری 
از سونوگرافی محاسبه می کنند. بنابراین از مزایا انجام فیبرواسکن 
کبد با دستگاه های پیشرفته، اندازه گیری دقیق گرید چربی کبد 
اســت. وی اضافه کرد: گریدهای یک و دو نیاز به اصلاح سبک 
زندگی دارند. اما گریدهای سه )فیبروز( و چهار )سیروز( نیازمند 
درمان جدی دارند. گرید پنج وخیم ترین گرید کبد چرب است. 
بیمار ممکن است در این حالت نیازمند پیوند کبد شود. بنابراین 
مزایا فیبرواسکن کبد در تشخیص زودهنگام بیماری های جدی 

کبدی را دست کم نگیرید.
دکتر امانی در پاســخ به این پرسش که »آیا فیبرواسکن کبد را 
می توان برای هر بیمار انجام داد«، گفت: انجام این روش در زنان 
باردار، مبتلایان به آســیت )مایع در شکم(، کسانی که وسایل 
پزشکی دارند )مانند ضربان ساز، دستگاه های الکتروشوک( توصیه 

نمی شود.
این فوق تخصــص گوارش و کبد افزود: یکــی دیگر از عوامل 
محدود کننده فیبرواسکن، چاقی است زیرا بافت چربی زیر جلدی 
موجب کاهش سرعت امواج صوتی می شود، کیفیت اندازه گیری 
این آزمایش پایین می آید. بنابراین اگرچه فیبرواسکن کبد مزایا 
زیادی دارد اما باید شــرایط بیمار قبل از انجام تســت توسط 

متخصص بررسی شود.
وی بیان کرد: شــاید بخواهید در کنار بررسی مزایا فیبرواسکن 
کبد، از عوارض آن نیز مطلع شوید اما باید گفت که نتایج حاصل 
از فیبرواسکن کبد، دقت بسیار بالایی دارد. برخلاف بیوپسی که 
تهاجمی اســت و ممکن اســت عوارضی از جمله درد )۱ در ۵ 
بیمــار(، خونریزی )یک در هزار( و مرگ )یک در ده هزار( ایجاد 

کند، فیبرواسکن کاملا بی خطر است.

<فیبرواسکنکبدیکروشغیرتهاجمیاست
در ادامه نیز دکتر رضا دوست در اینباره ابراز داشت: فیبرواسکن 
کبد جهت ارزیابی سلامت کبد و تشخیص بیماری های کبدی 
استفاده می شود. وی مطرح کرد: با استفاده از روش غیر تهاجمی 
فیبرواسکن کبد جهت اندازه گیری سفتی و استحکام بافت کبد 
استفاده می شود. این تســت از طریق انتقال امواج الاستیک از 
 طریق بافت کبد به منظور تشــخیص تغییرات در ساختار کبد 

انجام می شود.
این فــوق تخصص گــوارش و کبد اظهار کرد: بــه طور کلی 
فیبرواســکن کبد روشــی غیر تهاجمی و بدون درد است که 

بــرای ارزیابی ســلامت کبد و تشــخیص بیماری های کبدی 
به کار می رود اما برای تشــخیص دقیــق بیماری های کبدی 
و ارزیابــی جامــع تر، ممکن اســت نیاز به ســایر آزمون ها و 
روش های تصویربــرداری مثل ســونوگرافی، تصویربرداری با 
رزونانس مغناطیسی )ام آر آی( یا بیوپسی کبدی داشته باشید 
 لذا برای دریافت اطلاعات دقیق تر بهتر اســت با پزشــک خود 
مشــورت کنید. وی خاطرنشــان کرد: در فیبرواســکن کبد، 
دستگاهی خاص بر روی پوست قرار می گیرد. این دستگاه شامل 
امواج صوتی با فرکانس بالا را از طریق بافت کبدی ارسال می کند 
و سپس امواج بازتابی شده از کبد توسط دستگاه دریافت می شود. 
طبق زمان لازم برای عبور این امواج صوتی و با توجه به سرعت 
آن ها، دســتگاه می تواند میزان سفتی و استحکام بافت کبد را 

تخمین بزند.
دکتر رضا دوســت اشاره کرد: نتایج فیبرواسکن کبد معمولاً به 
صورت عددی و رنگ خاصی نمایش داده می شود. سفتی کبد 
در این تست به واحد کیلوپاسکال اندازه گیری می شود که مقادیر 
بالاتر نشان دهنده سفتی بیشتر بافت کبد و ممکن است نشانگر 

وجود بیماری کبدی باشد.
این فوق تخصص گوارش و کبد تشــریح کرد: فیبرواسکن کبد 
دارای مزایای زیادی است که در ارزیابی سلامت کبد و تشخیص 
بیماری های کبدی مورد اســتفاده قرار می گیرد. برخی مزایای 
فیبرواسکن کبد عبارتند از غیرتهاجمی و بدون درد بودن، آسان 
بودن با سرعت بالا، قابلیت تکرارپذیری بالا و غیره است. وی افزود: 
فیبرواسکن کبد یک روش غیرتهاجمی است که نیازی به تزریق 
مواد رادیواکتیو، بیهوشی یا جراحی ندارد. این بدان معنا است که 
نیازی به برش باز کردن کبد )بیوپسی( نیست و بیمار هیچ گونه 

درد یا عوارض جانبی از جمله عفونت ندارد.
دکتر رضا دوســت ادامه داد: فیبرواسکن کبد یک روش سریع 
اســت و نتایج آن به صورت زنده )ریل تایم( در دســترس قرار 
می گیرند. انجام این تست معمولاً در چند دقیقه انجام می شود و 

نیازی به انتظار طولانی برای دریافت نتایج نیست.
این فوق تخصص گوارش و کبد مطرح کرد: فیبرواســکن کبد 
می تواند به عنوان یک ابزار تکمیلی در تشــخیص بیماری های 
کبدی مانند فیبروز کبد، سیروز، تالاسمی، نشانگان متابولیک و 
ســایر بیماری های کبدی استفاده شود. این تست ممکن است 
اطلاعات مفیدی در مورد ســطح سفتی و استحکام بافت کبد 
ارائه دهد که در تشــخیص و مانیتورینگ بیماری های کبدی 
مفید است. وی تصریح کرد: فیبرواسکن کبد قابلیت تکرارپذیری 
بالا دارد، به این معنی که در تست های مکرر، نتایج مشابهی به 
دست می آید. این امر میزان قابلیت استنتاج درصدی بیشتر برای 

تغییرات در سفتی بافت کبد را فراهم می کند.
دکتر رضا دوست توصیه کرد: اگر نیاز به ارزیابی سلامت کبد یا 
تشخیص بیماری کبدی دارید، بهتر است با پزشک خود مشورت 
کنید تا مطمئن شوید که فیبرواسکن کبد مناسب است و مزایا 
و محدودیت های آن در مورد شرایط خاص شما را بررسی کنند.

این فوق تخصص گوارش و کبد تشریح کرد: فیبرواسکن کبد یک 
روش غیرتهاجمی اســت که برای ارزیابی سلامت کبد استفاده 
می شــود. این روش از تکنولوژی سونوگرافی )اولتراسوند( برای 
اندازه گیری سطح تجمع چربی و سختی کبد استفاده می کند. در 
این روش، امواج صوتی با فرکانس بالا از طریق پوست و بافت های 
نرم به کبد ارسال می شوند و سپس بازتاب آن ها توسط کبد ثبت 
می شــود. بر اســاس میزان بازتاب امواج صوتی، میزان چربی و 

سختی کبد تخمین زده می شود.
وی اذعان داشت: کاربردهای فیبرواسکن کبد عبارتند از تشخیص 
بیماری های کبد چرب، ارزیابی سلامت کبد در بیماران مبتلا به 

هپاتیت ویروسی و پیگیری اثربخشی درمان های کبدی.
دکتر رضا دوســت افزود: فیبرواســکن کبد می تواند به کمک 
اندازه گیری ســطح تجمع چربی در کبــد، بیماری کبد چرب 
غیرالکلی و بیماری کبد چرب غیرالکلی با التهاب را تشخیص 
دهد. این بیماری ها معمولاً به علت چربی تجمع یافته در کبد و 

التهاب آن به وجود می آیند.
این فوق تخصص گوارش و کبد ابراز داشت: در بیماران مبتلا به 
هپاتیت ویروسی، در بیماران مبتلا به هپاتیت ویروسی B و C، به 
وسیله فیبرواسکن کبد می تواند میزان سختی کبد را اندازه گیری 
کند. این میزان می تواند نشان دهنده تلفات نسجی در کبد باشد و 

در ارزیابی فیبروز و سیروز کبدی مفید است.
وی بیان کــرد: در بیمارانی که درمان برای بیماری های کبدی 
مانند هپاتیت ویروسی یا بیماری کبد چرب دارند، فیبرواسکن 
کبد می تواند به عنوان یک ابزار پیگیری مورد استفاده قرار گیرد. 
با انجام تست های مکرر فیبرواسکن کبد، تغییرات در سطح چربی 

و سختی کبد ممکن است نشان دهنده اثربخشی درمان باشد.
دکتر رضا دوست خاطرنشان کرد: مهم است بدانید که فیبرواسکن 
کبد تنها یکی از روش های تشــخیصی برای ارزیابی ســلامت 
کبد اســت و نتایج آن باید با سایر اطلاعات بالینی و تست های 
تشخیصی دیگر همراهی شود تا تصویر کاملتری از وضعیت کبد 
به دست آید. درصورت نیاز، پزشک می تواند روش های تشخیصی 
دیگــری را نیز، مانند آزمایش خون برای اندازه گیری آنزیم های 
کبدی، سونوگرافی کبد، تصویربرداری تشدید نوری، یا بیوپسی 

کبد را توصیه کند.
این فوق تخصص گوارش و کبد در پایان گفت: برای اســتفاده 
از فیبرواســکن کبد، باید به یک متخصص کبد مراجعه کنید 
تا نیازمندی ها و مزایا و معایب آن در مورد وضعیت شــما مورد 

بررسی قرار گیرد.

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد

مزایا و معایب فیبرواسکن کبد

فراخوان مناقصه عمومی با ارزیابی کیفی بصورت فشرده
 ) یک مرحله ای( به شماره 2002092769000142

روابط عمومی شرکت گاز استان تهران شناسه آگهی: 1663898

نوبت دوم

شرکت ملی گاز ایران
شرکت گاز استان تهران )سهامی خاص(

شركت گاز استان تهران در نظر دارد مناقصه مندرج با مشخصات و شرايط ذيل را از طريق مناقصه عمومی به پيمانكار واجد شرايط واگذار نمايد .
1- نام و نشاني دستگاه مناقصه گزار: شركت گاز استان تهران.  تهران ، بزرگراه اشرفی اصفهانی ، بالاتر از بزرگراه همت ، خيابان اسلاميان ، خيابان 

باباطاهر ، نبش خيابان استاد نظری غربی ساختمان شهدای شركت گاز استان تهران  .
2-  موضوع مناقصه:  توسعه شبكه ، نصب ، جابجايی ، جمع آوری انشعابات ، نصب و تعويض كنتور و رگولاتور ، حفاظت كاتديک ، رفع نشتی زيرزمينی و تعميرات شبكه شهرستان پرديس و توابع .

3- مدت اجراء پروژه : 730 ) هفتصد و سی ( روز تقويمي مي باشد .
4- نماينده دستگاه مناقصه گزار: مديريت بهره برداری شركت گاز استان تهران

5- محل اجرای کار  : در سطح  شهرستان پرديس و توابع می باشد .
6- بر آورد اولیه کارفرما : 289/188/162/466 ريال می باشد .

7-  تاريخ دريافت اسناد ارزيابی کیفی و مناقصه از سامانه : از تاريخ  1402/11/28 تا تاريخ 1402/12/05 می باشد . 
8- تاريخ تکمیل و بارگذاری اسناد ارزيابی کیفی و مناقصه در سامانه : تا ساعت 19 روز يكشنبه مورخ 1402/12/20 و محل آن در سامانه تدارک الكترونيكی دولت )ستاد( مي باشد .
9- تاريخ گشايش پاکات ارزيابی کیفی : روز دوشنبه مورخ 1402/12/21 و محل گشايش آن سالن كنفرانس ساختمان شهدای شركت گاز استان تهران  به آدرس مندرج در بند يک می باشد .
10- نوع و ميزان تضمين شركت در مناقصه مطابق مصوبه شماره 123402/ت 50659 ه- مورخ 94/09/22 هيات محترم وزيران به مبلغ 14/459/408/123 ) چهارده ميلياردو چهارصد 

و پنجاه و نه ميليون و چهارصد و هشت هزارو يكصد و بيست و سه ( ريال می باشد .
HSE - . 11-معیارهاي ارزيابي کیفي: - تجربه و دانش در زمينه مورد نظر . - حسن سابقه در كارهاي قبلي . - توان مالي . - بومی بودن

12- شرايط متقاضي : - داشتن رتبه 5 تاسيسات و تجهيزات از سازمان مديريت و برنامه ريزی كشور .- داشتن گواهينامه استاندارد الزامات مديريت كيفيت جوش ذوبی فلزی بر اساس 
استاندارد ايزو 2-3834 - داشتن گواهينامه تائيد صلاحيت ايمني پيمانكاران . - ثبت نام و اخذ كد اطلاع رسانی مناقصات از سازمان مديريت و برنامه ريزي كشور. - ارائه صورت هاي مالي 
حسابرسي شده توسط سازمان حسابرسي يا اعضاي جامعه حسابداران رسمي.- عطف به نامه شماره 1/140935 مورخ 99/05/11 مركز توسعه تجارت الكترونيكی وزارت صنعت ، معدن ، 
تجارت كليه شركت كنندگان ملزم به داشتن مهر و  امضاء ديجيتال اسناد بارگذاری شده  توسط صاحبان امضاء مجاز و شركت در سامانه تداركات الكترونيكی دولت  ) ستاد ( می باشند .

- متقاضياني كه داراي شرايط مذكور در بندهای"  11 و 12 " فوق بوده و آمادگي اجراي كار را دارند، مي توانند در مهلت تعيين شده فوق الذكر، جهت دريافت اسناد ارزيابی كيفی و 
مناقصه به سامانه تدارک الكترونيكی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمايند.

• اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه  021-1456

آگهی فراخوان عمومی

مدیریت روابط عمومی و ارتباطات دانشگاه 
تربیت مدرس

شناسه آگهی:1665563م.الف:4464

حدود  خرید  برای  دارد  نظر  در  مدرس  تربیت  دانشگاه 
سامانه  بستر  در  مناقصه  برگزاری  به  اقدام  میلگرد  تن   110

تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( نماید.
کلیه متقاضیان واجد شرایط )دارای پروانه کسب فروشندگان 
آهن و فولاد( می توانند از تاریخ درج آگهی تا روز چهارشنبه 
شرایط  و  اسناد  دریافت  به  نسبت   1402/12/2 مورخ 
تا روز شنبه مورخ  اقدام و  سامانه ستاد  از طریق  مناقصه 
1402/12/12 نسبت به ارسال اسناد و مدارک درخواستی به 

همراه قیمت پیشنهادی اقدام نمایند. 
سایر شرایط:

1- هزینه درج آگهی بر عهده برنده مناقصه خواهد بود .
www.modares.ac.ir 2- آدرس اینترنتی دانشگاه

می باشد .
3- دانشگاه در رد یا قبول پیشنهادها مختار است.

گاه تربیت مدرس دانش
آگهی مناقصه عمومی 

اداره کل مهندسی و املاک بانک ملی ایران در نظر دارد  شرکتهای واجد 
صلاحیت به منظور تهیه ، حمل ، تحویل در محل و نصب و راه اندازی 5 
دستگاه پکیج سرمایشی دیتا سنتر بانک ملی ایران واقع در تهران را بدواً 
برگزاری  طریق  از  کار  واگذاری  به  نسبت  متعاقباً  و  نموده  کیفی  ارزیابی 
صلاحیت  واجد  پیمانکاران  به  نامه  دعوت  )ارسال  ای  مرحله  دو  مناقصه 
شده در مرحله ارزیابی کیفی( اقدام نماید، لذا بدینوسیله از کلیه شرکتهای 
تاریخ  از  زمینه دعوت می گردد  این  در  فعال  با سابقه  و  واجد صلاحیت 
1402/11/23 لغایت 1402/11/29 صرفاً از طریق سامانه الکترونیک دولت 
)ستاد( به آدرس: www.Setadiran.ir نسبت به تهیه مدارک فراخوان 
اقدام و در موعد مقرر اسناد درخواستی را در سامانه ستاد بارگذاری نمایند.
- آخرین مهلت بارگذاری و ارسال اسناد صرفاً از طریق سامانه ستاد: روز 
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اداره کل مهندسی و املاک
بانک ملی ایران

شناسه آگهی: 1664752
م.الف: 4447

نوبت دوم
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آفتاب یزد: ۱۵ دی ۱۳۱۳ »فروغ الزمان فرخزاد« در تهران 
بعنوان فرزند چهارم متولد شد. پدرش »سرهنگ محمدباقر 
فرخــزاد«، یکی از بریگادهای قزاق و مباشــر اقتصادی در 
مازندران بود. فروغ در انفجار تحولات فرهنگی سیاســی، 
اجتماعی و... که رضاشــاه به راه انداخته و ده کوره ای به نام 
ایران، میراث سلســله های بی کفایت و در راسش قاجار را 
به ســمت مدرنیته نســبی در حرکت درآورد و کلا دوران 
عجیبــی که همه چیز در حال تغییری بنیادین بود به دنیا 
آمد. خانواده ســاکن امیریه تهران و از طبقه متوسط رو به 
بالا و جز متمدنین و به مدد کتابخانه پدر، فرزندان قبل از 
مدرســه، باسواد و از همان کودکی با مطالعه مانوس بودند. 
آنچه از کودکی فروغ می دانیم از خواهرش »پوران« اســت 
)دوســت و همبازی فروغ( که یکســال از وی بزرگتر و از 
»فریدون« که ۳ ســال از او کوچکتر بــود. میان ۶ فرزند، 
این ســه در فرهنگ تاثیرگذار شدند که اوجشان فروغ بود 
ولی کلا خانواده فرخزاد هیچکدام آدمهای معمولی نبودند 
و در دنیای دیگری ســیر و از لحاظ تفکر و فرهنگ بسیار 
جلوتر از جامعه و اکثرا مثل فروغ، فرزند زمان خود نبودند. 
مثلا فریدون با دکترای علوم سیاسی از آلمان، شاعری بود 
که اشــعار آلمانیش، در همان سال نشر برترین کتاب شعر 
آلمان شــد! یا پوران هم تحصیــلات آکادمیک در ادبیات 
داشــت و به عنوان نویسنده و نقاد، سال ها میراث دار فروغ 
ولی مثل فریدون همیشه زیر سایه فروغ بود. صراحت لهجه 
و صداقت، میراث فرخزادها! در اشــعار فــروغ و اجراهای 
فریدون متجلی گشــت. »امیرمسعود«، پسر ارشد خانواده، 
جراح و »مهرداد« هم مهندس صنایع هر دو از آلمان بودند. 
»گلوریا«، خواهر کوچکتر فــروغ هم بوتیکداری معروف و 
مادرشان، »توران وزیری تبار«، هم مثل شوهرش سختگیر 
و کلا یک انضباط میلیتاریســمی در خانــه حاکم بود که 
همین موجب شد هم ارتباط گرمی بین فروغ و پدر وجود 
نداشته و هم در سختکوشی و صلابت فروغ و سایرین تاثیر 
بسزایی داشت. البته این خصایص یک واکنش برعکس هم 
در فــروغ برانگیخت و آنهم اینکه او خواســت خلاف نظم 
عمومی، حرکت و روحیه سرکشــش از همان کودکی برای 
مبارزه با مردسالاری حاکمه در خانه، در او بروز کرد. اینکه 
پدر ۳ پســر را برای تحصیل به آلمان و یا اینکه دختران را 
هم به مدرسه فرســتاد، نشانه روشنفکریش و سطح بالای 
فرهنگ خانواده بود. بطوریکه بعدها دو دختر و یک پسر در 
زمره روشنفکران درآمدند. حضور کتاب، نشریات و تشویق 
اولیــا به تحصیل، مطالعه و رفت و آمد بزرگان به منزل در 
پرورش فروغ که در کودکی نترس، کنجکاو و ماجراجو بود، 

موثر واقع شد.

< آغاز سرایش شعر و ترک تحصیل!
فروغ شــعر را از۱۱ یا ۱۳ سالگی آغاز کرد در قالب غزل و 
بعدها آن را دوران عقده غزلســرایی نامید! گویا این غزل ها 
هرگز چاپ نشــد. فروغ درین ســن دچار بحرانی روحی با 
عنوان احساس عدم زیبایی شد! )به گفته گلستان در بچگی 
رضاشــاه روزی، او را روی زانوهایش نشــانده و به شوخی 
می گویــد: دخترجان! تو هم مثل من دماغت گنده اســت! 
فروغ بعدها از نخســتین افرادی بود که دماغش را جراحی 
زیبایی کــرد( او از همان ابتدا طی قطعه شــعری به بلوغ 
که ســبب احساســات نوظهوری در وی شده، اشاره و این 
آغاز ســرایش بی پرده اش بود. فــروغ تحصیلات ابتدایی را 
۱۳۲۵ در مدرسه »ســروش« و متوسطه اول را ۱۳۲۸ در 
»خســرو خاور« به پایان و این آخرین پایه تحصیلی او شد 
چون از ۱۵ سالگی و اخذ مدرک نهم، قید ادامه تحصیل و 
دبیرستان را برای همیشه زد تا در هنرستان »کمال الملک« 
نقاشــی و خیاطی بیاموزد. نقاشی، خیاطی و کلا هنر را راه 
رهایی یافت. مدرســین نقاشــی او، همه از سرآمدان زمان 
بودند در کلاس نقاشی با »سهراب سپهری« آشنا شد ولی 
روح اســتقلال طلبش، مقررات محیط تعلیماتی نقاشی را 
هم برایش غیرقابل تحمل نموده و حاضر نشد زیر بار حرف 
اساتیدی نظیر »کاتوزیان« به بهانه اینکه استقلال فکریش 

را گرفته، بروَد لذا هنرستان را هم ول کرد!

< ازدواج زودهنگام
او دلباخته »پرویز شــاپور«، )نوه خاله مادرش( شد که به 
خانه آن ها رفت و آمد می کرد و شــروع به نوشتن نامه های 
عاشــقانه کرد! ولی خانواده مخالــف ازدواج بعلت اختلاف 
سنی و جریانات دیگر بود ولی با پافشاری فروغ و خانواده با 
این فکر که شاید با ازدواج از معاشرت دست بردارد، موافقت 
و فروغ ۱۶ســاله با پرویز ۲۷ساله ازدواج کرد. ازدواجی که 
بعلت شــتابزدگی فــروغ در عاشــقی و روحیه خاصش و 
عدم تفاهم زود به طلاق انجامید. شــاپور مهندس اقتصاد 
از دانشــگاه تهران و کارمنــد وزارت دارایی اهواز، بذله گو، 
ادیب، ژورنالیســت، کاریکاتوریســت، طنزپــرداز، مبتکر 
»کاریکلماتور« و با نشــریات مطرح همکاری داشت. پوران 
علــت اصلی این ازدواج را ناشــی از لجاجت و طوفان بلوغ 
فروغ و کمبود محبت در خانه می دانست. بدین ترتیب گویا 
ازدواج فروغ به مصلحت همه بود! مراسم ساده و خصوصی 
برگزار و آن ها راهی اهواز شدند برای آغاز زندگی مشترک. 
همان سال اول فروغ باردار و تنها فرزندش »کامیار« متولد 
شــد. )پسری که بعلت کودکی پرُ تلاطم و نبود مادر بالای 

سرش، هرگز نتوانست نام فروغ را زنده نگه دارد.(

< آغاز استقلال و آغاز مشکلات!
شاپور در باروری طبع موزون فروغ که تازه اول راه بود موثر 
و موجب ورودش به جوامع ادبی و چاپ چهارپاره هایش در 
نشــریات شــد. اما تداوم زندگی آزادانه فروغ در جامعه ای 
کــه پذیرایش نبود و اعمال همین آزادی در شــعر کم کم 
بازار شــایعات را راجع به او داغ نمــود. همین حرف ها در 
طلاقش هم بی تاثیر نبود. ولی فروغ در تمام عمرش هرگز 
وقعی به این حرف ها نگذاشــت. بعد از ســه سال زندگی 
مشترکشــان سر اختلافات عدیده )نظیر عدم تفاهم، انتقاد 
شاپور از شــعر فروغ و اینکه زنش اســلوب او را به عنوان 
فردی که در ادبیات سابقه ای دارد بپذیرد، استقلال طلبی 
فروغ در شــعر که می خواست راه خودش را در ادبیات پیدا 
و ســیادت شــوهری که نقش مربی را هم داشت برنتافت، 
ارتباط فروغ با مرد دیگر، سر نترس، زبان سرخ فروغ و...( به 
پایان رسید. اختلافاتی که اگر منصفانه بنگریم روحیه فروغ 
ریشــه اکثر آن ها بود. اما اصلی ترین مشکل زمانی رخ داد 
که در اشــعارش ردپای عشقی دیگر نمایان شد که اوجش 
در شــعر »گناه« بود یا اشــعاری مبنی بر اینکه شوهرش 
زندانبان اوســت! اختلافات ســرانجام موجب قهر فروغ به 

تهران شــد ولی برای آشــتی دوبــاره به اهواز 
بازگشت که روایت این بازگشت مثل روایتهای 

دیگر زندگیش در یکی از آثارش آمده.

< چاپ »اسیر« و »دیوار«
»اســیر« اولین دفتر شــعرش در ۱۳۳۱ با ۴۴ 
شعر و تم اصلی عشق، شکست و تمنا، شکایت 
از بی وفایی و ســنگدلی مــردان و... با مقدمه 
»شــجاع الدین شــفا«، مترجم، نویسنده شهیر 
منتشــر و خیلی زود بعلت جســارت در بیان 
موضوعات نامتعارفــش مورد توجه قرار گرفت. 
فروغ بین شعرای قدیم بیشتر از خیام و حافظ 
تاثیر گرفت. چاپ دوم اســیر در بهار ۱۳۳۴ باز 
او را بعنوان شاعری آینده دار مطرح و مرهمی 
بر زخمهایش شد. او معتقد بود بعنوان یک زن 
باید با زبان زنانه در شــعر ســخن بگوید نه با 
بیان مردان. ۱۳۳۵ و بعد از طلاق دومین دفتر 
شــعرش بنام »دیوار«، شــامل ۲۵ شعر تقریبا 
کوتاه منتشر شد حاصل سرایش در مدت کوتاه 
بهار همان سال که در مضمون دقیقا ادامه اسیر 

و بازتاب زندگیش بود.

< و سرانجام طلاق!
در باور فروغ اوضاع در خانه شوهر و پدر چندان 
توفیری از لحاظ اســتقلال نکرده. روح سرکش 
و آزادی طلبش، استقلالی می خواست که تنها 

در تنهایی میســر بود لذا خیلی زود به آخر خط رســید و 
سرانجام سال ۱۳۳۴ طلاق گرفت.

طــلاق جز جای پای عشــق دیگر، دلایل دیگری داشــت 
مثــلا اینکه فروغ زن خانگی نبود بلکه ذاتا اجتماعی و اهل 
فعالیت بیرون بود. تمام زندگیش ادبیات شــد و رســالت 
فرهنگی، رشــد خلاقیتش و استقلال ذهنی. در واقع خانه، 
شــوهر و فرزند برایش دست و پا گیر و نهایتا بین زندگی و 
ادبیــات، ادبیات را انتخاب کرد. دادگاه بعلت عدم صلاحیت 
مادر و قانون آن زمان، حضانــت کامیار، بزرگترین قربانی 
این جریان را به پدر داد و فروغ علیرغم مهر مادری که در 
بسیاری از آثارش متجلیســت، مجبور به ترک فرزند شد. 
این جدایی تا آخر عمر اذیتش میکرد. خانواده شوهر، فروغ 
را در چشم کامیار، مادری سنگدل نشان داده و اجازه دیدار 

به فروغ نمی دادند

< مصائب بعد از طلاق
فروغ با سرشکســتگی به تهران بازگشت ولی نتوانست در 
خانه پدری چند ماهی بیشتر دوام بیاورد. چون هم لجاجت 
ســر ازدواجی که همه مخالف بودند و خیلی زود به جدایی 
انجامیــد، هم طــلاق، علت طلاق و هــم آن همه حرف و 
حدیث موجب شد جو منزلی که صاحبش سرهنگ فرخزاد 
منضبط بود طوری باشد که نه اعضا بتوانند حضور فروغ را 
تحمل کنند نه خود جو سنگین آنجا را. لذا رفت نزد دکتر 
»طوســی حائری« )متجرم، نویسنده، نخستین گوینده زن 
رادیو، نخســتین زن تحصیلکرده فرانسه و دارای دکترای 
زبان فرانســه از ســوربن، زن مطلقه احمد شاملو که بعلت 
نفوذش در معروفیت شــاملو نقش بزرگی داشــت( و چند 
ماهی بــا او زندگی و قطعه »گمشــده« را تقدیمش کرد. 
نهایتا با وســاطت حائری، پدر فروغ اتاقی به دخترش داد 
جهت زندگی. وضع خانواده هم آن زمان جالب نبود. پدر و 

مادرش متارکه و پدرش زنی دیگر گرفته بود.

< بهم ریختن تعادل روانی
طلاق پرحاشــیه، درد جدایی از فرزند و رسوایی بزرگ سر 
شــعر گناه و... موجب شد سرانجام شــهریور ۱۳۳۴ حال 
فروغ به نقطه بحران رســید تاجاییکه بــه تجویز برادرش 
دکتر امیرمســعود یک ماهی را در آسایشگاه روانی رضاعی 
بستری شــد. فروغ حتی بعد از مرخص شدن باز تا مدتی 
تعادل روانی نداشــت و گاها نزدیکانش را هم نمی شناخت. 
این جریان باز ســوژه جدید نشریات شد که مدعی جنون 
او شدند! کلا فروغ پای ثابت سوژه های جنجالی نشریات تا 
آخر عمر بود و زمانی نبود که از او ننویســند. از چهره های 
معروف »نادر نادرپور« درین مدت مرتب به او سر می زد و 
ارتباط آن ها ادامه و به ارتباطات احساسی بدل شد! )نادرپور 
که از نوادگان نادرشــاه و یکی از بزرگترین چهره های ادبی 
محسوب می شد به ویژه که لیسانس ادبیات از فرانسه و فوق 
لیســانس را در تهران اخذ که از لحاظ سواد ادبی در سطح 
بالا بود( سبک خاص اشــعار نادرپور بسیار طرفدار داشت 
چون از نخســتین شعرای ایران بود که با مدرنیسم ادبیات 
جهان آشنا، آن را وارد ایران و در پرورش افکار فروغ دران 
مقطع موثر واقع شــد، اما فروغ باز نمی خواســت زیر بیرق 
کســی بماند و کار از عواطف غلیظ رمانتیک به مشــاجره 
رســید! )فروغ زمانی عاشق دلخسته وی و در آرزوی آمدن 
آن شــهزاده مغرور بود!( فروغ با به رخ کشیدن توجه سایر 
مــردان به خود، او را به چالش کشــید تا اینکه ۱۳۳۵ در 
یک مهمانی نادرپور بخاطر رفتار فروغ قهر، روابط خاتمه و 
بعد بارها به بهانه نقد آثار، حسابی از خجالت هم درآمدند! 
نادرپور در رده بندی شعرای معاصر به ماندگار و تاثیرگذار، 
می گفت فروغ هیچ شــعر ماندگاری ندارد هرچند بر روی 
شعرا تاثیر گذاشته. وی را زنی غیرمنطقی و زندگی با او را 

مملو از تنش دانسته، لذا بلافاصله ازدواج کرد!

< فرار از وطن و نخستین سفر اروپا
فروغ باز عصیانزده در محافل حاضر و با شعرای بزرگ نظیر 
»کسرایی، شاملو، ابتهاج و...« سخت به جدل می پرداخت. 
وی به پیشــنهاد حائری برای دور ماندن از فضای پرُ تنش 
فعلی تصمیم گرفت کلا مدتی ایران نباشــد. لذا تیر ۱۳۳۵ 
اولین سفر۹ ماهه اروپاییش را آغاز کرد. البته از لحاظ مالی 
در مضیقه و در »تهران مصوَر« مطالبی با اســم مستعار به 

جهت کســب درآمد می نوشــت. حق چاپ دو کتابش هم 
چندان نبود و نفقه شوهر سابق کفاف زندگی مستقلش را 
چندان نمی داد البته باز شــاپور با بلند نظری و جوانمردی، 
حتی برای مخارج ســفر پول فرستاد ولی فروغ برای اقامت 
خارج همان ابتدا از همه چیز زد بطوریکه به جای هواپیمای 
مســافری با هواپیمای باری ســفر کرد! در مدت اقامت باز 
از همــه چیز می زد تــا به اماکن فرهنگــی آنجا بروَد. وی 
همچنــان در کانون توجهات و کارهایــش زیر ذره بین و 
سفرش با بازتاب رسانه ای و تعابیر مختلف همراه شد. مثلا 
»خواندنی ها« او را به عنوان فردی که تنها ۴ سال از چاپ 
اولین دفترش، دومین دفتر شــعرش هم منتشــر شده، به 
عنوان شــاعری موفق، مورد تحسین قرار داده ولی بخاطر 
سبکســری در ســرایش، او را به تمسخر گرفته و به خاطر 

شعر گناه، به او »بلیتیس ایران« لقب داده بود!

< بازگشت با شکوه
فروغ از این ســفر بســیار راضــی و آن را رهایی از زندان 
خواند! در همین ســفر ۹ ماهه بنا به نبــوغ خانوادگی به 
ســرعت ایتالیایی و آلمانی را تا حــدی آموخت که حتی 
بــه ترجمه آثــاری از این دو زبان دســت زد و کلا با یک 
دنیا انرژی مثبت بازگشت و با مجله »فردوسی« )بزرگترین 
مجله فرهنگی آن زمان( شروع به همکاری کرد که همین 
نشــانه جایگاه ادبی او بود. چون هر کسی نمی توانست در 
فردوســی قلم بزند. فروغ به نــگارش تجربیات و خاطرات 
ســفرش پرداخت و برداشت ها و اخبارش از آلمان و ایتالیا 
برای خواننده بســیار جذاب بود. به گفته »صادق چوبک«، 
نویســنده و دوســت نزدیک فروغ، وی با این سفر بیش از 
پیــش در کانون توجه افراد مشــهور قــرار گرفت. اما این 
رفتارها و تایرش در ســرایش، برای همه جالب نبود و چه 

بسیار ادبا که رفتار و آثارش را تقبیح می کردند.

< آشنایی با گلستان، نقطه عطفی در زندگی فروغ
کار در فردوســی جــدا از جایگاه ادبی، نقطــه عطفی در 
زندگــی، کار و خلاقیــت فروغ انجامید چــون با »ابراهیم 
گلســتان«، نویســنده، مترجم، منتقد، فیلمساز و صاحب 
»استودیو گلستان« آشنا شد. گلستان بیشتر داستان کوتاه 
می نوشــت و به ترجمه آثار »همینگوی« راغب بود. فروغ 
۹ ســال آخر عمرش تحت تاثیر او به بزرگترین مخلوقات 
ادبیش دست زد! گلستان ۱۳۳۱ در محله »دروس« تهران 
نزدیک منزل »صادق چوبک« خانه ای ســاخت که بعد از 
مدتــی پاتوق بزرگان ادب و فرهنگ شــد. او در ۱۳۳۲ با 
»فخری« دخترعمویش، ازدواج و دخترش »لیلی گلستان« 
معروف است. گلســتان با فیلمهای مستند و سبک خاص 
خیلی معروف و تســلط بر چند هنر و صاحب نظر بودنش 
موجب شــد خیلی زود اســمش بر ســر زبانها بیفتد. او تا 
آخــر عمر در نقد زبانی بی رحم داشــت! همچنین به زبان 
انگلیســی و فرانسوی مسلط و همین سبب شد با ادبیات و 
سینمای غرب آشنا شود. او نقاشی ماهر و کلکسیون نقاشی 

بزرگانی چون »سهراب« را جمع آوری می کرد.

< »عصیان«، سومین دفتر
فروغ در شــعر »بازگشت« انتقام خود از جامعه سنتی ایران 
و تهــران را گرفت! ضمنا در آن درد جدایی از کامیار هم به 
خوبی هویداســت و در شــعر »برای تو«، که در تیر ۱۳۳۶ 
ســرود و تقدیم به کامیار کرد باز به تنها فرزندش پرداخت 
و درد دوریش را به تصویر کشــید. این دو شعر همراه با ۱۵ 
شــعر دیگر را در مونیخ، رُم و تهران سرود. اینها زمینه ساز 
انتشار ســومین دفتر شعرش یعنی »عصیان« شد که دیگر 
تفاوتی فاحش با اسیر و دیوار داشت. او در عصیان از ادبیات 
کلاسیک با بافتی جدید از کلمات، سخن کرد. اما این اثر هم 
مثل دو کتاب قبلی باز یک شعر جنجالی داشت که عصیان 
نام داشت و اسم دفتر هم ازان گرفته شده بود. ضمنا ناامیدی 
مزمن و واگیــر حاکم بعد از کودتای ۲۸ مــرداد بر جامعه 

روشنفکری، گویا به فروغ و قلمش هم رسیده بود!

< کار و عشق با گلستان!
در ۱۳۳۷ فروغ که برای داشتن زندگی مستقل نیازمند کار 
بود با توصیه »رحمت الهی، سهراب دوستدار و اخوان ثالث«، 
در اســتودیو گلستان که محل کار خیلی از اهالی فرهنگ و 

بیشتر خاستگاه فیلم های مستند بود، به عنوان 
تایپیســت و بایگان استخدام شد ولی زود رابطه 
گلستان و فروغ به حدی از درجه احساس رسید 
که نزدیک ترین فرد به هم شدند. گلستان دقیقا 
همــان مردی بود که فروغ دنبالش می گشــت! 
مردی بود مملو از جذابیت، صلابت و صاحب نظر 
و به قول فروغ مردی که باید از او حساب برد! از 
دیگر دلایل این عشق آتشین دو طرفه، شباهت 
زیــاد آن دو به هم بــود به ویــژه در صراحت 
لهجه و اســتقلال رای. فروغ به شدت مجذوب 
گلستان شد و جدا از عشق آتشین به او، گلستان 
بیشــترین تاثیر را روی فروغ گذاشت و کم کم 
ردپای عشق او در اشــعار فروغ نظیر »معشوق 
من« هویدا شــد. البته گلستان جدا از علاقه به 
فروغ خیلی زود متوجه نبوغ و استعدادش شد و 
از او در تدوین و بعدها فیلمسازی استفاده و کلا 

روی او سرمایه گذاری کرد.

< فروغ، سینما و نمایش
۱۳۳۸ و ۱۳۴۰ فروغ برای فیلمسازی و تدوین 
از ســوی استودیو گلســتان به انگلیس رفت و 
پس از بازگشــت از دومین ســفر اروپایش، به 
تدوین فیلم مستند »یک آتش« )راجع به آتش 
سوزی ۶ حلقه چاه نفت( ساخته گلستان راهی 
خوزستان شــد و به این وسیله پایش به سینما 
باز شــد. او در ۵ قسمت مســتند »چشم انداز« 
برای گلستان تدوین و در فیلم »دریا« همکاری کرد. اواخر 
۱۳۴۲ چاپ ســوم »اســیر« منتشر شــد دقیقا زمانی که 
فروغ مشــغول تمرین و بازی برای نمایش »۶ شخصیت در 
جستجوی نویسنده« از »پری صابری« بود. این اولین تجربه 
بازیگریش بود که اتفاقا بسیار خوش درخشید و نمایش هم 
بخاطر حضورش از استقبال بالایی برخوردار شد. البته این 
روی ســکه بود. روی دیگر مخالفــت و اعتراض طیفی بود 
که یا از روی حســادت یا از سر هر نیت دیگری می گفتند 
فروغ می خواهــد فضای تئاتر را آلوده کنــد! یا اینکه اصلا 
چه معنی دارد شــعرا وارد نمایش شــوند و... فروغ بخاطر 
فشارهای ناشی از همین برخوردها و طعنه هایی که بخاطر 
عشقش به گلستان هر روز در جامعه متخمل می شد، دست 

به یک انتحار نافرجام هم زده بود!
فروغ کلا چند فیلم مســتند یا ساخت یا در ساختش نقش 
کلیدی داشت. در چند فیلم نظیر »خواستگاری« و »خشت 
و آینه« از گلســتان هم بازی و بــرای کیهان تیزر تبلیغاتی 
ســاخت. همچنین در فیلم »مهر هفتم« به مدیریت دوبلاژ 
»بهــرام زند«، در کار دوبله هم ورود کرد! فروغ ۱۳۴۳ برای 
چهارمین بار به اروپا )آلمان، ایتالیا و فرانســه( رفت به مدت 
۴ ماه. سپس در جشنواره »سینمای مولف در پزارو« شرکت 
و از تهیه کنندگان سوئدی پیشنهاد ساخت چند فیلم مستند 
دریافت کرد. ۱۳۴۳ »برناردو برتواوچی«، دوست گلستان و 
فروغ مصاحبه مفصلی راجع به شــعر، سینما، روشنفکری، 
تحولات ایران و سخنانی در مورد »خانه سیاه است« با فروغ 
ضبط کرد که شاید فیلم مستند راجع به فروغ با حضور خود 
اوســت. البته بجز این هم فروغ بارها در نشریات یا در رادیو 

راجع به ادبیات و جریانات دیگر مصاحبه کرد.

< »خانه سیاه است!«
فروغ پاییز ۱۳۴۱ همراه با سه نفر از سوی استودیو گلستان 
برای ساخت اولین فیلم مستندش بنام »خانه سیاه است« 
که راجع به مشکلات جذامی ها بود به جذام خانه تبریز رفت. 
 کارگردان و نویســنده خودش و تهیه کننده گلســتان بود. 
 در این سفر دکتر »غلامحسین ساعدی« )پدر سوررئالیزم 
ایران( و »صمد بهرنگی« )خالق ماهی سیاه کوچولو( بعلت 
اینکه هر دو تبریزی بودند او را همراهی کردند. کار ساخت 
فیلم ۱۲ روز طول کشید. این فیلم موجب شد کلا دیدگاه 
جامعه نســبت هم به مسئله جذام و هم خود فروغ تغییر و 
نگرش منفی تا حد زیادی نســبت به او مثبت شد. در واقع 
با او مهربانتر شده و وی را زنی مهربان، دلسوز و بشردوست 
یافتند. )کمــا اینکه به عنوان نویســنده و کارگردان هیچ 
دستمزدی هم دریافت نکرد( »خانه سیاه است« به سرعت 
مــورد توجه جامعه قرار گرفته و در دانشــگاه تهران بطور 
خصوصــی به نمایــش درآمد و موجب تاثــر و حتی گریه 
حاضرین شــد. طبیعتا فروغ، گلســتان و همسر گلستان 
هم دعــوت بودند و این می توانســت موقعیتی عالی برای 
استودیو گلستان باشد. این فیلم اواخر ۱۳۴۲ برنده جایزه 
»اوبرهاوزن« آلمان شــد و فروغ نشان داده که نه تنها در 
ادبیات نابغه اســت بلکه در ســینما هم می تواند از بزرگان 
باشد وقتی دومین فیلم مستقلش این همه افتخار آفریده. 
ولی درست همین سال حرفهایی زد که حکایت از صداقت، 
فروتنی، کمال و پختگی این زن بزرگ دارد. او گفت با تمام 
این افتخارات، زندگیش را در کلیت باخته! مثلا آن ازدواج 
۱۶ ســالگی و بعد طلاق که کلا همه چیز را در همان ابتدا 
خراب کرده. دوم اینکه او هرگز مربی فکری درستی نداشته 

تا در بزنگاههای حساس او را راهنمایی کند.

< فرزند خوانده فروغ
رهــاورد تبریز تنها آن فیلم پرُ افتخار نبود بلکه فروغ برای 
جبران خلأ کامیار، در آنجا پسری بنام »حسین منصوری« 
از پــدر و مادری جذامی را بــه فرزندخواندگی قبول و این 
پســر بعد از مرگ فروغ نزد مادر فروغ گذران زندگی کرد 
و بعدها در ادبیات دارای تحصیلات عالیه و ســال ها ساکن 
آلمانســت و شاید بهتر از همه نام فروغ را زنده نگه داشته. 

ضمنا سال ۱۳۴۲ تحولی در حقوق زنان رخ داد.

< »تولدی دیگر«!
در ۱۳۴۳ چهارمین دفتر شــعر فروغ با نام »تولدی دیگر« 
که مهمترین اثرش قلمداد شده، شامل ۳۵ قطعه حاصل ۶ 

ماه سرایش بود منتشر شد. تولدی دیگر، همانطوریکه شاعر 
به خوبی اسم گذاری کرده، تولدی در کارش و نقطه عطفی 
در زمینه ادبیات نیمایی بود که آن را همپایه »هوای تازه« 
شاملو، »زمســتان« و »آخر شــاهنامه« اخَوان دانسته اند. 
فروغ درین مجموعه جایگاهش را به تثبیت رسانده و بسیار 
استوار در قامت یک شاعر زن و بعنوان بزرگترین شاعر زن 
سبک نیمایی بر فراز قله ادبیات شانه به شانه مردان ایستاد. 
تولدی دیگر او را به اوج شهرت رسانده و از لحاظ مادی هم 
حائز دستاورد بود. کلا فروغ بعد از کار نزد گلستان با حقوق 
مکفی به یک استقلال مالی رسید و به منزلی بزرگ نزدیک 
محل کار رفت که مال گلســتان و فروغ تا مرگش ســاکن 
همان خانه دَروس بــود. ۱۳۴۳ گزیده ۴ دفتر قبلی فروغ 
در تهران چاپ و این نشانه جایگاه والایش بود ولی باز این 
کارها او را غَره نکرد و با ابراز تاســف از دفاتر قبلیش گفت 
با تولدی دیگر تازه شــعر سرودن را یاد گرفته! او بزرگترین 
عیب آثارش را جوانتر از ســن خود بودن، بیان کرد. رفته 
رفته نظرش نســبت به شعر اصیل مثل تمام نوگوها منفی 
و تنها حافظ را شــاعر می دانست! ضمنا از فروغ ۷ قطعه در 
مجموعه »ایمان بیاوریم به آغاز فصل ســرد« ۷ سال پس 
از مرگش چاپ و این مجموعه را باید آخرین دفتر شعرش 
دانست که فرصت تکمیل و چاپش را نیافت. در واقع با این 
مجموعه از فروغ ۵ مجموعه شعر مانده. ۴ مجموعه که خود 
منتشــر کرد و مجموعه آخر را سایرین. البته فروغ ۷قطعه 
این مجموعه را بصورت جدا در نشــریات منتشر کرده بود 

)کاری که راجع به اکثر مجموعه هایش انجام می داد.(

< آخرین سفر و آخرین درخشش ها!
سال ۱۳۴۵ ســال آخر زندگی فروغ هم از راه رسید و وی 
در بهارش برای پنجمین و آخرین بار به اروپا و لندن رفت 
با هزینه گلستان تا فیلمسازی مدرن را یاد بگیرد در همین 
سفر به جشنواره فیلمنامه نویسان ایتالیا رفت و از آنجا در 
نامه ای به گلستان گفت بســیار متاسف است که در ایران 
متولد و مجبور به زیســتن دران است! به گفته پوران، در 
همین سفر کف بینی به او می گوید که بسیار عاشق مردی 
شــده و تصادفی خونین در انتظارش اســت! اتفاقا بعد از 
بازگشــت یکبار وقتی با گلســتان از شــمال بازمی گشت 
تصادف کردند و هر دو کمی هم آسیب دیدند )فروغ گفته 
بود اگر اتفاقی برای گلســتان می افتاد، خودکشی می کرد!( 
و به تصورش تعبیر پیش بینی کف بین همین بوده بی خبر 
از آنکه ابعاد آن کف بینی بســیار فراتر از این تصادف است 
و تصــادف اصلی در ۲۴ بهمن ۱۳۴۵ قرار اســت رخ دهد. 
او بعد از واپسین ســفر با چند ادیب انتشارات »جوانه« را 
راه اندازی کرد تا هر ماه ۵ کتاب منتشــر کنند و همچنین 
به کمک شــاملو و »یدالله رویایی« مجله »هنر« را تاسیس 
کرد. او در سن کم ۳۲ سالگی منبع این همه آثار و تاثیرات 
بزرگ شده و در همین ســال از روند زندگی هم احساس 
رضایت کرد ولی دریغ که آن سال به پایان نرسیده عمرش 
به پایان رســید و مثل هدایت و خیلــی از بزرگان در اوج 
رفت. کمی قبل از مرگش آثارش در آلمان، سوئد، انگلیس 
و فرانســه منتشر و فروغ در کنار فعالیت گسترده ادبی، در 
نمایش و هنر هفتم هم فعال بود و او توسط گلستان برای 
ایفای نقش »ژاندارک« مشغول تمرین شد ولی مرگ به او 

اجازه این کار را نداد!

< خاموشی در فصلی سرد!
دوشــنبه ۲۴ بهمــن ۱۳۴۵ آخرین روز حیــات فروغ فرا 
رســید! وی برای دیدار مادرش رفت و ناهار آخر را با مادر 
در منزلش امیریــه صرف کرد و مادرش بعدها آن دیدار را 
بهترین دیدار با دخترش عنوان کرد. او از آنجا به اســتودیو 
رفت. گلســتان در حال کار و حلقه فیلمش خراب شد. لذا 
فروغ برای گرفتن فیلم از جایی همراه با همکارش »رحمان 
اســدی« با ماشین جیپ گلستان رفت و خود پشت فرمان 
نشســت. موقع بازگشت ســاعت ۴ عصر همان نزدیکی در 
تقاطع »مرودشــت و لقمان الدوله« )کماســایی و سوری( 
دَروس ماشــینش برای اینکه با خــودروی روبرو تصادف 
نکند منحرف و فروغ از ماشــین به بیرون پرتاب می شود. 
رحمان فوری به گلستان خبر داده و گلستان، فروغ بیهوش 
را به بیمارســتان »هدایت« )موقوفــه جد صادق هدایت(، 
در همسایگی اســتودیو می برد ولی بعلت اینکه این مرکز، 
بیمارستان تصادفی ها نیســت و فروغ بیمه کارگری ندارد 
از پذیرش خودداری شــده و گلســتان به اجبار فروغ را به 
بیمارســتان پهلوی )شهدای تجریش( برد ولی فروغ بعلت 
شدت ضربه در اتاق عمل جان سپرد. )این روایت گلستان 
از مرگ فروغ اســت که به نظر درســت ترین روایت است( 
راننده ماشین مقابل، »غلامحســین کامیابی« از مصاحبه 
بــا مطبوعات طفره رفت و همین موجب شــایعات زیادی 
راجع به مرگ فروغ شد تا جاییکه حتی گفتند ترمز ماشین 
دستکاری شده بود یا اینکه بعد از دعوای سخت با گلستان 
بیرون زده، خواسته یا ناخواسته خود را به دیوار کوبیده! در 
حالیکه اینها همه غیر قابل اثبات و تصادف فروغ به معنای 

واقعی تصادف بوده.

< آرامش ابدی پر حاشیه ترین شاعر ایران!
گلستان برای اینکه ســوژه رسانه ها نشود )و اینکه به هیچ 
تشــییع جنازه ای جز تدفین پدرش نرفته( به تدفین فروغ 
هــم نرفت! )کاری کــه هنوز هم برای طیف گســترده ای 
قابل درک نیســت( به گفته گلستان اجازه تدفین فروغ در 
گورســتان تاریخی »ظهیرالدوله« دربند تهران را هم دربار 
نداد بلکه بــا ۲۵ هزار تومن پولی که گلســتان داد اجازه 
صادر و طی تشــییع جنازه ای دو روز بعد یعنی چهارشنبه 
۲۶ بهمن فروغ فرخزاد، عاصی ترین و پرحاشیه ترین شاعر 
معاصر برای همیشــه آرام گرفت. درین مراســم بزرگترین 
چهره های ادبی نظیر »شاملو، اخوان، چوبک، پری صابری، 
جلال، انجوی شیرازی، ابتهاج، احمدرضا احمدی و...حضور 
و حتی از سوی دربار هم افرادی آمدند ولی غایبین بزرگش 
پرویز شاپور، کامیار، حسین پســرخواننده فروغ و گستان 
بودند. مراســم با پوشش وسیع رسانه ای همراه شد و هنوز 
فیلم کاملی از آن موجود است. جالب اینکه افراد و نشریاتی 
که تا دیروز فروغ سوژه بدگویی هایشان بود، شدند ثناگو و 
داغدارش! بعد از مرگ فروغ مجله فردوســی کاریکاتوری 
تلخ از او کشــید که تیری به قلبش خورده روی تیر اسم» 
شاپور، نادرپور، شجاع الدین شفا، سیروس پرهام و...« بود!

ســرانجام در میانه فصلی سرد! جسم زمینی فروغ فرخزاد 
شاعر، نویســنده، مترجم، ســینماگر، بازیگر، نقاش و... به 

خاک تیره سپرده شد.

فروغِ ادبیات ایران
به مناسبت 24 بهمن 1402، پنجاه و هفتمین سالمرگ فروغ فرخزاد

مهران اکبری قاضی چاکی )اشِکوَری(



آفتاب یزد - گروه شبکه: همیشه بعداز اتمام 
مسابقات مهم فوتبالی مثل جام جهانی یا 
جام ملت های آســیا، یک موضوع بسیار 
آزاردهنده وجود دارد. موضوعی که هیچ گاه 
پاسخ روشــنی برای آن از سوی مسئولان 
وجود نداشــت. اما آن موضوع، این است 
که در این رقابت ها که در کشورهای دیگر 
برگزار می شــود، علاوه بر فوتبالیست ها، 
فدراسیون فوتبال با هزینه بیت المال افرادی 
را هم راهی این مسابقات می کند که هیچ 
گونه نقش مشخص یا آورده به درد بخوری 
ندارند. در واقع تنها برای تماشای بازی های 
تیم ملی و بدون برنامــه خاص و با هزینه 
رقابت ها حضور  این  در  فوتبال  فدراسیون 
رقابت هــای جام جهانی  دارند. در همین 
که مدت زمــان زیادی هم از آن نمی گذرد، 
طبق گفته برخی از رســانه ها حدود ۳۵۰ 
نفر از فعالان رســانه ای که بیشترشان از 
اصولگرایــان بودند در جــام جهانی قطر 
حضور داشــتند کــه در آن زمان چیزی 
حدود یک میلیــون و ۸۰۰هزار دلار هزینه 
از سفره مردم برای ارسال فعالان رسانه ای 
به قطر صرف شــد آن هم برای هیچ. حالا 
هم شاهد افشاگری در مورد حضور برخی 
از مدیران در قطر برای جام ملت های آسیا 
هستیم. در همین راســتا میثاقی، مجری 
برنامه تلویزیونی فوتبــال برتر در پخش 
زنده نســبت به حضور مدیران فدراسیون 
فوتبال در قطر انتقــاد کرد. میثاقی گفت: 
»طبق لیست رســمی AFC فقط ۴ نفر از 
مدیران فدراســیون فوتبال ایران به قطر 
دعوت بودند. نام یک فرد ایرانیِ با نفوذ در 
AFC، در این لیســت هست ولی نه با نام 
ایران بلکه با اسم ترکیه!« نبی، نایب رئیس 
فدراسیون فوتبال هم در پاسخ گفت: »یکی 

از انگیزه هایی که فدراســیون به هیئت ها 
می دهد همین سفرهای خارجی است؛ آن ها 
که تعطیلات نمی رونــد! قطر که جایی جز 

چهارتا خیابان ندارد!«
قســمت تلخ ماجرا همیــن اظهارات نبی 
نایب رئیس فدراسیون فوتبال است، آنجا که 
به جای پاســخگویی، خودشان را محق این 
نمی روند، حق  تعطیلات  که چون  می دانند 
استفاده از بیت المال و حضور در قطر را دارند. 
جالب اینجاست برای اینکه حضور برخی از 
مدیران را دراین سفر توجیه کند معتقد است 
که قطر جاهای دیدنی ندارد. اما همانطور که 
یک رسانه طی گزارشــی قبل از آغاز جام 
ملت های آسیا در انتقاد به فدراسیون فوتبال 
نوشته بود؛ جام ملتهای آسیا را بهانه کرده اند 

برای حیف و میل بیت المال.

< واکنش کاربران
حالا حضــور ایــن مدیــران در قطر با 

واکنش هایی از ســوی کاربران شبکه های 
اجتماعی رو به رو شــده است. در همین 
راستا حسین انتظامی، دبیر سابق کمیسیون 
انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات معتقد 
با ضوابط حرفه ای  اگر مسافران قطر  است 
گزینش می شــدند، رسوایی جیمی جامپ 
اتفاق نمی افتاد. معاون وزیر پیشین فرهنگ 
گفته اســت: »از فدراسیون فوتبال انتظار 
می رود باور عملی خود به شفافیت را نشان 
دهد و اسامی همه کسانی را که خرج آنان 
به عنوان تیم، همراه، خبرنگار، دادزن و یا 
به تفکیک  هر عنوان دیگری متقبل شده 
هزینه اعلام کند. این هزینه ها از محل منابع 
اعتقــادی: بیت المال(  نگاه  عمومی )و در 
صورت می گیرد و افکار عمومی حق دارد از 

آن مطلع باشد.«
اما یکــی از کاربران در این باره نوشــته 
است: »ورزشکاران که اصل کار هستند رو 
با چی دلشون رو خوش کنیم، افرادی که 

تازه ورزش رو شــروع کرده اند و با کمبود 
امکانات و مربی چگونه دلشــان را خوش 
کنیم، یک مدیر با این همه کبکبه و دبدبه 
و حقوق و جایگاه اینقدر به دل خوشی نیاز 

دارد؟«.
کاربر دیگری گفته است: »ما که به هیچ وجه 

راضی نیستیم افراد با پول بیت المال برند«.
یکی دیگر از کاربران اینطور می نویســد: 
»مسئولین فدراسیون فوتبال ایران به جای 
ســفر به فکر رشد اســتعداد های فوتبال 
جوانان استان خود باشــید... کشوری که 
بیــش از ۸۰ میلیون جمعیــت داره بخدا 
زشته از قطری که یک میلیون جمعیت داره 

شکست بخوره...«.
کاربر دیگری گفته اســت: »باعث تاسف 
است هیچ وقت هم برند ه نمیشن که، این 
خرج ها باید بــرای بقیه ورزش ها که باعث 
نه  بشود  انجام  میشــن  کشور  سربلندی 

فوتبال پرسروصدا و بدون نتیجه«.
واقعا  »اگر  انــد:  نوشــته  دیگر  کاربران 
بیت المال  به  اعتقاد  و  مسلمان هســتید 
وحــق الناس دارید، مــن از طرف خود و 
خانواده ام حتی یک ریال راضی نیســتم، 
از سهمی که داشته ام صرف خوشگذرانی 
و ماجراجویی و هر اســمی که می گذارید! 
از بین کل جمعیت  افــراد  این  آیا  کنید. 
ایران قرعه کشی شــده اند؟ یا صرفا نور 
هنوز  بودند؟  شده ها  سفارش  و  چشمی ها 
مردم منتخب شده های جام جهانی را که به 
عنوان طرفدار تیم ملی اعزام شده بودند با 
آن طرز صحبت کردن انگلیسی را به خاطر 
دارند«، »هزینه های بی جا و بی کیفیت که 
هیچ گاه خروجی درستی نداشته«، »امان 
از این مدیران عشــق به سفر که با هزینه 

بیت المال کلی حال می کنند«.

آقایانی که با بیت المال به قطر رفتید؛ 
آیا مردم راضی هستند؟
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میل من سویِ وصال و قصد او سویِ فراق حافظ نامه 
ترَكِ کامِ خود گرفتم تا برآید کامِ دوست

 تفسیر: بنیاد مســکن اعلام کرده: اگر مهاجرت معکوس کنید ۵۵۰ 
میلیــون می گیرید! حافظ می گوید با این مبلــغ حتما در مهاجرت 

معکوس کامیاب یا خانه دار می شوید!

آفتــاب یــزد: دبیــر 
همایــش  ســیزدهمین 
موتورهــای  بین المللــی 
درونسوز و نفت گفت: هدف 
و راهبرد این همایش این 
اســت که مشخص کنیم 
سمت و سوی تولید موتور 

خودرو در کشــور به کجا می رود و خودروسازان 
برای توســعه تولید خــودرو و کاهش آلودگی 
در شــهرهای بــزرگ که در حــال حاضر با آن 
مواجه هســتیم، چه اقداماتی باید انجام دهند. 
همچنین استفاده از سوخت های پاک و توسعه 
زیرســاخت های ایــن ســوخت ها و موتورهای 
الکتریکی از جمله سرفصل های مطرح شده در 

این همایش به شمار می رود.
علیرضا حاجی علی محمــد عضو هیات علمی 
دانشگاه سمنان و دبیر علمی همایش موتورهای 
درونســوز و نفت گفــت: قطعه ســازان، تولید 
کنندگان خودرو و صنعتگران از علاقمندان به این 
همایش هستند و هر سال مقالات زیادی نیز به 
دبیرخانه این همایش ارسال می شود امسال نیز 
مانند دوره های گذشــته مقالات زیادی به این 

همایش ارسال شده است.
حاجی علی محمدی با تاکید بر اینکه ایران یکی 
از تولید کنندگان موتورهای درونسوز در دنیاست، 
ادامه داد: در حال حاضر بیشتر راهبردهای دنیا 
در حوزه خودرو به ســمت برقــی و هیبریدی 
شــدن حرکت می کنند و امسال بیشتر مقالات 

ارائه شــده در این همایش 
به این موضــوع می پردازد 
و فعالیت هــای تحقیقاتی 
زیادی نیــز در این حوزه 

انجام شده است.
دبیر همایــش موتورهای 
خاطرنشــان  درونســوز 
کــرد: در این همایش دو میزگــرد کاربردی نیز 
برگزار می شــود که یکی از ایــن دو میزگرد به 
راهبردهــای صنعت خودروســازی جهت ورود 
به تولید خودروهای دورگــه و برقی پرداخته و 
نمایندگانی از سازمان های تصمیم گیرنده مانند 
سازمان اســتاندارد، خودروسازان مطرح و قطعه 
ســازان حضور دارند که در مورد این موضوع به 
بحــث و تبادل نظر می پردازند. اما میزگرد دیگر 
این همایش به موتورهای احتراقی غیر خودرویی، 
استانداردها، رویکردهای توسعه ای و بهبودهای 
مورد نیاز می پردازد و اطلاعات مفیدی در زمینه 
کاربرد موتورهای احتراقی در حمل و نقل ریلی و 

دریایی و تولید برق پراکنده، مطرح می شود.
حاجی علی محمدی با تاکید بر اینکه محققانی 
از کشورهای ایتالیا، انگلیس، آلمان و هندوستان 
در این همایش بین المللی حضور خواهند داشت 
افزود: در دوره های قبل در سه روز همایش بیش از 
دو هزار نفر شــرکت کننده حضور داشته اند که 
به نظر می رسد امسال نیز با توجه به استقبال انجام 
شده، تعداد شرکت کنندگان از سالهای گذشته 

فراتر برود.

امام جمعــه خلیل آباد که 
برای افتتاح روکش آسفالت 
از  روســتای جعفرآباد  به 
توابع بخش ششطراز رفته 
بود از افتتاح و بریدن روبان 
این پــروژه امتنــاع کرد. 
حجت الاسلام محمد علی 

دستجردی که به روستای جعفرآباد رفته بود در 
این خصوص گفت: برای روکش آسفالت که نباید 
مراسم افتتاحیه گذاشت، حق مردم است که این 
خدمات به آن ها ارائه شود. به گزارش ایسنا، وی 
خطــاب به رئیس اداره مربوطــه گفت: روکش 
آسفالت و تامین نور مورد نیاز جاده وظیفه شما 
است، اینکه ما را بیاورید روکش آسفالت را افتتاح 
کنیم اقــدام خوبی نبود. امام جمعه خلیل آباد با 
اعــلام اینکه این خدمات حق مــردم و ارائه آن 
وظیفه شما است، اظهار کرد: من فکر می کردم 

کار خاصــی مانند احداث 
پــل یا چندیــن کیلومتر 
آسفالت انجام داده اید. وی 
با بیان اینکه من روبان این 
پــروژه را قیچی نمی کنم، 
عنــوان کرد: بــرای یک 
روکش آسفالت نباید مردم 
را بیاورید و جمع کنید، اینکه روکش آســفالت 
کردیم و روشنایی تامین نمودیم به افتتاحیه نیاز 
ندارد این باشد برای مردم. دستجردی در پاسخ 
به صحبت رئیس اداره مربوطه که این جزو یکی 
از پروژه های بزرگ شهرستان است، افزود: این که 
پروژه نیست این ها جزو وظایف روزمره شما است 
و نباید به عنوان پروژه مطرح کرد. وی خاطرنشان 
کرد: تعریف پروژه در مسائل دولتی این است که 
شما چیزی را بنا کنید، اینکه آسفالتی که از قبل 

بوده را مجدد روکش کنید پروژه نیست.

یاسمین مقبلی فضانورد ایرانی تبار ناسا که چند 
وقتی است مقیم ایستگاه فضایی بین المللی 
است، در جدیدترین عکس های خود تصویری 
گذاشته که در حال قرمه سبزی خوردن است.

وی درباره این ســفر و جریان قرمه ســبزی 
خوردن در فضا در خاطره ای نوشته:

وقتی مشــغول خوردن قرمه سبزی شدیم 
چون در ســفینه را باز گذاشته بودیم تا هوا 
بخوریم هوای بدون آلودگی در زمین را تنفس 
کنیم ظاهرا بوی دل انگیز قرمه سبزی در فضا 
طنین انداز شــده بود. مشغول خوردن بودیم 
که ناگهان چند سایه در کنار سفینه دیدیم. 
سپس صدای تق تق در شنیده شد انگار کسی 
به درمی کوبید. با تعجب گفتیم که هستید؟ 
چند نفر آدم فضایی جلوی چشمان ما ظاهرا 
شدند! گفتند ببخشید مزاحم شدیم. درزدیم 
که بی ادبی نباشد. یکی از آن ها گفت: این چه 
بوی دل انگیزیست که به مشام ما می خورد؟ به 
وی گفتم: این بوی قرمه سبزی غذای سنتی 
ایرانی هاســت. یکی از آدم فضایی ها گفت: 
میشه دستور پختش را بدین؟ با چی درست 
می کنید؟ گفتم با گوشت، لوبیا، سبزی، ادویه، 
لیمو عمانی و... وی گفت: اوه وه چه خبره این 
که غذای پرخرجی میشه؟! گفتم شما از کجا 
قیمت مواد غذایی را می دانید؟ وی گفت: ما 
ماهواره هایی پیشرفته تر از استارلینگ داریم که 
امثال ایلان ماسک باید جلوش لنگ بندازند! 
اخبار زمینی ها به ما میرســه. مثلا شنیدیم 
»پیشرفت های خیره کننده دارید اما گرانی هم 
دارید«. ســپس با تومانینه گفت: میشه به ما 
هم از این غذا بدهید؟ منم چند قوطی کنسرو 
به آن ها دادم اما یکــی از آن ها گفت: »قرمه 
کنسروی میدی؟ اما دفعه بعد دیگ قرمه بار 

بزار« گفتم: چشم.
وی لبخندی زد و گفت: »وای شــما خیلی 
خوبید مهربونید جنبه شوخی دارین. میشه 
با شما بیشــتر ارتباط داشــته باشیم مثلا 
کنســولگری بزنیم رایزن فرهنگی داشــته 
باشیم. ما هم خوبیم، بزارید ما بیایم کشورتون! 
وقتشه پامونو از ســیاره مون بزاریم بیرون و 
با دنیا آشنا بشیم اما اولویت مون هم جاییه 
 که قرمه ســبزی داره«! ســلام منو به وزیر 

خارجه تون برسون.
فکر نمی کردم آدم فضایی ها اهل شوخی هم 

باشند!
نکته این خاطره جعلی نیست!

خبرچین

بوی قرمه سبزی 
در فضا پیچید

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

عربستان زودتر به هدفش رسید!

مقامات گردشگری عربستان مدعی شدند در 
سال ۲۰۲۳ این کشور بیش از ۱۰۰ میلیون 
گردشگر داشته، هدفی که برای سال ۲۰۳۰ 
میلادی برنامه ریزی شده بود. به گزارش ایسنا، 
وزیر گردشــگری عربستان با اعلام اینکه این 
پادشاهی در سال ۲۰۲۳ بیش از ۱۰۰ میلیون 
گردشــگر داشــته، اظهار کرد که این عدد 
نشان دهنده رشد بازدیدکنندگان بین المللی 
اســت، اما هنوز کارهای زیادی برای تبدیل 
شــدن به یک مقصد رقابتی در سطح جهانی 
مورد نیاز است. عربستان اعلام کرده است در 
سال گذشــته میلادی ۷۷ میلیون گردشگر 
داخلــی و ۲۷ میلیون گردشــگر بین المللی 
داشته است که مجموع گردشگران این کشور 
را به ۱۰۴ نفر می رساند. ۷۷ میلیون نفر همان 
تعدادِ گردشــگران داخلی عربستان در سال 
۲۰۲۲ است، اما شمار گردشگران بین المللی 
تنهــا در طول یــک ســال ۱۱ میلیون نفر 
افزایش یافته اســت. »احمد الخطیب«، وزیر 
گردشگری عربستان، استراتژی جدیدی را که 
توســط ولیعهد این کشور، محمد بن سلمان 
تعیین شــده است، برای جذب ۱۵۰ میلیون 
گردشگر تا سال ۲۰۳۰، متشکل از ۸۰ میلیون 
گردشــگر داخلــی و ۷۰ میلیون گردشــگر 
بین المللی برجســته کــرد. کل هزینه کرد 
گردشگران داخلی و خارجی در عربستان طی 
سال گذشــته به ۱۰۰ میلیارد ریال )۲۶.۶۷ 
میلیارد دلار( رسیده اســت. در حال حاضر، 
بخش گردشگری تفریحی عربستان سعودی 
شــامل ســاخت هتل های جدید، برگزاری 
جشــنواره ها، رویدادهای ورزشی و پروژه های 
عظیم، بیشــتر مردم محلــی را جذب کرده 
اســت. برای مردم محلی عربستان، سفرهای 
تفریحی به طور قابــل توجهی افزایش یافته 
است. بر اســاس داده های وزارت گردشگری 
عربستان، ۴۵ درصد از تمام سفرهای داخلی 
توســط افراد محلی در نیمه اول سال ۲۰۲۳ 
برای مقاصد تفریحی بوده اســت. این رقم در 
سال ۲۰۲۲ به ۴۰ درصد و در سال ۲۰۲۱ به 
۳۶ درصد از کل سفرها رسیده بود. به گزارش 
اسکیفت، همچنین ۲۰ درصد از گردشگران 
بین المللــی برای اوقات فراغت از عربســتان 
دیدن کردند، در حالی که بازدید از دوســتان 
و اقوام، ۲۳ درصد و گردشــگری مذهبی ۴۵ 
درصد را تشــکیل می داد. در سال ۲۰۲۲ هم 
۱۵ درصد از مســافران برای اوقات فراغت به 
این کشــور سفر کردند، در حالی که در سال 
۲۰۲۱ این رقم ۹ درصد بود. عربســتان برای 
رســیدن به ۱۵۰ میلیون بازدیدکننده از این 
کشــور تا ســال ۲۰۳۰ و توقف وابستگی به 
نفت، رقابت شــدیدی را برای کسب میزبانی 
رویدادهای ورزشی و فرهنگی آغاز کرده است. 
این کشــور به تازگی موفق شده است عنوان 
میزبانی رقابت های فوتبال جام ملت های آسیا 
در ســال ۲۰۲۶ را به دست آورد و همچنین 
در رقابت با کره جنوبی و ایتالیا، حق میزبانی 
از اکســپو ۲۰۳۰ را به دست آورد، درحالی که 
میزبان بازی های زمســتانی آسیایی ۲۰۲۹ و 
جام جهانی فوتبال ۲۰۳۴ نیز خواهد بود و به 
مقصدی مهم برای برگزاری مسابقات فرمول 
یک و گلف تبدیل شده است. گردشگری در 
واقع ســتون »چشــم انداز ۲۰۳۰« عربستان 
است که طرحی بلندپروازانه برای مدرن کردن 
و تنوع بخشیدن به اقتصاد عربستان و کاهش 
وابستگی آن به نفت است که توسط محمد بن 
سلمان، ولیعهد عربستان در سال ۲۰۱۶ از آن 
رونمایی شد. هدف از این طرح، تغییر وضعیت 
پادشاهی نفتی با ســابقه نه چندان مناسب 
در حوزه حقوق بشر به یک مقصد توریستی 
سطح بالاست. مقام های عربستان سعودی در 
راستای »راهبرد گردشگری کشور«، توسعه 
چندین پروژه مختلــف را آغاز کرده اند که از 
 )NEOM( »جملــه آن ها به پروژه »نئــوم
می توان اشاره کرد که یک کلان شهر با بودجه 
۵۰۰ میلیارد دلار است. مقام های این کشور 
امیدوارند »نئوم« و دیگر ابر پروژه های آن ها به 

قطب گردشگری جهانی تبدیل شود.

شناسه آگهی: 1665715

م.الف: 4473

توسعه تولید خودرو و کاهش آلودگی 
در شهرهای بزرگ

اقدام جالب امام جمعه خلیل آباد؛ 
روکش آسفالت که افتتاحیه نمی خواهد!


